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عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس:
افزایش نجومی جریمه های رانندگی 

غیرمنطقی است
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس گفت:بدیهی است باید 
قانون رعایت شود اما افزایش برخی جریمه های رانندگی بصورت 
نجومی و غیرمنطقی در شرایط سخت اقتصادی سخت کنونی 
به جامعه به نوعی شوک وارد می کند لذا قابل قبول نیست. سید 
کاظم دلخوش اباتری  با انتقاد از افزایش قیمت برخی از جریمه های 
رانندگی، گفت: براساس تعدادی از اصول قانون اساسی باید هرگونه 
صفحه2دریافت و پرداختی در کشور دارای مبنا و دلایل منطقی باشد البته 

محمدرضا عارف:
مسئولان رفع مشکلات عدیده معیشتی 

را در اولویت قرار دهند
رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: در حالیکه مردم با مشکلات عدیده 
معیشتی رو به رو هستند نظام تصمیم گیر برخی مسائل غیر ضرور 
را در اولویت قرار می دهد و باعث رو درویی مردم با یکدیگر می شود. 
محمدرضا عارف در جریان سفر به یزد در دیدار باجمعی از نخبگان، 
فعالان سیاسی و مدیران سابق این استان با تبریک عید سعید فطر 
و آرزوی قبولی طاعات و عبادات هموطنان با اشاره به حمله رژیم 
صهیونیستی به ساختمان متعلق به کنسولگری ایران در دمشق و  صفحه  2

میراث فرهنگی،  اداره کل  گردشگری  معاون 
گردشگری و صنایع دستی استان قم؛ از اشغال ۹۰ 
درصدی تخت مراکز اقامتی استان قم در ایام عید 

سعید فطر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی استان قم؛ روز پنجشنبه 
تعطیلات  ایام  با  همزمان   ۱۴۰۳ فروردین    ۲۳
اداره کل  بازرسان  و  گردشگری  معاون  فطر  عید 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
قم از ستاد اسکان آموزش وپرورش و نیز تعدادی از 

مراکز اقامتی قم بازدید به عمل آوردند.
میراث فرهنگی،  اداره کل  گردشگری  معاون 
گردشگری و صنایع دستی استان قم؛ در حاشیه 
این بازدیدها گفت: از تاریخ ۲۰ تا ۲۲ فروردین ماه 
جاری )ایام عید فطر( شاهد اشغال بیش از ۹۰ 

درصدی واحدهای اقامتی رسمی تحت نظارت 
این اداره کل با بیش از ۲۳ هزار نفر مسافر بوده ایم.
مجید ستایش با بیان این که بازدیدهای مذکور 
است،  شده  انجام  نوروزی  بازدیدهای  ادامه  در 
افزود: در این بازدیدها، بازرسان این اداره کل به 
شکایت های ثبت شده در سامانه ۰۹۶۲۹ )سامانه 
ملی سفر( از تأسیسات اقامتی رسیدگی کردند.
او خاطرنشان کرد: تعداد بازرسی های انجام شده 
از تأسیسات گردشگری استان قم از ۲۵ اسفند 
سال گذشته تا ۲۲ فروردین ماه جاری ۶۵۴ مورد و 
تعداد تذکر ۱۲۵ مورد بوده است.او در بخش دیگر 
سخنان خود گفت: پنج پایگاه تاریخی )مجموعه 
تاریخی تپه قلی درویش، مقابر گنبد سبز و خانه 
تاریخی زند در شهر قم، خانه تاریخی ملاصدرا در 
شهر کهک و تپه صَرم در نزدیکی روستای صرم( 

برای بازدید گردشگران در استان قم وجود دارد. 
ستایش اعلام کرد: مردم می توانند شکایت های 
طریق  از  گردشگری  و  اقامتی  مراکز  از  را  خود 
سامانه ملی سفر )ستاد مرکزی هماهنگی خدمات 
سفر( با شماره تلفن ۰۹۶۲۹ و یا از طریق تارنمای 
.۰۹۶۲۹//:https سایت( آن به نشانی اینترنتی(

ir ثبت کنند.
در  تخلف  می توانند  مردم  همچنین  افزود:  او 
بناهای ثبتی سطح شهرها و بخش های تابعه و انجام 
 ۰۹۶۶۲ تلفن   شماره   با  را  غیرمجاز  حفاری های 
)سامانه جامع پاسخگویی و ارتباطات مردمی وزارت 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی( و یا در 
قم با شماره تلفن ۳۷۸۳۰۴۱۰ با پیش شماره ۰۲۵ 
گزارش  قم  استان  میراث فرهنگی  حفاظت  یگان 

بدهند.

معاون اداره کل میراث فرهنگی استان قم خبرداد:
اشغال ۹۰ درصدی تخت مراکز اقامتی در ایام عید فطر

تحقق جهش تولید از مسیر مشارکت مردم 
مردم  مشارکت  مسیر  از  تولید  جهش  تحقق  تردید  بدون 
در  اقتصادی  فعالان  به ویژه  مردم  میزان  هر  و  می گذرد 
فعالیت های اقتصادی مشارکت داشته باشند به تناسب آن 

زمینه لازم برای رشد و شکوفایی اقتصاد فراهم می شود.
حضور مردم در فعالیت های اقتصادی سازوکارهای مناسبی 
می طلبد که یکی از مهم ترین فاکتورهای اساسی برای تحقق 
این امر، حمایت همه جانبه از فعالیت فعالان اقتصادی و محور 
قرار دادن آنها است. بخش خصوصی همواره نشان داده که 
از هیچ کوششی  پایدار  برای دستیابی به توسعه اقتصادی 

فروگذار نمی کند و در صحنه های مختلف برای رونق اقتصادی پیشقراول بوده و خواهد بود.
یکی از مهم ترین الزام های تحقق جهش تولید، رفع موانع فراروی فعالان اقتصادی است که 
می طلبد دولت و مجلس شورای اسلامی به معنای واقعی در راستای رفع موانع اقتصاد گام های 
اساسی و جدی تری بردارند و بخش خصوصی را محور فعالیت های اقتصادی در عمل قرار دهند.

مردمی کردن تولید نشانگر اهمیت دادن به فعالان اقتصادی است، به شرطی که همه پشتیبان و 
حامی بخش خصوصی باشند چرا که  قوانین در تصویب و اجرا باید طوری تنظیم شود که خللی در 
روند فعالیت های اقتصادی وارد نشود. دولت و مجلس شورای اسلامی باید برای استفاده بهینه از 
ظرفیت های مردم در بخش تولید، بسته های پیشنهادی و حمایتی تعریف کنند تا سرمایه گذاران 
برای اجرای طرح های اقتصادی رغبت بیشتری پیدا کنند. نقش بانک ها و وزارتخانه های اقتصادی 
در تعامل و حمایت واقعی از فعالان بخش خصوصی برای جهش تولید بسیار تاثیرگذار و پراهمیت 
است و باید بخش خصوصی محور قرار گیرد تا اقتصاد به شکوفایی و رونق برسد. اختصاص یارانه 
به بخش تولید برای کاهش هزینه تمام شده تولید کالا راهکار مناسبی است که دست فعالان 
اقتصادی را برای تمرکز جدی تر بر تولید بازتر می کند و باید ساز و کار مناسب در قالب برنامه ریزی 
کوتاه، میان و بلند مدت با هدف تقویت )از زنجیره تولید تا مصرف( با استفاده از فناوری های 
روز کارآمد بکار گرفته شود. نقش آموزش با هدف توانمندسازی نیروی انسانی ماهر و پیوند بین 
دانشگاه و تولید نیز راهکاری مناسب است که می تواند به تقویت زنجیره جهش تولید منجر شود. 
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی به عنوان پارلمان بخش خصوصی از رویکرد جهش تولید 

با مشارکت مردم استقبال می کند و از هرگونه آمادگی کامل برای تحقق این مهم برخوردار است.
 فعال اقتصادی

نماینده نجف آباد در مجلس :

قانون کاهش مدت سربازی تا شهریور ماه 
اجرایی می شود

نماینده نجف آباد در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قانون کاهش دوره سربازی و تعیین تکلیف 
مشمولان غایب باید حداکثر تا شهریور ماه اجرایی شود، گفت: آیین نامه های اجرایی این طرح باید 
تدوین شود تا در نیمه اول سال جاری )۱۴۰۳( اجرایی شود. ابوالفضل ابوترابی با اشاره به موافقت 
شورای نگهبان با مصوبه کاهش دوره سربازی و تعیین تکلیف مشمولان غایب، اظهار کرد: بر اساس 
مصوبه مجلس در ماده ۱۰۲ برنامه ۵ساله هفتم که به تأیید شورای نگهبان رسید، ستادکل نیروهای 
مسلح در طول اجرای برنامه هفتم توسعه، نسبت به کاهش خدمت سربازی به میانگین ۱۴ ماه  )با 
احتساب مدت آموزشی و  نیز از طریق جایگزینی با سایر عضویت ها( و تعیین تکلیف مشمولان غایب، 
اقدام می کند. وی به کاهش مدت سربازی به ۱۴ ماه طبق این قانون خبر داد و گفت:  مدت خدمت 
سربازی حداکثر ۱۴ ماه است که بسته به چهار نوع منطقه آب وهوایی متغیر است و در شرایط بد 

آب وهوایی در مناطق مرزی مدت خدمت سربازی به ۹ ماه با آموزشی کاهش یافته است.
 

معاون امنیتی و انتظامی وزیرکشور:

پیامک منتسب به پدافند غیرعامل جعلی است
معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور با تاکید بر اینکه دشمن به دنبال ایجاد نگرانی و اضطراب در 
میان مردم است، گفت: پیامک منتسب به پدافند غیرعامل جعلی است. »سید مجید میراحمدی« 
درباره ارسال پیامکی از سرشماره ی جعلی منتسب به پدافند غیرعامل گفت: این پیامک ساخته و 

پرداخته دشمن است و تکذیب می شود و هیچگونه اعتباری ندارد، نباید به آن توجه شود.
دشمن به دنبال ایجاد اضطراب در بین مردم است 

وی در رابطه با هدف دشمن برای ایجاد رعب و وحشت در میان مردم خاطرنشان کرد: دشمن 
به دنبال ایجاد نگرانی و اضطراب در میان مردم است. میراحمدی بیان کرد: دشمنان کشورمان و 
در راس آن رژیم غاصب صهیونیستی به دلیل اضطرابی که در موضوع انتقام جمهوری اسلامی 
سراسر وجودشان را فرا گرفته، دست به هر اقدامی میزنند و می خواهند ترس و وحشت خود را به 

داخل کشورمان تسری دهند اما مردم ما هوشیار و آگاه  هستند.

رئیس اداره استعداد های درخشان آموزش و پرورش قم خبرداد:

۲۸ فروردین، آخرین مهلت ثبت نام 
ورودی مدارس سمپاد

رئیس اداره استعداد های درخشان آموزش و پرورش استان قم گفت: دانش آموزان تا 
۲۸ فروردین برای ثبت نام آزمون ورودی مدارس سمپاد ۱۴۰۳ فرصت دارند.

محمد علی صمدانی اقدام اظهارداشت : دانش آموزانی که علاقمند به شرکت در 
آزمون ورودی مدارس سمپاد ۱۴۰۳ هستند، فقط تا ۲۸ فروردین فرصت دارند نسبت 
به ثبت نام اقدام و پرونده خود برای شرکت در این آزمون را تکمیل کنند. صمدانی اقدم 
افزود: علاقه مندان به تحصیل در این مدارس می توانند برای کسب اطلاعات بیشتر و 
بررسی شیوه نامه اعلامی و همچنین دفترچه راهنمای ثبت نام و شرکت در آزمون های 
ورودی دوره اول و دوم متوسطه مدارس سمپاد و دوره دوم مدارس نمونه دولتی در سال 
تحصیلی ۱۴۰۳- ۱۴۰۴ به پنجره واحد خدمات الکترونیک آموزش و پرورش به نشانی 
my.medu.ir مراجعه و ثبت نام کنند. وی افزود: شماره تماس ۳۲۹۴۲۵۷۵ نیز آماده 
پاسخگویی به دانش آموزان در خصوص برگزاری و ثبت نام این آزمون است. صمدانی 
گفت: آزمون مدارس سمپاد امسال ۳۱ خرداد ویژه دانش آموزان ورودی پایه هفتم و ۱ تیر 
برای دانش آموزان ورودی های پایه دهم برگزار می شود. وی همچنین با اشاره به ثبت نام 
دانش آموزان اتباع در این آزمون گفت: دانش آموزان اتباع هم درصورت داشتن کد یکتا و 
رمز سیدا میتوانند در این آزمون ثبت نام کنند. صمدانی خاطرنشان کرد: ثبت نام آزمون 
ورودی مدارس سمپاد ۱۴۰۳ تحت نظر سازمان ملی پرورش استعداد های درخشان برای 
دانش آموزان ورودی هفتم و دهم که علاقه مند به تحصیل در این مدارس هستند از شنبه 
۱۸ فروردین آغاز شده است.  گفتنی است، سازمان ملی پرورش استعداد های درخشان 
یا همان سمپاد، نهادی است که بر امور تحصیلی دانش آموزان مستعد و با بهره هوشی بالا 

نظارت می کند و در بین دانش آموزان به مدرسه تیزهوشان معروف است.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم خبرداد:

صدور پروانه ۲۰ هزار واحد طرح
 نهضت ملی مسکن 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم با اشاره به روند اجرای طرح نهضت ملی مسکن قم، 
گفت: تاکنون پروانه ۲۰ هزار واحد این طرح در این استان صادر شده است.  حسین زنجیرانی 
فراهانی در گفت وگویی افزود: در قالب این طرح حدود ۷۰ هزار واحد مسکونی آماده سازی 
و در اختیار متقاضیان قرار خواهد گرفت. وی ادامه داد: همچنین پیش نویس صدور پروانه 
ساخت ۳۶ هزار واحد طرح نهضت ملی مسکن قم نیز قطعی و به تدریج صادر خواهد شد. 
زنجیرانی فراهانی با اشاره به وضعیت قم در صدور پروانه های نهضت ملی مسکن، یادآور شد: 
درصد پیشرفت صدور پروانه طرح نهضت ملی مسکن در قم ۳۰ درصد برآورد می شود. مدیرکل 
راه و شهرسازی قم ادامه داد: طی اقدامات انجام شده در حدود سه سال گذشته، قم در اجرا 
و تامین زمین جهت اجرای طرح نهضت ملی مسکن در رتبه دوم کشور قرار گرفته است. وی 
با اشاره به تامین زمین مورد نیاز جهت اجرای این طرح، خاطرنشان کرد: واحدهای مسکونی 

طرح فوق در استان قم در ۲ قالب ویلایی و آپارتمانی در حال احداث است.

رئیس اداره سنجش و ارزیابی تحصیلی اداره کل آموزش و پرورش قم خبرداد:

آغاز ثبت نام امتحانات ترمیم نمره 
از اول اردیبهشت

رئیس اداره سنجش و ارزیابی تحصیلی اداره کل آموزش و پرورش استان قم گفت: ثبت 
نام امتحانات ترمیم نمره و ایجاد سابقه تحصیلی برای کنکور ۱۴۰۳ از اول اردیبهشت 

آغاز می شود.
علیرضا فرمانی اظهارداشت : شرکت در این آزمون نیاز به حضور فیزیکی دانش آموزان 

ندارد و تمام این فرایند به صورت الکترونیکی به نشانی my.medu.ir انجام می شود.
فرمانی با بیان اینکه براساس مصوبه شورای عالی آموزش و پرورش هر فرد فقط یکبار 
می تواند برای ترمیم نمره اقدام کند، اظهار کرد: ابلاغ این مصوبه مرداد ماه امسال انجام 
شده است و فقط دانش آموزانی که قبلا سابقه تحصیلی ایجاد و برای ترمیم نمره در 
آزمون شرکت کرده اند، استثنائا امسال مجدد می توانند ثبت نام کنند. گفتنی است، سال 

گذشته تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور برای دانش آموزان پایه دوازدهم ۴۰ درصد بود.

سیدمحمدموسوی نسب*

مدیر حوزه های علمیه در پیام تسلیتی به اسماعیل 
هنییه ضمن تسلیت شهادت بستگان وی گفت: 
و  شده  نزدیک  خود  پایان  به  صهیونیستی  رژیم 

شکستی تاریخی را از مقاومت دریافت کرده است.
آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه در 
پیامی شهادت فرزندان رئیس دفتر سیاسی جنبش 

حماس را تسلیت گفت.
متن پیام مدیر حوزه های علمیه به اسماعیل هنیه 
ارجمند جناب اسماعیل  این شرح است:برادر  به 
هنییه رئیس دفتر سیاسی جنبش مقاومت اسلامی 

حماس سلام علیکم
نوه های عزیز جناب عالی در  و  شهادت فرزندان 
حمله وحشیانه رژیم صهیونیستی به اردوگاه الشاطی 
را خدمت شما و خانواده محترم تبریک و تسلیت 

عرض می گویم.
درآمیختگی خون جوانان شما با هزاران جوان و 

زن و کودک مظلوم فلسطین موجب افتخار جبهه 
مقاومت و مایه رسوایی هر چه بیشتر این کیان غاصب 
شده و بر ایمان، صداقت، صبر و ایستادگی مقاومت 

خواهد افزود. رژیم صهیونیستی به پایان خود نزدیک 
شده و شکستی تاریخی را از مقاومت دریافت کرده 
و  ناتوانی  دلیل  مذبوحانه  تلاش های  گونه  این  و 
استیصال آن است و به فضل الهی به نابودی کامل 

این رژیم منجر خواهد شد.
این  هیچگاه  اسلامی  امت  وجدان  و  تاریخ 
فداکاری ها و شهادت ها را که برخاسته از ایمان عمیق 
اسلامی و معارف قرآنی است را فراموش نخواهد کرد.
حوزه های علمیه شهادت فرزندان شما و هزاران 
عزیز فلسطینی را صمیمانه تبریک و تسلیت می گوید 
و به صدای بلند اعتقاد و ایستادگی کامل پای آرمان 
فلسطین تا آزادی کامل قدس شریف و ملت شریف 
و مومن فلسطین را که بر آموزه های قطعی قرآنی و 
سنت و سیره پیامبر مکرم اسلام و اهل بیت مطهر 
آماده  بر کف  آن مبتنی است فریاد می زند و جان 

جانفشانی در این مسیر نورانی است.

پیام آیت الله اعرافی به اسماعیل هنییه:

رژیم صهیونیستی شکستی تاریخی را از مقاومت دریافت کرده است

رییس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم گفت: هر ایرانی اصیل 
خواهان امنیت اخلاقی، اجتماعی، فرهنگی و دینی است و از نیروی انتظامی در 

اجرای طرح عفاف و حجاب حمایت می کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین رضوی مهر طی گفت و گویی به موضوع اجرای طرح 
عفاف و حجاب از سوی نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران اشاره کرد و گفت: 

اقدام نیروی انتظامی قابل تحسین و تقدیر بوده و موجب اجرای قانون است.
وی اظهار کرد: حجاب علاوه بر اینکه یک اصل ضروری در دین مبین اسلام است، 
مانند سایر قوانین کشور نیز مورد احترام بوده و لازم الاجرا است و تخطی از قوانین، 

جرم و قانون بامجرم برخورد خواهد کرد.
رئیس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم ابراز داشت: هر ایرانی 
نیروی  از  و  است  دینی  و  فرهنگی  اجتماعی،  اخلاقی،  امنیت  خواهان  اصیل 

انتظامی به صورت تمام عیار حمایت می کنیم.
حجت الاسلام والمسلمین رضوی مهر با اشاره به اینکه از تمام دستگاه ها مطالبه 
پیگیری این اصل قانونی و اسلامی را داریم، خاطرنشان ساخت: همچنین از قانون 

شکنان در مقام حقیقی و حقوقی بیزاری جسته و اجازه نمی دهیم به موازین شرعی 
و مفاد قانونی بی حرمتی شود.

وی بیان داشت: تمام دستگاههای حاکمیتی باید نظارت بر پرسنل خود در این 
زمینه را یک وظیفه شرعی و قانونی بدانند.

رئیس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم با بیان این مطلب که 
پس از تصریح مقام معظم رهبری و اعلام نظر مبارکشان در این زمینه، حجت بر 
همگان تمام است، اظهار کرد: از اقدام نیروی انتظامی در راستای حفظ و اجرای 
قانون، حمایت قاطع داریم و از قوه قضائیه، وزارت ارشاد اسلامی، سازمان تبلیغات 
اسلامی، وزارت کشور و ستاد امر به معروف و نهی از منکر خواهانیم که همت 

مضاعف داشته باشند.
وی در پایان گفت: باید نهادها، سازمانها و دستگاههای مربوطه، قصور گذشته 
در بحث عفاف و حجاب را با فعالیت های چند بُعدی جبران نموده و دستگاههای 
فرهنگی با انتشار تولیدات رسانه ای و احکام شرعی پیرامون عفاف و حجاب، نیروی 

انتظامی را در این عرصه پرارزش یاری و پشتیبانی نمایند.

رییس مجمع نمایندگان طلاب و فضلای حوزه علمیه قم:

حامی پلیس در اجرای طرح عفاف و حجاب هستیم

در گفت وگوی » ایمان « با مدیرکل 
ورزش و جوانان استان قم مطرح شد:

به عملکردم نمره 
نمی دهم؛هنوز خیلی از 
کارها باقی مانده است

صفحه 6

ملکی  رضا   / گو  و  گفت    / ایمان 
و  تغییر  درپی  که  بود   ۱۴۰۰ ؛اردیبهشت 
تحولات انجام شده دکتر منعم مدیرکل ورزش 
و جوانان استان قم جای خود را به ابراهیم 
سانی خانی فرمانده جدیدی داد که از بدنه 
سپاه پاسداران به ورزش قم ورود نمود.  در 
ابتدا باور اهالی ورزش ولایت این بود که آیا 
یک فرمانده سپاه می تواند چرخ های درحال 
مقصود  منزل  سر  به  را  قم  ورزش  حرکت 
برساند یا خیر.این ابهامات در حالی بود که 
هیچکس از رزومه سکان دار جدید ورزش قم 
اطلاعی در دست نداشت اما مسیر حرکت 
آغاز شدو بعد از ۲ سال تلاش و کوشش برای 
ساماندهی  ورزش قم ب،ه مسیری رسیده 

معاونادارهکلمیراثفرهنگیاستانقمخبرداد:

اشغال۹۰درصدیتختمراکزاقامتیدرایامعیدفطر
صفحه 1
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محمدرضا باهنر:

 مجلس یازدهم ۵ اخطار علنی 
از رهبر انقلاب گرفت

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: رهبر انقلاب همواره یک تذکر به مجالس 
می دادند اما علنی نمی شد، این در حالی است که مجلس یازدهم ۵ اخطار علنی از 

رهبری گرفت، و دو اخطار این بود که نمایندگان مجلس در امور اجرایی دخالت نکنند.
محمد رضا باهنر رئیس جبهه پیروان خط امام و رهبری روز)شنبه( در نشست شورای 
وحدت برای تحول که با حضور اعضای شورای وحدت و منتخبین مجلس دوازدهم در 
مجتمع آدینه برگزار شد، با تاکید بر اینکه مجلس باید به اصول بپردازد و از حاشیه ها و فروع 
بپرهیزد، گفت: همانگونه که رهبر انقلاب فرموند مجلس مسئول تهیه نقشه راه و مشخص 

کردن استراتژی است و دولت باید در آن راه حرکت کند.
وی با توجه به تجربه طولانی حضورش در مجلس افزود: معمولا شرایط مجالس جدید 
به نحوی است که ۹۰ درصد از منتخبان جدید نه از اختیارات نمایندگی چندان اطلاعی 
دارند، نه وظایف را می دانند چیست و نه خیلی از امکانات مملکت باخبر هستند. آنها 
آمال و آرزوهایی دارند و تصور می کنند با قیام و قعود می توانند همه آنها را محقق کنند، 
اما به مرور متوجه می شوند امکانات کشور بسیار محدود است و به راحتی نمی توان همه 

ایده آل ها را عملیاتی کرد.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به تعریف مقام معظم رهبری از اصولگرایی 
که آن را امری بین "آرمانگرایی" و "واقع گرایی" بیان کردند، اظهار کرد: باید بین این دو 

نقطه بهینه را پیدا کرد و حداکثر آورده را داشت.
باهنر با بیان اینکه در برنامه هفتم توسعه ۳، ۴ هدف کلان وجود دارد، گفت: نخست 

رشد متوسط ۸ درصدی اقتصاد است.
وی با بیان اینکه در چهل سال اخیر GDP اقتصاد کشور ۲.۵ برابر و مصرف ۵ برابر شده 
است، اضافه کرد: مردم سوال می کنند، تورم و گرانی تا چه زمانی ادامه دارد، پاسخ آن 
این است که تا زمانی که تولید بر مصرف پیشی بگیرد. وقتی چنین شود این مسائل رفع 

می شود، اما اگر مصرف بر تولید پیشی داشته باشد همین وضع ادامه دارد.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین خاطر نشان کرد: اینکه رهبر انقلاب بیش از یک دهه 

است بر تولید تاکید می کنند به همین دلیل است که تولید از مصرف پیشی بگیرد.
باهنر اضافه کرد: مجالس می خواهند مسائل را عاطفی حل کنند، در حالی که با راه 
حل های عاطفی نمی توان مسایل را حل کرد. نمونه این وضعیت افزایش حقوق کارگران 
به اندازه نرخ تورم در دو سال گذشته بود که نتیجه آن اخراج ۲۰ درصد از کارگران بود. 
بنابراین حقوق ها را نمی توان به اندازه تورم اضافه کرد، چرا که هرچه حقوق ها اضافه شود 

تورم بیش از آن اضافه می شود.
 

مجتبی ذوالنوری:

 ۵ نماینده نامزد ریاست مجلس می شوند
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در حال حاضر حدود پنج نفر به شکل 

پراکنده برای ریاست مجلس دوازدهم داوطلب شدند.
حجت الاسلام مجتبی ذوالنور نایب رئیس مجلس در نشست شورای وحدت برای تحول 
در جمع خبرنگاران گفت: در حال حاضر حدود پنج نفر به شکل پراکنده برای ریاست 

مجلس دوازدهم داوطلب شدند.
وی افزود: نمیدانم چه اسامی مطرح شده است، اما برخی از جریان ها  و تشکل ها به 

بنده هم پیشنهاد دادند، اما تصمیم قطعی معلوم نیست.
منتخب مردم قم در مجلس دوازدهم با بیان اینکه طبیعتا بعد از شکل گیری هیأت رئیسه 
موقت، انتخابات هیأت رئیسه صورت می گیرد و قابل پیش بینی نیست که رئیس مجلس 
چه کسی خواهد شد،  بیان کرد: البته ممکن است برخی ها تعامل کنند و کنار بکشند و 
نهایتا ممکن است حداقل به ۲ نفر داوطلب ختم شود که یکی رئیس فعلی مجلس باشد و 

دیگری کاندیدای رقیبی که مقابل وی ممکن است برای رقابت اعلام آمادگی کند.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین درپاسخ به سوالی درباره انتقام ایران از 
رژیم صهیونیستی، تصریح کرد: برخورد جمهوری اسلامی با رژیم صهیونیستی سخت 

و متنوع است.
نایب رئیس مجلس ادامه داد: مجلس یازدهم کارهای خیلی خوبی داشته و قوانین 
بسیار خوبی تصویب کرده است حدود ۲۵ قانون اصلی و در مجموع ۱۲۶ قانون وضع 
کرده است از این ۱۲۶ قانون برخی الحاقی، برخی اصلاحی و اصلاحات آئین نامه، برخی  

هم قوانین بودجه و برنامه و بخشی هم استفساریه است.
ذوالنوری ادامه داد: اما ۲۵ قانون اصلی مانند قانون راهبردی، مالیات بر درآمد، مالیات 
بر خانه های خالی، اصلاح کسب و کار از درگاه صدور مجوزها کارهای خوبی بوده که این 
مجلس انجام داده است. اما من معتقدم که مجلس می توانست بهتر از این عمل کند و 

عملکرد بهتر آن هم بستگی به هیات رئیسه مجلس دارد. 
نایب رئیس مجلس تصریح کرد: اعتقاد من بر این است که اگر هیات رئیسه مجلس 
رسالت و نقش اصلی خود را ایفا می کرد این مجلس می توانست ریل گذاری های بهتری 

داشته باشد و تحولی در وضعیت اقتصادی کشور اتفاق بیفتد.
ذوالنوری بیان کرد: همچنین می توانست با تعامل بهتر با دولت، ریل گذاری مسیر 
دولت، قوانینی وضع کند که دولت را در چارچوب حرکت اصلی قرار دهد و دولت را در 
رسیدن به آن اهداف کمک کند این اتفاق می توانست رخ بدهد اما متاسفانه اتفاق نیفتاده 

است.
 

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی: 

بدون کار فرهنگی جهش تولید اتفاق نمی افتد
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به نقش فرهنگ در اقتصاد و تحقق شعار 
امسال )جهش تولید با مشارکت مردم( گفت: نمی گویم فرهنگ تولید وجود ندارد، بلکه 

این فرهنگ باید تقویت شود، بدون کار فرهنگی جهش تولید اتفاق نمی افتد.
حجت الاسلام عبدالحسین خسروپناه  درباره شعار امسال )جهش تولید با مشارکت 
مردم( اظهار داشت: این شعار دو بخش و دو قسمت مجزا ندارد، بلکه یک حقیقت واحد 
است؛ این که گفته می شود جمهوری اسلامی یک حقیقت و دو ساحت، یک حقیقت 
است و این که حضرت آقا فرموند »جهش تولید با مشارکت مردم«، این گونه نیست که 
جهش تولید یک چیز است و مشارکت مردم چیز دیگر؛ در اصل، هویت جهش تولید با 

مشارکت مردمی اتفاق می افتد.
وی تصریح کرد: همه کشورهایی که توانسته اند در حوزه اقتصاد موفق شوند از نقش 
»مشارکت مردم« به خوبی استفاده کردند و توانستند به این موفقیت دست یابند، بخش 
عمده ای از اقتصاد این کشورها متعلق به مردم است. این در حالی است که ۷ درصد 
اقتصاد ما مردمی، ۱۳ درصد بخش خصوصی و ۸۰ درصد دیگر دولتی است؛ جهش 

یعنی این که ۸۰ درصد سهم دولتی به ۴۰ یا ۳۰ درصد برسد.
خسروپناه گفت: فرهنگ جهش تولید رکن اساسی تحقق شعار امسال است؛ یعنی این 
که اولا مردم باید اعتماد کنند و وارد کار تولید شوند و به جای پس انداز پول سرمایه گذاری 
کنند. البته باید صدور مجوزهای راه اندازی کارگاه های کوچک و متوسط تسهیل شود و 

مردم هم فرهنگ کار و تولید را با نگاه وسیع تری بنگرند.
دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی همچنین درباره اقتصاد فرهنگ و هنر و این که آیا 
با شعار امسال می شود به این هدف رسید؟ گفت: اگر بخواهد جهش تولید با مشارکت 
مردم اتفاق بیفتد، فرهنگ اقتصاد و به ویژه فرهنگ ابزار هنر و رسانه نقش بسیار مهمی 
دارد و اقتصاد هنر می تواند برای تقویت کار فرهنگی در حوزه جهش تولید کمک کند؛ 
البته نمی گویم فرهنگ تولید وجود ندارد، بلکه این فرهنگ باید تقویت شود زیرا بدون کار 

فرهنگی جهش تولید هم اتفاق نمی افتد.
 

عضو هیأت عالی شورای وحدت :

مجلس باید در راس امور باشد
 نه رئیس مجلس

عضو هیأت عالی شورای وحدت با بیان اینکه مجلس باید در راس امور کشور باشد نه 
رئیس مجلس،گفت: البته این ربطی به رئیس فعلی یا رئیس سابق ندارد.

سید شهاب الدین صدر روز)شنبه( در نشست شورای وحدت برای تحول که با حضور 
اعضای شورای وحدت و منتخبین مجلس دوازدهم در مجتمع آدینه برگزار شد، با اشاره به 
جایگاه و وظایفی که مجلس برعهده دارد، گفت: حضرت امام فرمودند »مجلس در راس 
امور است« بنابراین مجلس باید در راس امور کشور باشد نه رئیس مجلس، البته این ربطی 
به رئیس فعلی یا رئیس سابق ندارد، بسیاری از اختیارات مجلس در جاهای دیگر پخش 

شده که این باعث می شود جایگاه مجلس تنزل پیدا کند.
وی تاکید کرد: مجلس باید در صحنه های مختلف حضور داشته باشد.

عضو هیات عالی شورای وحدت اظهار کرد: اگر اختیارات مجلس کاهش پیدا کند 
جایگاه مجلس تضعیف می شود و دلیل کاهش مشارکت در انتخابات نیز همین تضعیف 

جایگاه مجلس بود.

ضرورت بازنگری حکمرانی
 منابع انسانی در کشور

شاید کلیشه ای ترین جمله درباره منابع انسانی این 
منابع  کشور  هر  سرمایه  و  دارایی  مهمترین  که  باشد 
انسانی آن هستند؛ اما وقتی به واقعیت عملکردی در 
سطح سیاستگذاری، مدیریت در بخش های مختلف 
را مشاهده می کنیم درمی یابیم که منابع انسانی برای 
خیلی ها در اهمیت و اولویت قرار ندارد. این مساله حتی 
در بخش زیادی از کسب وکارها نیز قابل مشاهده است.

مشکل اصلی از نوع حکمرانی منابع انسانی ما ناشی 
می شود. اگرچه حکمرانی مفهومی پیچیده و چندوجهی است که ارائة تعریفی دقیق 
و جزیی از آن بسیار دشوار است دانشمندان اصطلاح حکمرانی را از رویکردهای 
مختلفی تعریف کرده اند؛ با این حال می توان تعریفی حکمرانی را اینگونه بیان کرد: 

حکمرانی فرایند تصمیم گیری و فرایندی است که در تصمیمات عملیاتی می شوند.
"نوید طاهر" حکمرانی را به عنوان مدیریت منابع و نیز سازماندهی افراد و گروه ها 
به بخش های رسمی و غیر رسمی و نیز موسسات و کسب وکارها به مکانیسم های 
سیاسی، اجتماعی، اداری و اقتصادی تعریف می کندخط مشی ها و شیوه های 
مدیریت منابع انسانی دولتی از پتانسیل و فرصت بیشتری برای تاثیرگذاری بهبود 

شاخص های حکمرانی خوب برخوردارند.
سیستم مدیریت منابع انسانی در اثربخشی خدمات به دریافت کنندگان خدمات 
موثر است و با بهبود شاخص های حکمرانی خوب از جمله: شفافیت، پاسخگویی، 
حاکمیت قانون و مشارکت در فرایندهای مختلف منابع انسانی از فرایند جذب تا پایان 
خدمت کارکنان، خدمات موثر و با کیفیتی ارائه خواهد شد.) قلی پورسوته و همکاران، 
۱۳۹۸، ۱۳۶( یک تعریف مناسب از حکمرانی منابع انسانی و مفاهیم حکمرانی 

)شرکتی(، مدیریت عمومی و نیز مدیریت منابع انسانی ارتباط یکپارچه ایجاد کند.
در حکمراني خوب، تنها دولت مسئول نیست، بلکه تعامل حکومت، جامعه مدني، 
بخش خصوصي و شهروندان با یکدیگر برای تحقق حکمراني خوب ضرورت دارد، زیرا 
مرزهای جامعه )نظام سیاسي و اجتماعي( نفوذپذیر و متقاطع و در تعامل با یکدیگر 
است. بي تعامل درست شهروندان و جامعه مدني انجمن های اجتماعي و سیاسي با 

حکومت، حکمراني خوب تحقق نمي یابد.
حکمرانی خوب به فرایند اداره عمومی اشاره دارد که منافع عمومی را به حداکثر 
میرساند و یکی از ویژگی هاي اساسی آن این است که نوعی مدیریت مشارکتی در 
زندگی عمومی است که توسط دولت و شهروندان انجام می شود وارتباط جدیدي بین 
دولت سیاسی و جامعه مدنی ، همچنین وضعیت مطلوب این دو حکمرانی خوب؛ 
همسانی، همراهی و ثبات در کنار پویایی و تحرك انجام می شود در فضاي اجتماعی 
را به دنبال دارد مدیریت منابع انسانی بخش دولتی به عنوان مدیریت کارمندان شاغل 
در سازمان هاي دولتی تعریف شده است، در حالی که مدیریت منابع انسانی بخش 
دولتی در بسیاري از ابعاد مهم با سازمان هاي بخش خصوصی مشترك است، بعضی 
تمایزهاي مهمی وجود دارد؛ به ویژه، درون یک سیستم سیاسی که شامل طیف 
وسیعی از ذینفعان مختلف با انگیزه هاي کاملا مختلف است و مشغول پیگیري ارزش 

عمومی است.
با توجه به تعاریف فوق مشخص می گردد که نگاه ما نسبت به مساله حکمرانی منابع 
انسانی و مولفه های حکمرانی خوب چندان موفق نبوده است!)به آمارهای حکمرانی 

نیز می توانید مراجعه نمایید(
نتیجه این عدم توجه مواردی است که در حوزه مدیریت منابع انسانی در بخش 
دولتی و خصوصی جامعه مشاهده می گردد و تبعات آن نظیر افزایش مهاجرت منابع 
انسانی، کاهش تمایل به مشارکت، عدم حضور در فعالیت های اقتصادی موثر تولیدی 
و خدماتی، کاهش روند توسعه و افزایش خروج سرمایه از کشور و بروز مشکل در حوزه 
منابع در هردو بخش خصوصی و دولتی است. که ادامه روند آن می تواند منجر به بروز 

باید چه کرد؟
 برای اینکه وضعیت حکمرانی منابع انسانی در کشور بهبود یابد ضروری است که 
ابتدا باور به وجود مساله  ایجاد شود و درادامه رویکرد حکمرانی در این حوزه از محدود 
گزینی به مشارکت تغییر یابد . سپس با طراحی یک سند مورد توافق تمامی طرفین 

ذینفع در حکمرانی منابع انسانی گام های عملیاتی بهبود آن تعریف گردد.
و اگر این اتفاق هر چه زودتر رخ ندهد مسائل محوری مربوط به توسعه بیش ازپیش 
خود را نمایان می کند و از آن چیزی که هستیم بیشتر دچار چالش می گردیم. ۲۵ 
فروردین روزی است که به ما یاد آوری کند منابع انسانی برای هر کشوری مهمترین 
عامل توسعه است. باشد که روزی مدیریت منابع انسانی در کشور به جایگاه واقعی خود 

دست یابد.
                                                                                                               دکترای مدیریت منابع انسانی 

مدیرکل درمان مستقیم سازمان تأمین اجتماعی خبر داد:

ارائه خدمات به بیش از ۲ میلیون بیمار
 در تعطیلات نوروزی 

مدیرکل درمان مستقیم سازمان تأمین اجتماعی از پذیرش و ارائه خدمات سرپایی به 
۲ میلیون و ۲۸ هزار و ۵۸۰ بیمار در مراکز درمانی این سازمان در سراسر کشور از ۲۵ 

اسفند سال گذشته تا ۱۷ فروردین ماه امسال خبر داد.
دکتر مهدی ناقوسی افزود: همچنین تعداد ۴۱ هزار و ۷۱۲ بیمار نیز در این مدت در 
بیمارستان های ملکی سازمان تأمین اجتماعی، خدمات درمان بستری دریافت کردند.

وی اضافه کرد: در ایام نوروز سال ۱۴۰۳ و در فاصله ۲۵ اسفند سال گذشته تا ۱۷ 
فروردین ماه امسال همچنین ۶ هزار و ۹۴۸ عمل جراحی عادی و چهار هزار و ۸۵ عمل 

اورژانسی در مراکز درمانی سازمان تأمین اجتماعی انجام شده است.
ناقوسی گفت: در این مدت، بخش اورژانس بیمارستان های تأمین اجتماعی سراسر 
کشور به ۲ هزار و ۲۰۲ مصدوم ترافیکی در بخش سرپایی و ۷۶۳ مصدوم در بخش 
بستری خدمت ارائه کردند و در این ایام ۲۳۰ مورد احیای قلبی و ریوی موفق نیز در 

این مراکز انجام شده  است.
مدیرکل درمان مستقیم سازمان تأمین اجتماعی با اشاره به تلاش  کادر درمان این 
سازمان برای رسیدگی و مداوای بیماران در ایام نوروز، گفت: طبق برنامه ریزی های 
و  بودند  فعال  نوروز ۱۴۰۳  در  تأمین اجتماعی  مراکز درمانی  تمامی  صورت گرفته، 

به صورت مستمر و بدون وقفه به مراجعان خدمات ارائه دادند.
وی اعلام کرد: سازمان تأمین اجتماعی با در اختیار داشتن ۷۹ بیمارستان، ۵ مرکز 
اعمال جراحی محدود و دارا بودن ۳۲۰ مرکز سرپایی و بهره گیری از همکاری بیش از 
۵۷ هزار مؤسسه تشخیصی و درمانی طرف قرارداد، نقش مهمی در نظام سلامت ایران 
دارد و خدمات درمانی را به بیش از ۴۶ میلیون نفر افراد تحت پوشش تأمین اجتماعی 
ارائه می کند. براساس این گزارش ، ستاد نوروزی بخش درمان سازمان تأمین اجتماعی 
در ایام نوروز سال ۱۴۰۳ با اجرای طرح آماده باش نوروزی بیمارستان ها و مراکز درمانی 
این سازمان، آمادگی های لازم برای استمرار ارائه خدمات به بیمه شدگان را تدارک دیده 
بود. همچنین سازمان تأمین اجتماعی، طرح آماده باش نوروزی واحدهای درمانی 
تأمین اجتماعی از ساعت ۸ صبح روز پنج شنبه ۲۴ اسفند ۱۴۰۳ آغاز  شد و تا روز شنبه 

۱۸ فروردین ۱۴۰۳ ادامه داشت.
 

سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی اعلام کرد:

ثبت سفارش کتاب های درسی از ۲۸ فروردین
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی در اطلاعیه ای زمان ثبت سفارش و خرید 
اینترنتی کتاب های درسی سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ برای پایه ها و رشته های 

تحصیلی را از سه شنبه ۲۸ فروردین اعلام کرد.
توزیع  و  سفارش  شیوه نامه  آموزشی،  برنامه ریزی  و  پژوهش  سازمان  گزارش  به 
سفارش  ثبت  آن  اساس  بر  شد،  تحصیلی ۱۴۰۳-۱۴۰۴  سال  درسی  کتاب های 
کتاب های درسی سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ دوره های تحصیلی آموزش ابتدایی، 
ویژه  متوسطه  اول  دوره  تکمیلی  درسی  کتاب های  و  دوم  متوسطه  اول،  متوسطه 
دانش آموزان  درسی  کتاب های  همچنین  و  درخشان  استعدادهای  دانش آموزان 
استثنایی از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند my.gov.ir یا پنجره واحد 
خدمات الکترونیک وزارت آموزش و پرورش  my.medu.ir و یا سامانه فروش و توزیع 
مواد آموزشی www.irtextbook.ir و برابر جدول تقویم زمانی پیوست انجام و پیرو آن 

کتاب های درسی، بر اساس سفارشات ثبت شده در سامانه، توزیع می شود.
ثبت نام ها برای پایه های دوم تا ششم ابتدایی، هشتم، نهم، یازدهم و دوازدهم از سه 
شنبه ۲۸ فروردین و همچنین پایه های ورودی مقاطع تحصیلی )اول ابتدایی، هفتم و 

دهم( نیز از دهم تیر آغاز می شود.

رئیس بنیاد امید ایرانیان گفت: در حالیکه مردم با مشکلات عدیده معیشتی رو به 
رو هستند نظام تصمیم گیر برخی مسائل غیر ضرور را در اولویت قرار می دهد و باعث 

رو درویی مردم با یکدیگر می شود.
محمدرضا عارف در جریان سفر به یزد در دیدار باجمعی از نخبگان، فعالان سیاسی 
و مدیران سابق این استان با تبریک عید سعید فطر و آرزوی قبولی طاعات و عبادات 
هموطنان با اشاره به حمله رژیم صهیونیستی به ساختمان متعلق به کنسولگری 
ایران در دمشق و تسلیت شهادت جمعی از فرماندهان سپاه پاسداران گفت : دولت 
نتانیاهو به خاطر انبوه مشکلاتی که با آن دست به گریبان است راهی برای خود جز 
جنگ افروزی در منطقه نمی بیند و به همین دلیل جمهوری اسلامی ایران باید با 
تدبیر و تمامی ملاحظات به گونه ای عمل کند که در دام جنگ افروزی نتانیاهو 

نیافتد .
تمام تلاش مسئولان باید این باشد که کشور در ورطه جنگ نیافتد

وی با اشاره به فشار افکار عمومی به دولت نتانیاهو، تصریح کرد : دولتمردان غربی 
به خاطر اینکه مردم کشورشان علیه اسرائیل دائما تظاهرات می کنند، تحت فشار 
هستند و رویکردشان نسبت به نتانیاهو در حال تغییر است و نظام تصمیم گیر در 
کشورمان باید از چنین فرصت هایی با بهره گیری از توان دیپلماسی خود استفاده 

کند  .
رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به موقعیت حساس ایران در منطقه ، تاکید کرد : 
تمام تلاش مسئولان باید این باشد که کشور در ورطه جنگ نیافتد چرا که هنوز بعد 
از گذشت سال ها از پایان جنگ تحمیلی همچنان در حال پرداخت هزینه های مالی 
و معنوی آن هستیم و به همین دلیل مسئولان نیایند تحت تاثیر تندروهایی در داخل 
کشور قرار بگیرند که خود هیچ نقشی در ۸ سال جنگ تحمیلی نداشتند و با الفبای 

جنگ هم آشنایی ندارند .
هر گاه مسئولان با مردم فاصله گرفتند بی شک با شکست مواجه شدیم 

وی بر ضرورت وحدت و همدلی در داخل کشور در شرایط خطیر فعلی تاکید کرد و 
گفت: تجربه تاریخی ثابت کرده است هرگاه بین مردم و مسئولان و آحاد ملت وحدت 
و وفاق حاکم بود توانستیم دست برتر را در معادلات منطقه ای داشته باشیم و هر گاه 

مسئولان با مردم فاصله گرفتند بی شک با شکست مواجه شدیم .
عارف در همین زمینه خاطرنشان کرد : این تلقی در بین افکار عمومی شکل 
گرفته است که مسئولان مردم را فقط برای حضور در مناسبت ها و مشت های گره 

کرده می خواهند در حالیکه این مشت های گره کرده باید باز شوند و دست برادری و 
همدلی به هم داده شود.

وی با انتقاد از محور قرار گرفتن برخی مسائل حاشیه ای در کشور، گفت: جای 
تاسف است در حالیکه مردم با مشکلات عدیده معیشتی رو به رو هستند نظام 
تصمیم گیر برخی مسائل غیر ضرور را در اولویت قرار می دهد و باعث رو درویی مردم 

با یکدیگر می شود.
مردم با هیچ کسی تا ابد عقد اخوت نمی بندند

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه اگر مردم ببینند مسئولان 
و تریبون داران بویژه روحانیت در گفتار و عمل خود دچار تناقض هستند و سبک 
زندگی شان مغایر آن چیزی است که وعظ و خطابه می کنند باعث رویگردانی شان 
از نظام می شود ، تصریح کرد : مردم زمانی پای کار نظام هستند که از مسئولان و 
تصمیم گیرندگان صداقت در عمل و گفتار ببینند در غیر این صورت مردم با هیچ 

کسی تا ابد عقد اخوت نمی بندند .
وی همچنین با اشاره به ظرفیت های عظیم نیروی انسانی کارآمد در استان یزد از به 
حاشیه رفتن نخبگان این استان اظهار نگرانی کرد و خواستار میدان دادن مسئولان 

به نخبگان یزدی شد .

محمدرضا عارف:

مسئولانرفعمشکلاتعدیدهمعیشتیرادراولویتقراردهند

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی از تدوین طرحی 
با عنوان »طرح مقاوم سازی نظام ارزی کشور« در مجلس خبر داد و گفت: در این طرح 
به بازار غیر رسمی ارز توجه شده است لذا ما معتقدیم تا زمانی که سیاست گذاران به 
بازار غیررسمی ارز توجه نکنند ما فرآیند افزایش قیمت ارز را همچنان شاهد خواهیم 

بود.
محسن زنگنه با بیان اینکه در طول سال ۱۴۰۲ کار کارشناسی برای تدوین این طرح 
مدنظر قرار گرفت، بیان کرد: به دلیل اینکه روند افزایش قیمت ارز به نوعی در سال 
۱۴۰۲ و سال های بعد پیش بینی می شد، »طرح مقاوم سازی نظام ارزی کشور« با 

هدف ثبات بخشی به قیمت ارز، بدون فرآیند های دستوری مد نظر قرار گرفت.
زنگنه تصریح کرد: ما معتقدیم همانند بازار پول و بازار سرمایه که برای کنترل و ثبات 
بخشی به آن، ابزار هایی وجود دارد، در بازار ارز هم ابزار هایی وجود دارد که متاسفانه 
در نظام ارزی کشور خیلی از آن استفاده نمی شود، به واقع عدم کنترل و ثبات بخشی 
بازار ارز یا ما را با رها شدگی این بازار و یا با تصمیمات خلق الساعه درباره این بازار مواجه 

می کند که این امر می تواند بازار ارز را دچار مشکل کند.
وی با بیان اینکه »طرح مقاوم سازی نظام ارزی کشور« چند ویژگی مهم دارد، تاکید 
کرد: نخست اینکه در این طرح به بازار غیررسمی ارز توجه شده است لذا ما معتقدیم 

تا زمانی که سیاست گذاران به بازار غیر رسمی ارز توجه نکنند ما فرآیند افزایش قیمت 
ارز را شاهد خواهیم بود.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما 
برای نخستین بار در این طرح، بازار غیررسمی ارز را به نوعی به رسمیت شمرده و به آن 
توجه کرده ایم. همچنین در این طرح به واقعیت های جامعه اعم از میل مردم به تبدیل 
منابع ریالی شان به ارز در هنگام تورم به عنوان یک اصل نگاه کرده و آن را قبول کرده 
ایم. همچنین ما این موضوع را تبدیل به فرصت کرده و سعی کردیم برای آن تصمیم 

گیری کنیم.
این نماینده مجلس با اشاره به پیش بینی در زمینه تعیین مشوق های ارزی در 
طرح مذکور بیان کرد: در این طرح در زمینه مشوق های ارزی تصمیماتی اخذ شده، 
همچنین در این طرح در زمینه حذف نرخ های متعدد ارز و تمرکز بر نرخ ارز واحد 

احکامی پیش بینی شده است.
وی تاکید کرد: همچنین در این طرح احکامی درباره بالا بردن انگیزه صادر کنندگان 
برای بازگرداندن ارز و همچنین افزایش صادرات پیش بینی شده است. البته در این 
طرح تلاش شده با حذف ارز های متعدد در بازار به نحوی عطش تقاضا برای ارز و 

واردات را کنترل شود.

عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس خبرداد:

تدوین طرح مقاوم سازی نظام ارزی کشور در مجلس

گفت:  اسلامی  شورای  دوازدهم  مجلس  منتخب 
نقش آفرینی  حوزه  در  باید  مجلس  رئیس  جایگاه 
محتوایی افزایش یابد که بدون تغییر سازوکارها ممکن 
نیست و ریاست محور شدن مجلس هم به معنای خارج 

شدن آن از صحن محوری است.
منوچهر متکی در نشست شورای وحدت اصولگرایان 
با منتخبان مجلس دوازدهم، اظهار کرد: مقبولیت رمز 
تداوم کار یک دولت و حکومت است. اینکه آیا مجلس 
از مقبولیت در جامعه برخوردار است یک پرسش جدی 
است. نمایندگانی با مردم در ارتباط هستند و سخنان 
آنان را می شنوند، اما ارزیابی در افواه عمومی جامعه 
نشان می دهد مقبولیت لازم در مجلس وجود ندارد و 
باید تحولی در شکل و محتوای کار مجلس ایجاد شود.

وی افزود: پاسخ دادن به این پرسش درباره مجلس 
در دیگر قوا هم لازم است. در دوره های اخیر آیین نامه 
مجلس دائم تغییر کرده و حجیم شده، اما محوری که بر 

آن تاکید شده، »ریاست محورتر« شدن مجلس است.
متکی یادآور شد: جایگاه رئیس در حوزه نقش آفرینی 
محتوایی او باید افزایش یابد و این بدون تغییر سازوکارها 

است.  آن  اداره  مجلس،  رئیس  شأن  نیست.  ممکن 
ریاست محورشدن مجلس یعنی خارج شدن مجلس از 

صحن محور بودن.
منتخب مجلس دوازدهم ادامه داد: رئیس مجلس 
ورود  مجلس  تخصصی  موضوعات  در  می تواند 
محتوایی داشته باشد. جز این جایگاه رئیس مجلس به 
عنوان عضو موثر در شورای عالی امنیت ملی و به ویژه 
شورای هماهنگی سران سه قوه اگر براساس مشاوره 
متخصصان یک حوزه اظهار نظر کند، کارآیی بیشتری 

دارد.
و  وزیری در مجلس استیضاح  اگر  تاکید کرد:  وی 
باید  هم  مربوطه  کمیسیون  آن  نظرم  به  شود  برکنار 
پاسخگو باشد، چون باید یک روند مستمر نظارت را 
در این زمینه پیگیری می کرده است. وقتی این اتفاق 
رخ ندهد نمایندگان موضوعات و موارد دیگری را دنبال 

می کنند که می تواند در کارآمدی مجلس موثر باشد.
نگاه  آیینه  در  بار  یک  سالی  باید  گفت:  متکی 
مردم خود را بسنجیم و ببینیم در کجا ایستاده ایم؟ 
نظرسنجی ها به شناخت این بخش کمک می کند. 

اینکه ببینیم مجلس در دید مردم در رأس امور است یا 
مقبولیت دارد؟ این اقدام را باید سالیانه انجام دهیم و 

مطابق با نتایج آن اقدامات لازم را در نظر بگیریم.
اینکه  بیان  با  دوازدهم  مجلس  در  تهران  منتخب 
مهمترین رسالت مجلس آینده تصویر جدیدی مبتنی 
بر امید و استوار بر راهکارهای اجرایی است، گفت: 
کارکرد کمیسیون ها و مجلس پرهیز از انباشت طرح ها 
 و مطالبات است. اگر به کارهای اساسی در مجلس 
نپردازیم درگیر حاشیه می شویم. در صورتی که دستگاه 
باید  باشد،  نداشته  اجرا  در  را  لازم  جایگاه  اجرایی 
عملکرد کمیسیون های مجلس را بررسی کرد. رئیس 
کمیسیون ها  متخصصان  و  نخبگان  از  باید  مجلس 

استفاده کند تا تحول آفرین باشد.
مجلس  در  فراکسیونی  اقدامات  اینکه  بیان  با  وی 
مشارکت  و  خرد  داد:  ادامه  دارد،  ویژه ای  اهمیت 
جمعی در اقدامات فراکسیونی مهم است و در صورت 
استقبال، فراکسیون وحدت را با هدف بررسی، رأی 
به طرح ها و  نظارت بر عملکردها در مجلس تشکیل 

دهیم.

منوچهرمتکی: 

مجلس نباید »ریاست محور« اداره شود

نماینده مردم سبزوار در مجلس گفت: اخیراً نشست مشترک دولت و مجلس برگزار شد 
که برخی از منتخبان هم در آن جلسه حضور داشتند، اما تا این لحظه جلسه مجزایی بین 

منتخبان مجلس دوازدهم برگزار نشده است.
بهروز محبی نجم آبادیدرباره آرایش سیاسی مجلس دوازدهم، اظهار کرد: قریب به ۶۰ تا 
۷۰ نفر از افرادی که تاکنون به مجلس دوازدهم راه یافته اند، مستقل، اعتدالی و اصلاح طلب 
بوده و مابقی منتخبان اصولگرا هستند، بنابراین دو جریان فکری اصلی در مجلس دوازدهم 

خواهیم داشت.
وی ادامه داد: در مجلس دوازدهم احتمالًا دو یا سه فراکسیون سیاسی خواهیم داشت. 

ممکن است اصولگرایان در مجلس دوازدهم، دو فراکسیون سیاسی تشکیل دهند.
منتخب مردم سبزوار در مجلس دوازدهم درباره گزینه های احتمالی ریاست مجلس 
دوازدهم، گفت: به نظرم رقابت جدی برای ریاست مجلس وجود نخواهد داشت و فکر 

می کنم که وضعیت و شرایط فعلی ادامه یابد.
محبی نجم آبادی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا منتخبان مجلس دوازدهم با 
یکدیگر جلسه ای داشته اند، گفت: اخیراً نشست مشترک دولت و مجلس برگزار شد که 
برخی از منتخبان جدید هم در آن جلسه حضور داشتند، اما تا این لحظه جلسه مجزایی 
بین منتخبان مجلس دوازدهم برای بحث و تبادل نظر پیرامون موضوعات مختلف از جمله 

اولویت های مجلس آینده برگزار نشده است.
نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی گفت: البته شورای وحدت با محوریت 
»منوچهر متکی« هفته آینده جلساتی خواهد داشت که نامزدهای مورد حمایت شورای 
وحدت که به مجلس دوازدهم راه یافته اند، در این جلسات حضور خواهند یافت. حتماً در 
این جلسات درباره اولویت های مجلس، فراکسیون های سیاسی، هیأت رئیسه و ریاست 

مجلس آینده بحث و تبادل نظر خواهد شد.

محبی نجم آبادی نماینده سبزوار تشریح کرد؛
آرایش سیاسی مجلس دوازدهم

مجید ایرانشاهی*

مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  عضو 
گفت:بدیهی است باید قانون رعایت شود اما افزایش 
و  نجومی  بصورت  رانندگی  جریمه های  برخی 
غیرمنطقی در شرایط سخت اقتصادی سخت کنونی 
به جامعه به نوعی شوک وارد می کند لذا قابل قبول 

نیست.
افزایش  از  انتقاد  با  اباتری   دلخوش  کاظم  سید 
قیمت برخی از جریمه های رانندگی، گفت: براساس 
تعدادی از اصول قانون اساسی باید هرگونه دریافت و 
پرداختی در کشور دارای مبنا و دلایل منطقی باشد 
البته در دوره هشتم مجلس در کمیسیون قضایی 
جدول ۲۰ گانه ای را بر مبنای اصول منطقی برای 
راهنمایی و رانندگی تنظیم کردیم، بنابراین افزایش 
جریمه ها بدون پشتوانه منطقی به مردم شوک وارد 
به جامعه در  وارد کردن شوک مجدد  و  خواهد کرد 

قرار  اقتصادی  در شرایط سخت  مردم  که  شرایطی 
دارند به هیچ عنوان قابل قبول نیست البته که باید 
بحث بازدارندگی از تخلف با جرائم پیگیری شود اما 
اینگونه هم نیست که صرفا از طریق افزایش نجومی 

مبلغ جریمه، بازدارندگی ایجاد شود.
نماینده مردم صومعه سرا در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: اگر دولت و نیروی انتظامی به هر دلیلی 
معتقد به افزایش قیمت جریمه ها هستند باید از مسیر 
قانونی خود یعنی با آوردن لایحه به مجلس اقدام کنند 
تا در ادامه با حضور مرکز پژوهش ها و دستگاه های 

دیگر یک تصمیم کارشناسی گرفته شود.
وی توضیح داد: افزایش به یکباره جریمه ها زندگی 
مردم را بهم خواهد ریخت چراکه ممکن است شاهد 
نجومی  جریمه  از  بعد  عصبانیت  از  ناشی  حوادث 
خواهیم باشیم این در حالی  است که سلامت جاده ها 

نقاط  تعداد  و  بوده  سوال  زیر  شدت  به  خودروها  و 
حادثه خیر در کشور بی شمار است و تنها مردم در بروز 

این حوادث مقصر نیستند.  
افزایش جریمه ها برای اجرا باید مصوب شود 

عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد:بطور مثال جریمه یک میلیون 
ایست پشت  برای تخلف عدم رعایت  تومانی صرفا 
است  ممکن  چراکه  نیست  قبول  قابل  قرمز  چراغ 
یک فرد فقط چند سانتیمتر خط را رد کرده باشد اما 
دوربین ها تخلف آن را ثبت و مبلغ یک میلیون جریمه 
شود که تناسبی با حقوق ۸ میلیون تومانی ندارد البته 
مجدد می گویم قانون باید رعایت شود و متخلف باید 
جریمه شود اما نکته این بحث میزان افزایش به شدت 
بالای جریمه است و کم توجهی به موضوعاتی مانند 

نقاط حادثه خیز و کیفیت خودروها است.

دلخوش عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس:
افزایش نجومی جریمه های رانندگی غیرمنطقی است
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کارشناس سازمان غذا و دارو:

نوشابه های رژیمی را جدی نگیرید
کارشناس اداره غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو گفت: فاقد کالری بودن 

نوشابه های رژیمی را جدی نگیرید.
گازدار  نوشابه های  برای مصرف  که  افزود: چند دهه است  تکلو  معصومه 
رژیمی، تبلیغات گسترده ای جهت کاهش وزن انجام شده و ادعا می شود به 
جای قند از شیرین کننده های طبیعی و یا مصنوعی استفاده شده است که 
فاقد کالری هستند؛ لذا موجب افزایش وزن نمی شوند. در صورتی که همه 
شیرین کننده ها مانند آسپارتام دارای حد مجاز مصرف روزانه در حد میلی 
گرم در کیلوگرم وزن بدن هستند که به آن ADI می گویند که مخفف انگلیسی 

"دریافتی قابل قبول روزانه" است.
وی ادامه داد: اگر چه شیرین کننده های مورد استفاده در محصولات غذایی 
به ویژه نوشابه های بدون قند با آخرین استانداردهای ملی و بین المللی بررسی 
شده و با توجه به میزان توصیه شده در محصول مذکور، مصرف می شوند 
اما باید در نظر داشت که مصرف بیش از آن در روز، احتمال ابتلاء به انواع 

سرطان ها و ناباروری را در انسان، افزایش می دهد.
تکلو خاطر نشان کرد: آسپارتام پس از تجزیه در بدن به دو اسید آمینه اسید 
آسپارتیک و دی فنیل آلانین و متانول تبدیل می شود که در بیماران ارثی فنیل 
کتونوری )PKU(، آنزیم فنیل آلانین هیدروکسیلاز، به دلیل جهش ژنی، غیر 
فعال است، لذا قادر به تجزیه اسید آمینه دی فنیل آلانین در بدن نمی باشند و 
اسید آمینه مذکور در بدن تجمع یافته و منجر به آسیب مغزی و در نتیجه تأثیر بر 

عملکرد شناختی می شود.
کارشناس اداره غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو، با هشدار نسبت 
بودن،  موتاژن  سرطان،  غیر  مزمن  بیماری های  اساس  بر   ADI اینکه  به 
ناباروری و در بعضی از موارد بر اساس سرطان زایی تعیین می شود، تاکید 
کرد: در برچسب نوشابه های گازدار بدون قند حاوی شیرین کننده مصنوعی 
آسپارتام، باید هشدار مربوط به عدم مصرف توسط بیماران فنیل کتونوری 

درج شود.

یک کارشناس عنوان کرد؛

هشدار در مواجهه با مسمومیت ناشی
 از قارچ های سمی 

کارشناس دفتر پایش و نظارت بر مصرف فراورده های سلامت سازمان غذا 
و دارو، به علایم و اقدامات موثر در مواجهه با مسمومیت ناشی از قارچ سمی 

اشاره کرد. 
راضیه کشاورز ملکی گفت: در صورت بروز علائم و نشانه های گوارشی شامل 
تهوع، استفراغ و اسهال به صورت تأخیری پنج تا ۱۲ ساعت پس از مصرف 
خوراکی قارچ های خودرو، هر چه سریع تر بیمار را به مرکز درمانی تخصصی 

مسمومیت ها منتقل کنند.
وی ادامه داد: در مواردی که علائم گوارشی به صورت تأخیری با فاصله بیش 
از ۶ ساعت از مصرف قارچ خودرو، رخ دهد این دسته از قارچ ها سمیت به 
مراتب بیشتری دارند و در سال های گذشته منجر به نارسایی حاد کبدی و مرگ 

تعدادی از هموطنان شده اند.
درمانی  مرکز  یک  به  مسموم  بیمار  سریع  انتقال  ملکی،  کشاورز  گفته  به 
تخصصی مسمومیت ها امکان درمان موفقیت آمیز را افزایش می دهد و هرگونه 
تأخیر در این امر سبب افزایش احتمال شکست درمان و حتی مرگ بیمار 

می شود.
وی افزود: با مشاهده علائم و نشانه های بالینی اولیه به ویژه از نوع تأخیری 
در فردی با سابقه مصرف خوراکی قارچ خودرو، از هرگونه خوددرمانی و درمان 

علامتی پرهیز کرده و بیمار را در اسرع وقت به بیمارستان منتقل کنید.
کارشناس دفتر پایش و نظارت بر مصرف فراورده های سلامت سازمان غذا و 
دارو گفت: در صورت امکان، نمونه باقی مانده قارچ مصرف شده توسط بیمار را 

برای شناسایی کادر پزشکی در بیمارستان به همراه داشته باشید.

بالاخره با جوراب خوابیدن خوب است یا بد؟

خوبیهایباجورابخوابیدن

 داروهایی که فشار خون را بالا می برند

با جوراب به رختخواب رفتن، پاها را گرم می کند، گردش خون را بهتر می کند، دمای مرکزی 
بدن را پایین می آورد و باعث می شود مغزتان این پیام را دریافت کند که وقت خواب است.

وقتی گردش خون بهتر می شود، یعنی گردش خون اکسیژن دار بهتر صورت می گیرد و این 
برای قلب و ریه ها و عضلات بسیار خوب است و می توانند با بهترین ظرفیت خود کار کنند.

زودتر به خواب رفتن
پوشیدن جوراب وقت خواب برای فرایند باز شدن رگ ها مفید است. در این زمان جریان خون 
در دست ها و پاها بیشتر شده و دمای مرکزی بدن پایین می آید و این به شما کمک می کند 

زودتر به خواب بروید.
پیشگیری از گرگرفتگی

احتمال  و  شود  گرمتان  می شود  باعث  رختخواب  در  جوراب  پوشیدن  کنید  فکر  شاید 
گرگرفتگی بیشتر شود، خصوصاً وقتی در دوران یائسگی هستید. اما دقیقاً برعکس است؛ زیرا 
پاها که گرم می شوند، یعنی گردش خون بهتری دارند که باعث می شود دمای بدن تثبیت شود 
و این احتمال گرگرفتگی را کاهش می دهد. در یائسگی بدن شما طی شب ممکن است به 
دلیل به هم خوردن هورمون ها سیگنال هایی برای افزایش دمای بدن بفرستد که باعث گرگرفتگی 
می شود. اگر پاهایتان با جوراب پوشیدن گرم باشند به بهترشدن گردش خون کمک کرده و در 

نتیجه دمای مرکزی بدنتان ثابت می ماند.
اگر می خواهید با جوراب بخوابید حتماً جوراب هایتان قابل تنفس و تمیز و شسته شده باشند. 
پوشیدن جوراب های قابل تنفس و تمیز می تواند جلوی بوی بد پا و عفونت های احتمالی را 
بگیرد. توصیه می کنیم جوراب هایی مخصوص زمان خواب داشته باشید و مواقع دیگر از آنها 

استفاده نکنید
بهترشدن ترک پا

اگر دچار خشکی و ترک خوردگی پاشنه هستید می تواند دلیل آن مدام قرارگرفتن پا در معرض 
سرما و هوای خشک باشد. سعی کنید پیش از خواب از کرم پا استفاده کرده و جوراب بپوشید تا 

رطوبت پوست پاشنه حفظ شده و پوستتان نرم شود.
کاهش علائم رینود

بیماری رینود عارضه ای است که در آن گردش خون در انگشت های دست وپا محدود شده و 
باعث بی حسی و سردی این قسمت ها می شود. رینود می تواند تورم و حتی درد بدی هم ایجاد 
کند. یک حمله رینود می تواند زمانی رخ دهد که سردتان است یا استرس دارید. به همین دلیل 

گرم نگه داشتن پاها طی شب با پوشیدن جوراب می تواند علائم این بیماری را کاهش دهد.
چه اتفاقی می افتد اگر با جوراب بخوابید؟

در یک مطالعه که روی ۶ مرد انجام شد، آنها در دو موقعیت مختلف قرار گرفتند. در یک 
موقعیت آنها با جوراب خوابیدند و در موقعیتی دیگر بدون جوراب. این مطالعه دریافت وقتی این 
افراد با جوراب خوابیده بودند، ۳۲ دقیقه بیشتر خوابیدند، ۷ و نیم دقیقه زودتر به خواب رفتند و 

۷ و نیم بار کمتر از خواب پریدند.
این نشان می دهد خوابیدن با جوراب می تواند به زودتر به خواب رفتن و بیشتر خوابیدن کمک 
کند. اما چرا چنین اتفاق هایی می افتد؟ بدن شما طی روز بر اساس ریتم شبانه روزی بدنتان، 
ریتم های مختلفی از گرم شدن و خنک شدن دارد. به همین دلیل، بدنتان پیش از خواب به طور 

طبیعی تمایل دارد تا دمای مرکزی خود را پایین بیاورد. شواهد نشان می دهند گرم کردن پاها 
قبل از رفتن به رختخواب به بدن کمک می کند تا دمای مرکزی اش را پایین بیاورد.

اگر پاهایتان سرد باشند، دمای مرکزی بدنتان ممکن است بالا برود. زیرا بدن شما خون و 
گرمای بیشتری به سمت نواحی مهم مثل پاهایتان می فرستد تا آنها را گرم نگه دارد. وقتی با 
جوراب می خوابید، پاهایتان را گرم تر می کنید که باعث می شود رگ ها بازتر شوند. در نتیجه 

حرارت بیشتری از پوستتان رها می شود و باقی قسمت های بدنتان خنک خواهد شد.
این فرایند چیزی است که اتساع عروق نام دارد و به افزایش جریان خون در دست ها و پاها 

اطلاق می شود. نتیجهٔ این اتفاق، کاهش سریع تر دمای بدن است.
چرا با جوراب خوابیدن ممکن است خوب نباشد؟

خوابیدن با جوراب می تواند گردش خون را بهتر کند؛ اما اگر جوراب هایتان خیلی تنگ و 
چسبان باشند باعث کاهش گردش خون می شوند. اگر جوراب هایتان قابل تنفس نباشند 

جلوی آزادشدن گرما از بدن را می گیرند.
اگر می خواهید  باشد.  با جوراب خوابیدن  از دردسرهای  نادرست هم می تواند  بهداشت 
پوشیدن  باشند.  و شسته شده  تمیز  و  قابل تنفس  بخوابید حتماً جوراب هایتان  با جوراب 
جوراب های قابل تنفس و تمیز می تواند جلوی بوی بد پا و عفونت های احتمالی را بگیرد. توصیه 

می کنیم جوراب هایی مخصوص زمان خواب داشته باشید و مواقع دیگر از آنها استفاده نکنید.
آیا پاهای گرم کمک می کنند راحت تر به خواب بروید؟

بدن انسان زمانی که بیدار است ۳۷ درجه سانتیگراد یا نیم درجه کمتر و بیشتر است. اما وقتی 
برای خواب آماده می شود معمولًا این دما پایین می آید.

پوشاندن پاها با جوراب، با استفاده از بطری آب گرم یا گذاشتن پاها در تشت آب گرم قبل از 
رفتن به رختخواب کمک می کند دمای بدن پایین بیاید و زودتر به خواب بروید.

بهترین جوراب ها برای پوشیدن در زمان خواب
جوراب های نخی

جوراب های نخی بسیار خوب هستند، چون اجازه می دهند پوستتان نفس بکشد، رطوبت 
جذب شود و به تنظیم دمای بدن کمک می کند.

جوراب های کشمیر
برای  عالی  انتخاب  یک  می تواند  که  است  باکیفیت  و  نرم  و  طبیعی  ماده  یک  کشمیر 
جوراب های زمان خواب باشد. الیاف نازک کشمیر با تراکمی که به این جنس می دهند اجازه 
عبور هوای کمتری را خواهند داد. در نتیجه پاهایتان گرم می مانند و درعین حال پوستتان نیز 
نفس می کشد. کشمیر ۸ برابر پشم گرم است. اگر اغلب سردی پاهایتان اذیتتان می کنند، 

جوراب های کشمیر ارزش خریدن را دارند.
جوراب های پشمی مرینوس

اگر می خواهید هنگام خواب جوراب بپوشید، پشم مرینوس یک انتخاب بسیار خوب دیگر 
است. الیاف پشم مرینوس ضخیم بوده و پاها را گرم نگه می دارند؛ اما به اندازه کافی نیز اجازه 
عبور هوا را می دهند تا هر وقت لازم است، پاهایتان خنک شوند. ضمناً پشم مرینوس نرم تر از 
پشم های معمولی است، بنابراین باعث خارش نمی شود و جنس خوبی برای بونگرفتن پاها و 

جذب رطوبت است.

آیا می توانید با جوراب های واریس بخوابید؟
با جوراب های واریس نخوابید، مگر اینکه پزشکتان به دلیلی چنین توصیه ای کرده باشد. هر 

جورابی که برای زمان خواب انتخاب می کنید، فقط برای زمان خواب باشد.
چه کسانی نباید با جوراب بخوابند؟

اگر پاهایتان متورم اند، مشکل گردش خون دارید یا هر مشکل دیگری دارید که بر گردش 
خون در پاهایتان اثر می گذارند، خوابیدن با جوراب شاید برای شما مناسب نباشد. اگر شک 

دارید یا هر سؤالی دارید با پزشکتان مشورت کنید.
آیا بچه ها می توانند با جوراب بخوابند؟

بچه ها نسبت به دمای بالا حساس ترند. همیشه باید اول دمای اتاق خواب کودک را بررسی 
کنید و سپس تصمیم بگیرید کودک با جوراب بخوابد یا بدون جوراب.

اگر پاهای کودک سرد باشد پس به احتمال زیاد بهتر است کودک با جوراب یا لباس سرهمی 
بخوابد.

راه های دیگر برای گرم کردن پاها پیش از خواب
اگر به هر دلیلی دوست ندارید با جوراب بخوابید، راه های دیگری هم برای گرم کردن پاها وجود 

دارند که به کیفیت خوابتان کمک می کنند.
بطری آب گرم

یک بطری آب گرم در رختخواب می تواند پاهایتان و همچنین رختخوابتان را گرم کند و حس 
خوبی به شما بدهد. بهترین قسمت ماجرا این است که این بطری بالاخره سرد می شود، بنابراین 

بعداً که خوابتان برد دیگر گرمتان نخواهد شد.
پاپوش های گرم ونرم

رمز یک خواب راحت و باکیفیت این است که قبل از خواب بدن خود را ریلکس و آرام کنید. 
پاپوش های گرم ونرم می توانند پاهای شما را گرم کنند و در نتیجه هر تنشی در بدن دارید رها 

کنید و ذهنتان هم برای خواب و استراحت آماده شود.
تشت آب گرم

تشت آب گرم می تواند پاهایتان را گرم و آرام کند و دمای مرکزی بدنتان را نیز تنظیم نماید، در 
نتیجه زمینه برای یک خواب راحتخوابیدن با جوراب مدت هاست که سوژه ای موردبحث است. 
شاید شما دوست داشته باشید با جوراب بخوابید، اما آیا این کار خوب است یا بد؟ آیا فایده ای 
هم دارد؟ مثلًا آیا به خواب بهتر کمک می کند؟ این مطلب را بخوانید تا متوجه شوید با جوراب 

خوابیدن خوب است یا بد؟
فراهم می شود. یک کاسه یا تشت را از آب گرم پُر کنید، مقداری نمک اپسوم یا چند قطره 
عصاره گیاهی در آن بریزید و پاها را ۱۰ تا ۱۵ دقیقه در آن قرار دهید. گردش خون بهتر، حس 

خوبی به شما می دهد و برای خواب آماده می شوید.
پتوی اضافی

شاید دوست نداشته باشید پتوی اضافی روی خودتان بیندازید و لزومی هم ندارد این کار را 
بکنید. می توانید یک پتوی تا شده انتهای تختان بگذارید و پاهایتان را زیر آن قرار دهید.

آیا با جوراب خوابیدن می تواند برای اختلالات خواب خوب باشد؟
هرچند هنوز تحقیقات دقیقی در این مورد انجام نشده؛ اما این را می دانیم که گرم نگه داشتن 
پاها به خواب بهتر کمک می کند. یک سری مطالعات نشان داده اند افرادی که معمولًا دست ها 
و پاهای سردی دارند، بیشتر طول می کشد تا به خواب بروند. این نشان دهنده اهمیت گرم 

نگه داشتن پاها برای کاهش دمای مرکزی بدن قبل از خواب است.
بنابراین پوشیدن جوراب می تواند برای کسی که به دلیل سرد بودن پاها نمی تواند بخوابد، 

مفید باشد.
دمای بدن ما چگونه به خوابیدن ما کمک می کند؟

ساعت درونی بدن، تنظیم کننده سیکل خواب و دمای مرکزی بدن است و هر دوی این عوامل 
با افت دمای داخلی بدن پیش از خواب ارتباط دارند.

دمای پوست متفاوت با دمای مرکزی بدن است. جالب است بدانید گرم کردن پوست می تواند 
دمای مرکزی بدن را کاهش دهد، زیرا رگ های خونی در سطح پوست گشاد می شوند و در نتیجه 
حرارت از داخل بدن رها شده و خنک می شود. دقیقاً به همین دلیل است که پوشیدن جوراب یا 
گذاشتن پاها در آب گرم قبل از خواب به زودتر به خواب رفتن کمک می کند. وقتی دمای مرکزی 

افت می کند، به مغزتان سیگنال ارسال می شود که وقت خواب است.
دمای هوای اتاق خواب هم می تواند بر کیفیت خواب اثر بگذارد. بیشتر کارشناسان عقیده 

دارند دمای مناسب برای اتاق خواب بین ۱۸.۸ و ۲۱ درجه سانتیگراد است.
در پایان

اینکه تصمیم بگیرید یا جوراب بخوابید یا بدون جوراب کاملًا به خودتان بستگی دارد. به دلیل 
نقش دمای بدن در خواب، با جوراب خوابیدن می تواند برای تنظیم دمای بدن و در نتیجه بهتر 
خوابیدن مؤثر باشد. شاید شرایط خواب و بهداشت خواب خوبی داشته باشید؛ اما باز هم برای 
خوابیدن با چالش هایی روبرو باشید. فاکتورهای زیادی در توانایی افراد در به خواب رفتن نقش 
دارند و یکی از آنها که بسیار هم مهم هست، آرام کردن ذهن است. روش های مختلف برای رفع 
استرس، کاهش تنش و آرام سازی ذهن را امتحان کنید و بهترین آن را برای خود در نظر بگیرید.

سلامت؛ مرز زیبایی

بایدها و نبایدهای اقدامات زیبایی در بارداری

متخصص زنان و زایمان و نازایی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با اشاره به اینکه بسیاری از زنان در طی 
دوران بارداری اصرار دارند موهایشان را رنگ کنند، ناخن بکارند یا لیز انجام دهند، هشدار داد: در دوران بارداری 

برخی اقدامات غیرضروری برای زیباتر شدن، می تواند تاثیر نامطلوبی روی مادر و جنین بگذارد. 
- متخصص زنان و زایمان و نازایی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با اشاره به اینکه بسیاری از زنان در طی 
دوران بارداری اصرار دارند موهایشان را رنگ کنند، ناخن بکارند یا لیز انجام دهند، هشدار داد: در دوران بارداری 

برخی اقدامات غیرضروری برای زیباتر شدن، می تواند تاثیر نامطلوبی روی مادر و جنین بگذارد.
دکتر زهرا نائیجی درباره برخی اقدامات زیبایی غیر ضروری و ممنوع برای زنان توضیحاتی داد و اظهار کرد: 
دوران بارداری یکی از دوره های حساس و پراهمیت زندگی مادر و جنین است و اقدامات زیبایی در بارداری باید 

با دقت و حساسیت بیشتری انجام شود.
آیا تزریق ژل و کلاژن در بارداری مضر است؟

وی با اشاره به اینکه یکی از مراقبت های زنان باردار در دوره حساس بارداری برای محافظت از جنین، انجام 
ندادن برخی از مراقبت های زیبایی و یا تغییرات در پوست و مو است که از ممنوعیت های زیبایی در بارداری 
محسوب می شود، در پاسخ به این سوال که آیا تزریق ژل و کلاژن در بارداری مضر است؟ افزود: برخی زنان از ژل و 
فیلر به عنوان یکی از روش های رفع چین و چروک پوست استفاده می کنند؛ یکی از کاربردهای تزریق ژل زیبایی، 
جوانی و حجم دهی به صورت و رفع آثار پیری و یا پیشگیری از آن است نکته اینجاست که تزریق کلاژن به پوست 
یک روش آسان، بی خطر و غیر تهاجمی است که همیشه نتایج مثبتی به دنبال دارد اما حدود سه درصد از مردم 

به کلاژن حساسیت دارند و با تزریق آن دچار خارش، درد مفاصل و تورم می شوند.
به گفته این عضو هیات علمی دانشگاه قبل از تزریق کلاژن باید ابتدا تست کلاژن صورت گیرد و اگر فرد پس 
از چهار ماه واکنشی نسبت به آن نشان نداد، می تواند این تزریق را انجام دهید ضمن اینکه پزشکان و جراحان 
پلاستیک به هیچ عنوان اجازه انجام این تست را به زنان باردار نمی دهند. دکتر نائیجی با بیان اینکه یکی از 
مواد تشکیل دهنده ی ژل ها، اسید هیالورونیک است که به طور طبیعی در بدن نیز تولید می شود، اضافه کرد: 
ژل های تزریق شده در بدن حرکت نمی کنند و درصد جذب ژل در جریان خون نیز اندک است، به همین خاطر 
به نظر نمی رسد که تزریق ژل در بارداری برای زنان باردار و جنین خطر آفرین باشد اما توصیه می شود در دوران 
بارداری از تزریق ژل خودداری شود و زنان باردار تزریق ژل را به زمانی بعد از اتمام دوران بارداری و شیردهی موکول 
کنند تا تمامی جوانب ایمنی برای مادر و جنین رعایت شود. متخصص زنان و زایمان دانشگاه با تاکید بر اینکه اگر 
مدت کوتاهی پس از تزریق فیلر باردار شدید، کوچکترین موردی برای نگرانی وجود ندارد، اضافه کرد: تزریق فیلر 

قبل از سلامت جنین اقدام به بارداری را به خطر نمی اندازد.
آیا تزریق بوتاکس در بارداری مضر است؟

وی درباره تزریق بوتاکس در بارداری نیز توضیحاتی داد و گفت: برای صاف کردن پوست و از بین بردن چین 
و چروک ها از تزریق بوتاکس یا سم بوتولونیوم استفاده می شود، بوتاکس سم است و تزریق بوتاکس در بارداری 
به هیچ عنوان توصیه نمی شود، سم بوتاکس بر انتهای اعصاب شما اثر گذاشته و با از بین بردن اثر میانجی های 

عصبی از انقباض عضلاتی که باعث ایجاد چین و چروک در صورت می شود جلوگیری می کند.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی هشدار داد: تزریق بوتاکس در دوران حاملگی ممکن 
است عوارضی مانند زایمان زودهنگام، کاهش وزن جنین در هنگام تولد، محدودیت رشد داخل رحمی و حتی 

مرگ جنین را به همراه داشته باشد.
دکتر نائیجی با بیان اینکه اگر قبل از بارداری یا پایان سه ماهه اول حاملگی بدون اینکه از بارداری خود مطلع 

باشید، تزریق بوتاکس انجام داده اید، خطر کمی جنین شما را تهدید می کند اضافه کرد: با یک تک دوز تزریق 
زیر پوستی، بوتاکس وارد سیستم گردش خون نمی شود و معمولا اثری بر جنین ندارد بنابراین نگران نباشید اما 

بعد از اینکه از بارداری خود مطلع شدید به هیچ عنوان بوتاکس تزریق نکنید.
خطر تاتو در دوران بارداری

متخصص زنان و زایمان دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با تاکید بر اینکه زنان باردار در دوران بارداری 
نباید تاتو انجام دهند ادامه داد: در دوران بارداری، جریان و حجم خون در بدن افزایش می یابد، برای تاتوکردن 
آرایشگر جوهری را با سوزن به لایه های خارجی پوست وارد می کند، لایه های پوست در دوران بارداری متورم و 
پرآب هستند اما پس از آن تورم پوست از بین می رود، بنابراین ضمن اینکه محل جوهر و خطوطی که آرایشگر 

کشیده، تغییر می کند، وارد شدن این مواد به جریان خون می توان برای مادر و جنین خطرآفرین باشد.
ممنوعیت لیزر درمانی در دوران بارداری یکی دیگر از مواردی بود که دکتر نائیجی به آن پرداخت و افزود: در 
دوران بارداری پوست زنان  باردار حساس تر از هر زمان دیگری است بنابراین انجام لیزر درمانی که برای از بین 
بردن لکه های قهوه ای یا قرمز و خال های پوستی کاربرد دارد، در این دوران مطلقا ممنوع است ضمن اینکه زنان 

باردار نباید برای از بین بردن موهای زائد از لیزر درمانی استفاده کنند.
خطرات مانیکور و پدیکور، کاشت ناخن و لاک زدن در بارداری

وی با بیان اینکه مانیکور یکی از روش های مراقبتی زیبایی برای دست ها، انگشت های دست و ناخن های 
دست است که شامل مراحل مختلفی مانند سوهان کشیدن و شکل دادن به ناخن، برداشتن پوست اضافی 
و سایر اقدامات زیبایی می شود، ادامه داد: انجام مانیکور یا پدیکور در دوران بارداری مشکلی ایجاد نمی کند 
ولی نکته اینجاست که برای انجام این روش در دوران بارداری حتما توجه کنید که آرایشگر وسایل خود را بعد از 
اتمام کار هر مشتری استریل کند و یا وسایل مانیکور و پدیکور خودتان را از منزل ببرید تا به عفونت پوستی دچار 

نشوید همچنین به این نکته توجه کنید که بوی مواد مانیکور و پدیکور سبب سردرد و تهوع در بارداری می شود.
وی به زنان باردار توصیه کرد: در دوران بارداری بعد از مرتب کردن ظاهر ناخنتان لاک نزنید زیرا فتالات های 
لاک ممکن است سبب بروز نواقص مغزی در جنین شود، مواد شیمیایی موجود در لاک ناخن، لاک پاک 
کن و مانند آن، یعنی متیل متاکریلات و استونیتریل )ماده شیمیایی که بعد از بلع به سیانید تجزیه می شود(، 
خطرناک هستند و می توانند مشکلات زیادی از جمله سوزش پوست، درماتیت تماسی، بثورات جلدی و یا 
مسمومیت های خطرناک ایجاد کنند، ضمنا از محلول های تقویت کننده و مرطوب کننده برای رفع خشکی و 

شکنندگی ناخن های خود در بارداری می توانید استفاده کنید.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با اشاره به اینکه کاشت ناخن نیز به طور مستقیم 
سلامت زنان باردار یا جنین را تهدید نمی کند عنوان کرد: بهتر است در دوران بارداری از کاشت ناخن خودداری 
کنید زیرا هر عامل شیمیایی می تواند روند رشد و تکامل سلول ها را تحت تاثیر قرار داده و نتایج نامناسبی را به 
دنبال داشته باشد، همچنین اگر در طول بارداری مکررا در معرض حلال های مورد استفاده در کاشت ناخن 
قرار بگیرید روی رشد جنین تاثیر گذاشته و احتمال تاخیر در رشد و اختلالاتی در یادگیری را ایجاد خواهد کرد.

رنگ کردن مو در دوران بارداری
وی با اشاره به اینکه رنگ مو ترکیبی از موادشیمیایی مختلف است و بیشتر پزشکان توصیه می کنند که زنان 
باردار در سه ماهه اول بارداری که زمان شکل گیری جنین و پیشرفت سلول های اولیه جنین است، موهای خود 
را رنگ نکنند خاطرنشان کرد: بهتر است در صورت لزوم از رنگ موهای طبیعی که فاقد مواد شیمایی است در 

ماه های بالاتر استفاده کنید.
مضرات استفاده از روشن کننده پوست در بارداری

عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی شهیدبهشتی با بیان اینکه در دوران بارداری برای روشن شدن پوست 
خود نباید از روشن کننده های پوست مانند هیدروکوئینون استفاده می کنند، گفت: هیدروکوئینون ضایعات 
رنگدانه ای را درمان و از تولید ملانین جلوگیری می کند،  ۴۵ تا ۳۵ درصد از هیدروکوئینون در هنگام استفاده 
موضعی جذب می شود و استفاده از آن در بارداری ممکن است عوارضی مانند بروز نقص های از بدوتولد و وزن 

پایین نوزاد در پی داشته باشد.
در دوران بارداری از عطر استفاده کنیم؟

دکتر نائیجی با بیان اینکه استفاده از عطر برای خوشبو شدن بدن در دوران بارداری به مادر و جنین آسیب 
نمی رساند، یادآور شد: البته زنان بارداری که به بوی عطر حساسیت دارند و دچار آسم و تنگی نفس می شوند، 

نباید از عطرها استفاده کنند.
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معاون اجتماعی سپاه استان قم خبرداد:

ساماندهی بیش از ۵۰۰ گروه مردمی 
آمر به معروف 

معاون اجتماعی سپاه استان قم از ساماندهی بیش از ۵۰۰ گروه مردمی آمر به معروف 
برای همگانی کردن فریضه امر به معروف و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب خبرداد و گفت: 
طرح میز مهربانی در پنج منطقه پر تردد قم، حرم مطهر و مسجد جمکران اجرا شده و 

افراد بسیاری در این طرح در فضایی صمیمی به رعایت حجاب و عفاف دعوت شدند.
به گزارش ندای قم، مهدی علی بابایی در گفت وگویی اظهار کرد: بسیج طی یکسال 
گذشته بدون وقفه و مقتدرانه تمام تلاش خود را برای تحقق فراگیری و اجرای فریضه امر 
به معروف و نهی از منکر در استان قم انجام داده است.وی با اشاره به فعالیت بیش از 
۵۰۰ گروه مردمی آمر به معروف و ۱۰۰ تیم ضابط قضایی بسیج در مأموریت های مرتبط 
با تحقق این فریضه الهی و ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در سطح استان قم گفت: 
قرارگاه ۱۹ دی علاوه بر سازماندهی تیم های مختلف، نسبت به آموزش شبکه آمران 
به معروف مردمی با برگزاری آموزش های مختلف عمومی و تخصصی با حضور اساتید 
برجسته کشوری اقدام نموده است.مسئول دبیرخانه قرارگاه ۱۹ دی استان قم تصریح 
کرد: قرارگاه ۱۹ دی در راستای ایجاد دغدغه عمومی میان عموم مردم، بیش از ۱۰۰ 
قسمت برنامه تلویزیونی با موضوعات امر به معروف و نهی از منکر تهیه کرده که بیشتر 
این برنامه ها از شبکه های استانی و ملی پخش شده است. وی با اشاره به اجرای طرح 
»آمر به معروف محله، مدرسه، صنف و دانشگاه خود باشیم« از یک سال و نیم گذشته 
تاکنون، عنوان کرد: بسیجیان و گروه های مردمی طی یک سال گذشته لحظه ای برای 
ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در سطح استان قم کوتاهی نکرده و با قدرت نسبت به 
تحقق این موضوع مهم به صورت شبانه روزی تلاش کردند . بابایی در ادامه به گزارش 
فعالیت های بسیج طی ماه مبارک رمضان در قالب طرح کریمه اهلبیت)س( اشاره کرد 
و گفت: در بوستان های مختلف شهر مراسم مذهبی و تلاوت قرآن با مشارکت گروه های 
مردمی دنبال شده است. وی مطرح کرد: ساماندهی بیش از ۳۰ گروه از ناظرین فعال 
برای ثبت خودروهای کشف حجاب در ورودی های استان و داخل شهر قم با همکاری 
پلیس امنیت اخلاقی و ساماندهی ۳۰۰ تیم  امر به معروف در ۱۵ نقطه مهم و پرتردد 
استان و اجرای طرح تذکر لسانی از جمله اقدامات انجام شده در قرارگاه ۱۹ دی است. 
بابایی از اجرای جلسات متعدد و هماهنگی برای آغاز طرح سالم سازی فضای ۶ بوستان  
قم خبرداد و افزود: بیش از ۱۰۰ تیم آمر به معروف و ۵۰ تیم ضابط قضایی برای فعالیت 
در ۶ بوستان هدف سامان دهی شدند.وی ادامه داد: بکارگیری بیش از ۱۰۰ تیم گشت 
رضویون بمنظور برقراری امنیت در سطح بوستان های هدف بصورت هر شب، اجرای 
سی شب برنامه محتوایی منظم و هدفمند با بکارگیری و همکاری گروه های مردمی، 
تبلیغی و بسیجی با پشتیبانی دفتر تبلیغات، سازمان فرهنگی هنری شهرداری، سپاه 
و اداره کل اوقاف در پنج بوستان از جمله اقدامات انجام شده است.معاون اجتماعی 
سپاه استان قم تصریح کرد: طرح میز مهربانی نیز در پنج نقطه پرتردد استان قم، حرم 
و جمکران با بکارگیری ۵۰ تیم متخصص آمر به معروف از گروه های مردمی و بسیج با 
پشتیبانی سازمان تبلیغات اجرا شده است.وی افزود: بیش از هزار و صد گزارش مردمی 
از شبکه محلی سجاد و بر اساس رصد میدانی نیروهای بسیج مبنی بر تخلفات و هنجار 
شکنی صنوف مختلف از جمله آتلیه ها، آرایشگاه های زنانه، البسه فروشی ها، مزون ها و 
... و ارسال به نهادهای متولی برای برخورد پیگیری شده است .بابایی عنوان کرد: فعالیت 
کافه گفت وگو اتوبوس به صورت هفتگی در مسجد مقدس جمکران، اجرای طرح دعوت 
دختران شل حجاب به دو کافه دخترانه قرارگاه در طول ماه مبارک رمضان و برگزاری 

کارگاه های هویت دخترانه از دیگر اقدامات انجام شده است.
 

آیت الله حسینی بوشهری:

شرکت های دانش بنیان باید
 حمایت مالی شوند

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با تاکید بر اینکه شرکت های دانش بنیان باید 
حمایت مالی شوند، گفت: ملت ما از نظر استعداد نسبت به سایر کشورها پیشتاز است 

که باید به صورت هدفمند از ظرفیت های منابع انسانی استفاده کرد.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در دیدار 
با رییس دانشگاه خلیج فارس و اعضا صندوق پژوهش و فناوری، ضمن تقدیر و تشکر 
از فعالیت های صورت گرفته در بخش دانش بنیان، اظهار داشت: کشور منابع انسانی 

فراوانی دارد که سرمایه نظام محسوب می شوند.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه در هر کجا اراده کرده ایم موفق 
بوده ایم، گفت: امروز در کشور شاهد رشد قابل قبولی در تعداد شرکت های دانش بنیان 
هستیم. نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با تاکید بر اینکه شرکت های دانش بنیان باید 
حمایت مالی شوند، افزود: ملت ما از نظر استعداد نسبت به سایر کشورها پیشتاز است 
که باید به صورت هدفمند از ظرفیت های منابع انسانی استفاده کرد. حسینی بوشهری 
با اشاره به اینکه هر استانی باید در حوزه دانش بنیان هدفی برای خود ترسیم کند، عنوان 
کرد: مسئولین دستگاه های اجرایی استان بوشهر باید حمایت جدی از فعالیت های 

دانش و بنیان داشته باشند تا تحول در استان و به تدریج کشور محقق شود.
نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان رهبری تصریح کرد: عنصر هم افزایی 

میان دستگاه های تصمیم گیر در بخش دانش بنیان باید وجود داشته باشد.
نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری با بیان اینکه مسئله پژوهش باید در اولویت تمامی 
دستگاه های اجرایی باشد خاطر نشان کرد: شرکت های نفتی و گازی نیز باید بخشی از 

مسئولیت های خود را به حوزه دانش بنیان اختصاص دهند.
 

از سوی آستان مقدس بانوی کرامت؛

۴۰ زیارت  اولی به کربلای معلی
 اعزام می شوند

قرعه کشی زیارت اولی های کربلای معلی با اتمام ماه مبارک رمضان در برنامه افطار 
گاهی بهارترین بهار انجام و اسامی ۴۰ نفر از برگزیدگان برای تشرف به کربلای معلی از 

سوی آستان مقدس بانوی کرامت اعلام شد.
براساس این گزارش ،اسامی برندگان قرعه کشی زیارت اولی ها برای تشرف به کربلای 
معلی از سوی آستان مقدس بانوی کرامت اعلام شد. در ماه مبارک رمضان امسال در 
برنامه افطارگاهی بهارترین بهار که هر روز یک ساعت مانده با اذان مغرب از حرم مطهر 
بانوی کرامت به صورت زنده در شبکه قرآن و معارف سیما پخش شد از افرادی که تا کنون 
به زیارت حرم مطهر اباعبدالله الحسین)ع( نرفته بودند برای ثبت نام شرکت در قرعه کشی 
سفر به کربلای معلی دعوت شد. با اتمام ماه مبارک رمضان قرعه کشی زیارت اولی ها 
در برنامه بهارترین بهار انجام و اسامی ۴۰ نفر از برگزیدگان برای سفر به کربلای معلی از 

سوی آستان مقدس حضرت معصومه)س( اعلام شد.
 

در روستای نواران  بخش مرکزی قم؛

بسیجیان در کانون های تولید ریزگرد قم 
نهال کاشتند

اردوی جهادی بسیجیان پایگاه شهدای مومن آباد حوزه مقاومت بسیج شهید جلالی، 
با کاشت ۲۰۰۰ اصله نهال در روستای نواران برگزار شد.

براساس این گزارش، با توجه به وجود ریزگردها و از بین رفتن گیاهان در کویر نواران، 
کاشت نهال کم آب ۲ سالی است که در این منطقه انجام می شود تا هم جلوی ریزگردها 

گرفته شود و هم بعد از چند سال خوراک دام ها و به ویژه شترهای منطقه تامین شود .
بسیجیان پایگاه شهدای مومن آباد در قالب یک اردوی جهادی به کاشت دو هزار اصله 

نهال در منطقه نواران پرداختند و بر ضرورت حفاظت از منابع طبیعی تاکید کردند.
۴۰۰ هزار هکتار از مساحت استان قم در آستانه بیابانی شدن است و بخش قابل 
توجهی از بیایان ها به کانون تولید ریزگرد تبدیل شده که مشکلات فراوانی برای مردم قم و 

شهرهای مجاور به دنبال داشته است.
 

کارشناس هواشناسی قم :

قم گرمتر می شود
کارشناس هواشناسی قم تاکید کرد: عمده ترین پدیده جوی برای روزهای میانی هفته 
جاری افزایش ابر است و برای روز سه شنبه احتمال رگبارهای بسیار پراکنده در استان 
قم پیش بینی می شود. محمدرضا قاضی  افزود: وزش باد در روزهای دوشنبه و سه شنبه 
تا حدودی افزایش پیدا می کند اما این وزش شدید نخواهد بود. وی با اشاره به روند 
افزایشی دمای هوا تا پایان هفته جاری، اضافه کرد: دمای هوای با توجه به روند افزایشی 

دما تا پایان هفته به حدود ۱۳ تا ۱۵ درجه سانتی گراد خواهد رسید.

توسط شرکت گاز استان قم  صورت گرفت؛

انجام بیش از 3۸ هزار مورد پایش دمای 
ادارات، اماکن تجاری و عمومی 

مدیرعامل شرکت گاز استان قم از انجام ۳۸ هزار و ۲۸۰ مورد پایش دمای ادارات اماکن 
تجاری و عمومی استان توسط نیروی امداد و حوادث شرکت گاز استان قم طی سال 

۱۴۰۲ خبر داد.
مرتضی خوش لهجه با اعلام این خبر، اظهار کرد: این طرح با هدف مدیریت مصرف 
سوخت از ابتدای آذر ماه سال جاری آغاز شد و تا پایان فصل سرد سال و رسیدن به شرایط 

پایدار ادامه یافت.
وی با اشاره به ۸ هزار و ۲۸ مورد پایش دمای ادارات، سازمان و اماکن دولتی استان، 
تصریح کرد: در جریان این پایش ها برای ادارات و سازمان های متخلف ۷۳۹ مورد اخطار 

صادر و گاز ۳ اداره نیز که نسبت به اخطارها بی تفاوت بودند، قطع شد.
خوش لهجه همچنین تعداد پایش های صورت گرفته برای واحدهای صنفی و تجاری را 
۲۵ هزار و ۸۱۶ مورد عنوان و سپس خاطرنشان کرد: در این پایش ها نیز برای واحدهای 

متخلف ۷۸۴ مورد اخطار صادر و انشعاب ۱۷ واحد نیز قطع شد. 
وی اضافه کرد: گرمایش بیش از اندازه محیط، استفاده از وسایل گرمایشی در فضای 
باز و عدم توجه به اخطارهای تیم پایش شرکت گاز، عمده ترین علل این صدور اخطاریه ها 
بوده است و اماکن و واحدهای صنفی که انشعاب گاز آنان قطع شد نیز پس از اخذ تعهد 

کتبی توانستند به فعالیت خود ادامه دهند.
با بیان اینکه در جریان پایش های سال گذشته ۱۷ گرماتاب  خوش لهجه در ادامه 
جمع آوری شد، توضیح داد: وسایل گرمایشی تابشی در فضای باز، موجب هدررفت 
غیرمتعارف و بیش از اندازه انرژی می شود و بر اساس ابلاغیه نهادهای ذی ربط استفاده از 

این وسیله در فضای باز ممنوع است.
وی همچنین آمار پایش اماکن عمومی نظیر مدارس، مساجد، حسینیه ها و کتابخانه ها 
را مورد توجه قرار داد و در ادامه گفت: در پایش های سال گذشته اماکن عمومی ۴ هزار و 

۴۳۶ بار، مورد پایش قرار گرفتند که در این جریان پایش ها ۱۴۴ مورد اخطار صادر شد. 
خوش لهجه در پایان با اشاره به مجهز شدن تیم پایش شرکت گاز استان قم به سامانه 
ردیابی مکانی برخط )GPS( و دستگاه های ارتباطی اختصاصی، ابراز کرد: این اقدام  

به منظور هماهنگی، مدیریت و ساماندهی شبکه پایش استان صورت گرفته است.

در آخرین شب سوگواره »شبیه محراب«  صورت گرفت:

تجلیل از هنرمندان تعزیه شهر قم
در آخرین شب از سلسله اجراهای تعزیه در قالب سوگواره »شبیه محراب« که توسط 

دفتر تعزیه حوزه هنری استان قم برگزار شد، از هنرمندان تعزیه تجلیل شد.
به گزارش روابط عمومی حوزه هنری استان قم، شامگاه ۲۰ فروردین ماه در آخرین شب 
از سلسله اجراهای تعزیه در قالب سوگواره »شبیه محراب« که توسط دفتر تعزیه حوزه 

هنری استان قم برگزار شد، از هنرمندان تعزیه تجلیل شد.
در این شب که دهمین شب از سوگواره »شبیه محراب« و دهمین اجرای گروه های 
تعزیه در امامزاده ابراهیم)ع( قم بود، مجلس »فضل و فتاح« توسط هیئت حجت ابن 

الحسن)ع( به سرپرستی ابوالفضل کریمی اجرا شد.
در ادامه با حضور سید مهدی حسینی رئیس حوزه هنری استان قم، روح الله داوری 
معاون فرهنگی، احمد سلیمانی مسئول واحد هنرهای نمایشی و محسن آقا حسنی 
مسئول دفتر تعزیه این حوزه از مسعود عارفی مسئول پایگاه اطلاع رسانی تعزیه استان قم 
تجلیل شد. همچنین از سرپرستان هیئت های حاضر در سوگواره »شبیه محراب« به این 
ترتیب تقدیر شد؛ هیئت دوطفلان مسلم)ع( به سرپرستی حاج حسین غلامیان، هیئت 
فاطمه الزهرا)س( به سرپرستی حاج مهدی فدوی، هیئت حجت ابن الحسن)ع( به 
سرپرستی ابوالفضل کریمی، هیئت جوانان علی اکبر)ع( به سرپرستی سیف الله گزاوند، 
هیئت اباعبدالله الحسین)ع( به سرپرستی حاج تقی میرزا رضایی، هیئت قمر منیر بنی 
هاشم)ع( به سرپرستی ستار حاج بابایی، هیئت تعزیه داران علی اصغر)ع( به سرپرستی 
غلامرضا وزیری، هیئت متوسلین به سید الشهداء به سرپرستی حاج حمید رضا شیخ 
حسینی، هیئت تعزیه داران انصار الحسین)ع( به سرپرستی علی اصغر شعبانی و هیئت 

جوانان بنی هاشم به سرپرستی غلامرضا کرمانی
همچنین از هیئت های تعزیه حاضر در جشنواره شبیه شادی آور نیمه شعبان به این 
ترتیب تجلیل شد؛ هیئت عاشقان حضرت مهدی)عج( به سرپرستی یحیی گل وردی، 
گروه راویان عشق به سرپرستی امیر زینلی و هیئت قمر بنی هاشم به سرپرستی سید رضا 

حاج حسینی و سعید زمانی  .

رئیس گروه سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم خبرداد:

فروش ۱.۵ میلیاردی سینماهای قم 
در اکران نوروزی 

رئیس گروه سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با بیان اینکه سینماهای 
قم در اکران نوروزی امسال پذیرای ۳۱ هزار و ۶۶۹ تماشاگر بودند و یک میلیارد و ۵۴۲ 
میلیون تومان فروش داشتند، گفت: فیلم سینمایی »تمساح خونی« با ۲۴ هزار و ۷۴۲ 
مخاطب و فروش یک میلیارد و ۲۳۵ میلیونی، پرفروش ترین فیلم نوروزی سینماهای قم 

بود.
سعید ایلانلو با اشاره به رونق خوب گیشه سینماهای قم در اکران نوروزی، گفت: ۳۱ 
هزار و ۶۶۹ تماشاگر به تماشای فیلم های نوروزی نشستند و سینماهای استان در این ایام 

بیش از یک میلیارد و ۵۴۲ میلیون تومان فروش کردند.
وی تصریح کرد: سینماهای قم در اکران نوروزی سال گذشته پذیرای ۱۵ هزار و ۳۸۴ 
مخاطب بودند و ۶۲۵ میلیون تومان فروش داشتند و فیلم فسیل با ۱۰ هزار و ۵۸۵ 

مخاطب بیشترین تماشاگر را داشت.
رئیس گروه سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با بیان اینکه امسال هفت 
فیلم نوروزی در قالب ۷۱۷ سانس در سینماهای قم به نمایش درآمدند، تصریح کرد: فیلم 
سینمایی »تمساح خونی« به کارگردانی جواد عزتی با ۲۴ هزار و ۷۴۲ مخاطب و فروش 

یک میلیارد و ۲۳۵ میلیونی، پرفروش ترین فیلم نوروزی سینماهای قم بود.
ایلانلو افزود: »بی  بدن« با ۲۳۶۲ مخاطب و فروش ۱۳۶ میلیونی، »آپاراتچی« با ۲۴۶۶ 
مخاطب و فروش ۸۷ میلیونی، »ایلیا جستجوی قهرمان« با ۱۰۱۷ مخاطب و فروش ۳۸ 
میلیونی، »آسمان غرب« با ۳۵۰ مخاطب و فروش ۱۶ میلیونی، »پرویزخان« با ۳۸۸ 
مخاطب و فروش ۱۵.۵ میلیونی و »نوروز« با ۳۴۴ بلیت و فروش ۱۳ میلیونی در رتبه های 

دوم تا هفتم فروش اکران نوروزی امسال سینماهای قم قرار گرفتند.
که  خورد  رقم  حالی  در  امسال  نوروزی  اکران  گیشه  فروش  آمار  کرد:  تصریح  وی 
سینماهای استان از ۱۰ تا ۱۴ فروردین به منظور حفظ شعائر دینی و تقارن ایام شهادت 

حضرت علی)ع( و شب های قدر تعطیل بودند و فعالیتی نداشتند.  
رئیس گروه سینمایی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در بخش دیگری از این 
گفت وگو به بازدید از سینماهای استان در ایام نوروز اشاره کرد و گفت: با هدف نظارت 
بر روند امور اجرایی سینماها و اجرای طرح اکران شبانه عید نوروز و ماه مبارک رمضان از 
سینماهای استان بازدید شد. ایلانلو تصریح کرد: همچنین در قالب دیدارهای عیدانه با 
مدیران سینماهای استان به بحث و تبادل نظر پیرامون وضعیت سینماها و تلاش برای 

ارتقای جایگاه های سینماهای استان پرداخته شد.
وی در پایان از تلاش سینماهای استان برای میزبانی مطلوب از همشهریان در ایام نوروز 

و شب های ماه مبارک رمضان قدردانی کرد.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

بهره مندی۱۵ هزار و 7۴۰ نفر 
از پویش ملی هلال رحمت 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: پویش ملی هلال رحمت در دو حوزه 
توزیع سبدهای معیشتی بین نیازمندان و برپایی سفره های مهربانی در ایام عید نوروز و 

ماه مبارک رمضان اجرا شد و ۱۵ هزار و ۷۴۰ نفر از این پویش بهره مند شدند.
محمدرضا بهرامی بیان کرد: پویش ملی هلال رحمت با هدف توزیع بسته های حمایتی 
و معیشتی به خانوارهای نیازمند، آسیب پذیر و کم برخوردار، برپایی سفره های مهربانی و 
توزیع افطاری بین روزه داران نیازمند در ماه مبارک رمضان و ایام نوروز در سطح خانه های 

هلال استان قم اجرا شد.
وی با اشاره به اینکه ۱۵ هزار و ۷۴۰ نفر از این پویش بهره مند شدند گفت: ۵۵۰ 
داوطلب و خیر در این پویش مشارکت داشتند و یک هزار و ۶۴۷ سبد معیشتی بین 
نیازمندان توزیع کردند و همچنین در قالب این پویش یکصد و ۹۳ سفره مهربانی در سطح 

خانه های هلال برپا شد.
وی تصریح کرد: در این پویش ۲۸ میلیارد ریال برای تهیه سبدهای معیشتی و برپایی 

سفره های مهربانی با مشارکت داوطلبان و خیرین هزینه شد.

یک پژوهشگر مسائل اجتماعی به خبرآنلاین گفت: »خیر جامعه در این است 
که زندگی زنان را توسعه بدهیم که بتوانند با توجه به توانایی های شان به جایگاه 
واقعی برسند، شر برای جامعه این است که آن ها را در همین وضعیت نگه داریم.«

وقتی سال گذشته را درباره جامعه ایران مرور می کنیم یکسری اسامی، مفاهیم، 
نگرانی ها، و پدیده ها دائم تکرار می شود، مثلًا سال گذشته ایده مهاجرت خیلی 
مطرح شد، یا یکی دو سالی هست که زن و همه مسائل وابسته به آن پررنگ تر 
از گذشته مورد توجه قرار می گیرد، مثلًا همین مسئله حجاب را در نظر بگیریم، 
مسئله ای که هنوز هم ادامه دارد. مسئله اشتغال و امید به آینده هم جزو همین 
تکرارها هست، برای همین یک پژوهشگر مسائل اجتماعی به خبرآنلاین می گوید: 

»مهمترین دغدغه افراد ایرانی احساس امنیت است.«
اردشیر گراوند بیان می کند: »رکورد عجیب اقتصادی اجتماعی و فرهنگی است 
که در جامعه ایرانی حاکم شده است، رکودی که سبب شده جامعه طراوت نداشته 
باشد. چیزی که امروز در جامعه ایرانی وجود دارد تسلط بیش از حد سیستم 
دولتی بر تمام وجوه زندگی مردم است. نهادهای دولتی امکان هرگونه تحرکی را 

از ملت ایران گرفته اند.«
مسئله حجاب و مهاجرت از جمله مسائلی است که در گفت وگو با اردشیر گراوند 

به آن پرداخته شده است. شما می توانید متن کامل گفت وگو را در ادامه بخوانید.
مهمترین نگرانی ایرانی ها در سال گذشته )1۴۰2( چه بود؟

ما در این باره با فرد، خانواده و جامعه مواجه هستیم، مهمترین دغدغه افراد 
ایرانی احساس امنیت در ایران است.

منظورتان از امنیت چیست؟
امنیت عمومی، یعنی از امنیت شغل گرفته تا درآمد، امنیت انتظامی گرفته تا 
قضایی. در سطح خانواده مهمترین دغدغه خانواده های ایرانی هزینه و درآمد 
خانواده است که متاسفانه تنظیم نیست، مسئله مهم دیگر در خانوار ایرانی مسئله 
از دست دادن یک عضو خانواده است، یعنی مهاجرت های داخلی و خارجی 
سبب شده عموم خانوارهای ایرانی یک عضو خانواده خود را از دست بدهند و 
از آن دور شوند. یک مسئله مهم در خانواده ایرانی ضعف در اشتغال است، در 
حقیقت ۳۰ درصد خانوارهای ایرانی هیچ شاغلی ندارند و حداقل ۲۵ درصد 
خانوارهای ایرانی مستاجر هستند. نکته جدی تر خانوار ایرانی این است که امکان 
باروری را از دست داده است، طوری که دغدغه والدین این شده که فرزندان شان 
نمی خواهند بچه دار شوند. مهم ترین دغدغه خانواده هایی که بچه دارند هم 

نگهداری از فرزندشان است.
درباره جامعه چه طور، مهمترین دغدغه از نگاه شما چیست؟

رکورد عجیب اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی است که در جامعه ایرانی حاکم 
شده است، رکودی که سبب شده جامعه طراوت نداشته باشد. چیزی که امروز 
در جامعه ایرانی وجود دارد تسلط بیش از حد سیستم دولتی بر تمام وجوه زندگی 
مردم است. نهادهای دولتی امکان هرگونه تحرکی را از ملت ایران گرفته اند. الان 
یک جوان بخواهد تولید محتوا کند، آنقدر دولت همه جا هست که جوان از خیر 
تولید محتوا می گذرد. نکته جدی تر در جامعه ایرانی فساد عمومی است که در 
همه جا شکل گرفته است، این فساد به دلیل همان مانع بودن دولت در زندگی 

مردم است، هرجایی مانع بزرگ تر شود شما هیچ راهی جز رشوه و فساد ندارید.
نکته مهم درباره جامعه ایرانی بی تکلیفی این جامعه درباره آینده است که هیچ 
چشم اندازی ندارد. جامعه ایرانی امروز مقهور یک جناح بندی های سیاسی شده 
که خود این دو جناح  سیاسی سبب گرفتاری فعلی ایران شده اند و مردم هم توان 
جایگزینی این ها را پیدا نکرده اند برای همین هم احساس بی قدرتی می کنند، 
جامعه ای که احساس بی قدرتی کند امکان هرگونه توسعه ای را از دست می دهد.

تاثیر اتفاقات سال قبل بر این مواردی که شما نام بردید چقدر است؟
اتفاقات سال ۱۴۰۱ یک بخشی از عواطف، احساسات و امید ملت را هدف قرار 
داد، ولی اساساً مسائل ما خیلی بنیادی تر از اتفاقات سال گذشته است، ماجرای 
مهسا امینی محصول مشکلاتی بود که از قبل در کشور وجو داشت، اما به هر 

صورت آن اتفاقات یک جور دلزدگی و ناراحتی در کشور حاکم کرده است.
پیش بینی شما از جامعه ایرانی در همین مواردی که نام بردید برای امسال 

)1۴۰۳( چیست؟
درباره دو مورد در آینده می شود صحبت کرد، یکی درباره زندگی عمومی مردم 
است، از آن جایی که در کشور ما حدود ۲۰ میلیون خانوار ایرانی به زراعت و 
دامداری ربط دارند، با بارش باران درآمدها افزایش پیدا می کند و در جامعه تزریق 
می شود، بنابراین اگر سال آینده باران مناسب ببارد و کشاورزی دامداری تامین 
شود تا هزینه درآمد خانوار مناسب شود، احتمال بروز خشونت در سال آینده را 
کاهشی می دانم و حتی ممکن است هیچ خشونتی بروز نکند. اگر باران نبارد و 
همچنان هزینه درآمد خانوارها با مشکل همراه باشد مردم پتانسیل خشونت را 
خواهند داشت در چنین وضعیتی اگر دولت اقداماتی مانند افزایش بهای بنزین 
داشته باشد حتما بروز خشونت در کشور وضعیت جدی پیدا می کند. مردم از 

منظر مالی در دو نقطه سال تخلیه می شوند، یکی پایان فروردین و دیگر پایان مهر 
هر سال. در اردیبهشت ماه جیب ها خالی است و هر حرکت اشتباهی از دولت 

می تواند سبب ساز بروز خشونت شود.
از سال 1۴۰1 زنان نقش محوری در جامعه پیدا کردند، وضعیت حوزه 
زنان را در یک سال گذشته چه طور ارزیابی می کنید و در آینده آن را چه طور 

می بینید؟
هر جامعه ای که زن و معلم در آن عزیز شوند جایگاه بلندی دارد، جامعه ای که در 
آن به زن بی توجهی شود وضعیت ضعیفی پیدا می کند. ما در جامعه زنان باسواد 
داریم، امروز نرخ زنان باسواد در گروه سنی جوان به ۹۵ درصد رسیده و نرخ زنان 
تحصیل کرده به بالای ۵۰ درصد رسیده است اما نرخ بیکاری همین زنان تحصیل 
کرده ۷۰ درصد است، بنابراین طبیعی است که زنان پتانسیل خشونت داشته 
باشند و البته به شدت هم در جامعه تاثیرگذار هستند. خیر جامعه در این است 
که زندگی زنان را توسعه بدهیم که بتوانند با توجه به توانایی های شان به جایگاه 

واقعی برسند، شر برای جامعه این است که آن ها را در همین وضعیت نگه داریم.
به نظرتان با وضعیتی که مدیریت کشور دارد، تصمیمات به سمت خیر 

جامعه و توجه به زنان سوق پیدا می کند؟
به نظرم خیر، اصلًا برنامه ای برای آن وجود ندارد.

بعد از اتفاقات سال 1۴۰1 مسئله حجاب خیلی در جامعه ظهور و بروز 
پیدا کرد، به نظرتان مسئله حجاب در جامعه ایرانی در نهایت چه سرنوشتی 

پیدا می کند؟
حجاب در جامعه امروز ایران تبدیل به یک امر اقناعی شده است، مادامی که 
زنان ایران با این ویژگی باسوادی و تحصیل کردگی درباره حجاب اقناع نشوند 

امکان اعمال آن وجود ندارد.
حتی با فرض قانون گذاری درباره حجاب و اعمال جریمه؟

مگر دراین باره قبل تر هم به اشکال مختلف اعمال قانون نکردند؟ اما شاهدیم که 
از سال های ۱۳۶۵ به بعد حجاب کمرنگ تر می شود.

در یک سال گذشته ما خیلی درباره مهاجرت شنیدیم، مخصوصاً درباره 
مهاجرت نخبگان، به نظرتان روند این مهاجرت ها برای امسال و آینده چگونه 

است؟
مهاجرت و باروری چسبندگی دارند، یعنی اگر یک نفر مهاجرت کند نفر بعدی را 
با خودش می برد، به نظرم مهاجرت به بیرون از ایران همچنان ادامه دارد و ممکن 
است شکل جدی تر پیدا کند یعنی مثلًا مانند افغانستانی ها توده ای مهاجرت 

کنیم.
دلیل اصلی این مهاجرت ها چیست؟

مردم در ابعاد مختلف احساس ناامنی عمومی می کنند، بنابراین فرزندان شان را 
به خارج از کشور می فرستند.

دلیلی اصلی افزایش مهاجرت داخلی چیست؟
یکی به دلیل نداشتن شغل است، افراد مهاجرت می کنند که شغل پیدا کنند. 
به طور طبیعی بخش دیگر مهاجرت داخلی برای تبعیت از خانوار است، یعنی یکی 
از اعضای خانواده برای شغل به شهری دیگر مهاجرت کرده، بقیه اعضای خانواده 

هم به دنبال آن مهاجرت می کنند.
آسیبی که از افزایش مهاجرت داخلی به جامعه می رسد چیست؟

در مبدا تمام سرمایه ها مانند سرمایه اجتماعی، مالی و غیره از دست می رود، 
بنابراین در مبدا ما با تخریب سرمایه ها مواجه هستیم. در شهرهای مقصد با تراکم 
مواجه می شویم، این تراکم هم سبب تخریب و بی سامانی نظام اجتماعی در 

مقصد می شود.

 »بچه م هیچ برنامه ای برای آینده ش نداره.«، »نه درس می خونه، نه دنبال حرفه 
می ره فقط با دوستاش وقت می گذرونه«، »از صبح تا شب تو اتاقشه مشغول فیلم 
دیدن، خیلی نگرانشم« این ها بخشی از نگرانی های پدر و مادرهایی است که 
بچه هایی معلق و بلاتکلیف دارند که انگیز و ایده ای برای آینده خود ندارند. این 

وضعیت را می توان با واژه NEET تعریف کرد.
- »بچه م هیچ برنامه ای برای آینده ش نداره.«، »نه درس می خونه، نه دنبال 
حرفه می ره فقط با دوستاش وقت می گذرونه«، »از صبح تا شب تو اتاقشه مشغول 
فیلم دیدن، خیلی نگرانشم« این ها بخشی از نگرانی های پدر و مادرهایی است 
که بچه هایی معلق و بلاتکلیف دارند که انگیز و ایده ای برای آینده خود ندارند. 
این وضعیت را می توان با واژه  NEET  تعریف کرد. این کلمه اولین بار در سال 
 Not in« واژگان  مختصر  که  شاخص  این  شد.  مطرح  رسمی  به طور   ۱۹۹۹
Employment, Education or Training«  بوده، روایتگر وضعیت جوانان در سن 
۱۵ تا ۲۴ ساله ای است که نه در حال تحصیلند )ترک تحصیل کرده اند( نه مشغول 
مهارت آموزی و نه در جایی مشغول به کار هستند. این وضعیت نوجوانان بیشتر از 
هر کسی والدین آن ها را نگران می کند. در این مطلب راهکارهایی به پدر و مادرانی 

می دهیم که نگران این قضیه هستند.
کمالگرا نباشید

یکی از دلایل سردرگمی بچه ها، اتفاقا انتخاب های گسترده بچه ها و درواقع 
کمالگرایی پدر و مادر است. تحقیقات نشان داده، هر چه دایره انتخاب فردی 
گسترده باشد، نتیجه این انتخاب ناموفق تر خواهد بود. دقیقا کاری که برخی 
والدین با فرزند خود می کنند و او را در دریایی از کلاس ها و برنامه ها غرق می کنند؛ 
بدون اینکه خودش بخواهد یا تصمیم بگیرد. والدین اینجا به چشم دلسوزی برای 
فرزند خود او را درگیر کمالگرایی و آرزوهای دست نیافته خود می کنند. در این 
مسیر بچه ها هم بار عذاب وجدان رسیدن به نقطه مطلوب پدر و مادر را دارند هم با 
دیگرانی مقایسه می شود که رسیدن به آن ها برایش سخت و غیرممکن است. در 
این نقطه است که نوجوان به اصطلاح آچمز می شود و ترجیح بین هیچ و همه ای 

که والدین می خواهند، هیچ را انتخاب کنند!
بچه ها را سرکوب نکنید

»تو هیچی نمی شی« ، »تو به درد نمی خوری« »چقدر بی عرضه ای« کودکی که 
سال ها این جملات را می شنود، می دانید در بزرگسالی ممکن است واقعا تجلی 
همین جملات شود؟ طبق تحقیقات، گاهی مغز بین چیزی که باید باشد و چیزی 
که مدام به او تلقین می شود، دومی را انتخاب می کند. یعنی ممکن است شما 
فرزندی باهوش و با عرضه داشته باشید؛ اما با مدام سرزنش و سرکوب کردنش، 
واقعا از او یک آدم بی عضه بسازید. سرزنش، تحقیر، مقایسه و برچسب زدن، 

مخرب ترین رفتاری است که می توانید با کودک و نوجوان خودداشته باشید.
به بچه ها در شناخت خودشان کمک کنید

یکی از دلایل مهم نیت شدن، نشناختن خود است. بچه ها با بحران هویت دست 
و پنجه نرم می کنند و اصلا نمی دانند دقیقا چه می خواهند و چه باید بکنند؟ پدر 

و مادر باید به نوجوان خود در شناخت خود، علایقش و مهارت هایش کمک کنند. 
والدین بهتر از هر کسی می دانند نوجوانشان چه استعدادی دارد و به چیزهایی 
علاقه دارد. از تست های روانشناسی و مشاورهای مدرسه و معلمین می توانید 

کمک بگیرید و بچه ها را در مسیر یادگیری قرار بدهید.
اجازه ریسک کردن بدهید

بچه هایی که همیشه، همه چیز را آماده دریافت کرده اند و برای تصمیم های خود 
زحمتی نکشیده اند، بیشتر به این بلاتکلیفی دچار می شوند. در سنین پایین، 
اجازه انتخاب و اشتباه به بچه ها بدهید. علاوه بر اشتباه، اجازه بدهید مسئولیت 
بپذیرند و آن را به نتیجه برسانند. برای نتیجه های کوچک و بزرگشان هم تشویقشان 
کنید. اجازه بدهید نتیجه تلاششان را ببینند. اینکه تلاش کردن و تصمیم گرفتن 

و ساختن امکان پذیر است.
چراغ شوقشان را روشن کنید!

به گزارش وب گاه تبیان، یکی از دلایل مهم نیت شدن بچه ها، ناامیدی نسبت 
به آینده است. بعضی از بچه ها به جای تلاش کردن برای آینده نامعلوم، ترجیح 
می دهند خوش باشند و فقط در لحظه زندگی کنند. بچه هایی که نسبت به آینده 
خود، کشور خوشبین نیستن، بیشتر در معرض این کرخت شدن قرار دارند. آرمان 
و آرزو، مثل سوخت برای انگیزه و کار به حساب می آید. مدام حرف از ناامیدی و 
تورم و اوضاع سخت، بچه ها را سرخورده و ناامید می کند؛ پس اول از همه مراقب 
این ترکش های کلامی خود باشید. در مرحله بعد پیشرفت های کشور را به بچه ها 
نشان بدهید و درباره آن ها حرف بزنید. با نوجوان خود درباره آرمان داشتن حرف 
بزنید. از آرمان های دوران کودکی خود حرف بزنید. نمونه های موفق را به بچه ها 
نشان بدهید که خیال نکنند درس خواندن و حرفه آموزی هیچ فایده ای ندارد. 
خودتان امیدوار باشید و شوق به آینده داشته باشید تا چرا شوق فرزندتان هم 

روشن بماند.

شعله شوق بچه ها را خاموش نکنید

در گفت وگو با یک جامعه شناس مطرح شد:

جامعهایرانیطراوتندارد
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گزارش دبیرخانه اوپک نشان می دهد؛

ایران، پیشتاز افزایش تولید در اوپک
بر اساس تازه ترین گزارش دبیرخانه اوپک، ایران در ماه مارس )اسفند- فروردین( 
۳ میلیون و ۱۸۸ بشکه نفت خام تولید کرده که ۲۸ هزار بشکه بیشتر از فوریه 
۲۰۲۴ )بهمن - اسفند( بوده و به این ترتیب پیشتاز افزایش تولید در سازمان 

کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( شده است.
به گزارش وزارت نفت، گزارش ماه آوریل دبیرخانه سازمان کشورهای صادرکننده 
نفت )اوپک( نشان می دهد ۱۳ عضو این سازمان بر اساس گزارش منابع ثانویه 
در ماه مارس )اسفند - فروردین( ۲۶ میلیون و ۶۰۴ هزار بشکه نفت خام تولید 

کردند که ۳ هزار بشکه بیشتر از ۲۶ میلیون و ۶۰۱ هزار بشکه ماه فوریه است.
بر اساس گزارش ماه آوریل اوپک، پس از عربستان با تولید روزانه ۹ میلیون و ۳۷ 
هزار بشکه و عراق با تولید روزانه ۴ میلیون و ۱۹۴ هزار بشکه، ایران با تولید روزانه 

۳ میلیون و ۱۸۸ بشکه جایگاه سومین تولیدکننده این سازمان را حفظ کرد.
بنا بر این گزارش منابع ثانویه، ایران در ماه مارس )اسفند – فروردین( ۳ میلیون و 
۱۸۸ بشکه نفت خام تولید کرده که ۲۸ هزار بشکه بیشتر از فوریه ۲۰۲۴ )بهمن 

- اسفند( بوده است.
بر اساس این گزارش، تولید ۶ عضو این سازمان در دوره مورد بررسی با افزایش 
همراه بود که بیشترین افزایش تولید با ۲۸ هزار بشکه در روز مربوط به ایران 
است. ایران، ونزوئلا و لیبی از توافق کاهش عرضه ائتلاف تولیدکنندگان عضو 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )اوپک پلاس( معاف 

هستند.
قیمت نفت خام سنگین ایران بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه اوپک، در ماه 
آوریل نسبت به ماه مارس سال ۲۰۲۴ میلادی ۳ دلار و ۱۴ سنت معادل ۳.۹ 
درصد افزایش یافته است، قیمت نفت خام سنگین ایران در ماه فوریه ۲۰۲۴، 
۸۰ دلار و ۳۴ سنت ثبت شد، در حالی  که این رقم در ماه مارس ۲۰۲۴، ۸۳ دلار 

و ۴۸ سنت برای هر بشکه بود.
میانگین قیمت نفت خام سنگین ایران در سال ۲۰۲۴ میلادی ۸۱ دلار و ۲۷ 

سنت بوده است.
قیمت سبد نفتی اوپک هم در ماه مارس ۲۰۲۴ به ۸۴ دلار و ۲۲ سنت برای هر 
بشکه رسید که ۲ دلار و ۹۹ سنت )۳.۷ درصد( بیشتر از ماه فوریه ۲۰۲۳ است.

بر اساس تازه ترین گزارش ماهانه دبیرخانه اوپک )آوریل(، تقاضای جهانی نفت 
خام برای سال ۲۰۲۴ میلادی با ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار بشکه افزایش روزانه 
همراه خواهد بود. مجموع تقاضای نفت جهان برای سال ۲۰۲۴ میلادی ۱۰۴ 

میلیون و ۴۶۰ هزار بشکه پیش بینی شده، در حالی که این رقم در برآورد
گزارش ماه مارس روزانه ۱۰۵ میلیون و ۵۷۰ هزار بشکه بوده است.

در گفت و گو با کارشناس حوزه کار مطرح شد

دستمزد باید کفاف هزینه های زندگی 
را بدهد

کارشناس حوزه کار معتقد است اگر دستمزد کفاف هزینه های زندگی را بدهد 
افراد دیگر به سراغ مشاغل ناپایدار و کاذب نمی روند که بهره وری خاصی برای 

اقتصاد ندارد.
ناصر چمنی درگفت وگویی افزایش حقوق و دستمزد در کشور را منجر به تورم 
نداست و گفت: از نظر علمی و اقتصادی افزایش دستمزد در شرایط کنونی تاثیر 
خاصی بر افزایش تورم ندارد بلکه تورم ایجادی به دلیل اتفاقات دیگر در کشور به 
وجود می آید که یکی از مهم ترین آنها ناسازگاری اقتصادی و عدم کنترل بازار ارز و 

طلاست که نه تنها در بازارها بلکه به لحاظ روانی هم تاثیر می گذارد.
وی افزود: درصد افزایش دستمزد در سال ۱۴۰۲ برخلاف سال ۱۴۰۱ که ۵۷ 
درصد تعیین شد، زیاد نبود ولی آیا تورم کاهش داشت؟ لذا نمی توان گفت که 
دستمزد عامل اصلی تورم در کشور است بلکه ناترازی های اقتصادی،کسری 
بودجه هایی که طی سال ها گریبانگیر دولت ها بوده و چاپ پول بدون پشتوانه 

باعث تورم شده است.
دستمزد  حداقل  درصدی   ۵۷ افزایش  یادآوری  با  کار  حوزه  کارشناس  این 
کارگران گفت: اعتقاد من این است که هرچه دستمزد عادلانه و قانونی متناسب 
با معیشت و تورم به کارگر بدهیم باعث می شود که نیروی کار بیشتری جذب 

بنگاه ها شود و علاوه بر بهره وری بنگاه، رشد اقتصادی بالایی داشته باشیم.
چمنی افزود: در طول هشت سال گذشته و برای اولین بار در دولت آقای رئیسی 
دستمزد بیش از تورم افزایش یافت و نیروی کار مجاب شد که در کارخانه کار کند 

و با احساس تعهد بیشتر به تولید بپردازد.
وی با ابراز تاسف از رواج شغل های کاذب و ناپایدار در کشور درباره دلیل آن، 
گفت: معتقدم افزایش مشاغل ناپایدار، دستفروشی و کار در تاکسی اینترنتی 
بیشتر  شغل ها  این  جذابیت  چون  اما  ندارد  اقتصاد  برای  خاصی  بهره وری 
از شغل های تولیدی است و افراد تصور می کنند در این مشاغل زودتر به پول 
می رسند و عایدی آنها بیشتر از حداقل حقوقی است که یک کارگر می گیرد، به 

سمت مشاغل کاذب و غیررسمی تمایل نشان می دهند.
به  تولیدی  فعالیت های  به جای  افزود: کسانی که  کار  این کارشناس حوزه 
مشاغل کاذب روی می آورند چون مزد حداقلی تکافوی زندگی آنها را نمی کند، 
تلاش می کنند بخش اعظمی از هزینه های خود را از این طریق جبران کنند.
بیشتر رانندگان تاکسی های اینترنتی تحصیل کرده هستند و تمایل دارند از 
دانش و آموخته خود استفاده کنند تا اینکه پشت فرمان بنشینند و مسافر جابجا 
کنند ولی به دلیل مشکلات معیشتی و نداشتن درآمد مکفی به مشاغل کاذب 

روی می آورند و فرصت های شغلی دیگر را اشغال می کنند.
 

در گفت وگو با رئیس اتحادیه  کارگران قراردادی و پیمانی عنوان شد

اصلاح مواد قانون کار در جهت 
حفظ منافع کارگران

را  کار  قانون  مواد  پیمانی هرگونه اصلاح  و  قراردادی  اتحادیه  کارگران  رئیس 
نیازمند همفکری و مشارکت شرکای اجتماعی به ویژه گروه کارگری دانست و 

تاکید کرد که اصلاح باید در جهت حفظ منافع جامعه کارگری باشد.
فتح الله بیات در گفت وگویی درباره اصلاح برخی از مواد قانون کار ابراز عقیده 
کرد و گفت: از گذشته نگرانی جامعه کارگری از اصلاح مواد قانون کار این بوده 
که در جهت منافع کارفرمایی باشد و کارگران لطمه ببینند؛ لذا انتظار این است 
که اگر اصلاح واقعی مدنظر است تنها به دنبال منافع بخش کارفرمایی نباشند 

بلکه منافع جامعه کارگری از اصلاح این مواد حتما مدنظر قرار گیرد.
وی افزود: اصلاحاتی که اعلام می شود به مجلس می برند خوب است، ولی 
باید نظر تشکل های کارگری حتما در جریان رسیدگی و اصلاح قرار گرفته و 

فراکسیون کارگری در این زمینه فعال شود.
رئیس اتحادیه  کارگران قراردادی و پیمانی ادامه داد: سال ها قبل درصدد بودند 
۷۰ ماده قانون کار را به یکباره اصلاح کنند که ما و گروه کارفرمایی دفاع کردیم 
و نگذاشتیم این اتفاق بیفتد چون به سود کارگران نبود. اکنون هم اگر قرار 
است اتفاقی درباره اصلاح قانون کار بیفتد قطعا شرکای اجتماعی، کارگری و 
کارفرمایی و دولت باید بنشینند و در کمیسیون اجتماعی مجلس درباره اصلاح 

این مواد بحث کنند.
به گفته بیات اصلاح قانون کار نیازمند همفکری شرکای اجتماعی است و 
کمیسیون اجتماعی و فراکسیون کارگری مجلس باید از این موضوع دفاع کنند 

که یکجانبه و به ضرر جامعه بزرگ کارگری تصمیمی گرفته نشود.

رییس کل اسبق بانک مرکزی:

باتورمبالای۳۰درصد،نرخارزثابتنمیماند

رییس کل اسبق بانک مرکزی تاکید کرد: وقتی تورم بالای ۳۰ درصد است نمی 
تواند نرخ ارز ثابت بماند. علاوه بر آن کاملا روشن است که تنش های بین المللی 
و اخبار مثبت و منفی بر بازار ارز تأثیر جدی دارند و نباید آن را نادیده گرفت. باید 
بانک مرکزی بر مبنای تخصص و تجربیاتش بازار ارز را مدیریت کند. در حال 
حاضر مراجع متعددی نسبت به موضوعات اقتصادی تصمیم گیری می کنند 
به نحوی که مشخص نیست کدام تصمیم از سوی چه کسی گرفته شده است اما  
در نهایت بانک مرکزی ملزم به اجرای آن ها می شود و انتظار دارند که  پاسخگوی 

نتایج آن تصمیمات هم باشد.
ولی الله سیف،  در گفت وگو با ایلنا در این باره گفت: به نظر بنده نرخ در بازار 
ارز در شرایط عادی تحت تأثیر عوامل مختلفی از قبیل عملکرد اقتصادی و 
و صادرات،  واردات  به  مربوط  مقررات  و مجلس،  دولت  بودجه ای  تصمیمات 

مجوزهای ویژه مربوط به مبادلات مرزی و سفرهای سیاحتی و زیارتی خارجی 
قرار دارد و علاوه بر آن شرایط نامناسب و تنش در روابط بین المللی و تحریم ها، 
عوامل خارجی هستند که قطعا بر نرخ ارز و نوسانات آن در بازار تأثیر دارند. 
بنابراین، بانک مرکزی تنها دستگاه پاسخگو در این رابطه نیست و نباید همه 
اتفاقات در بازار ارز را به حساب بانک مرکزی گذاشت و سایر دستگاه هایی که 
در بروز شرایط موجود با عملکرد و تصمیماتشان نقش دارند، مصون بمانند و 

انتقادی متوجه آنها نشود.
وی تاکید کرد: بنده قصد دفاع از بانک مرکزی را ندارم بلکه هدفم این است که 
با دقت نظر بیشتر عوامل تأثیر گذار بر نرخ ارز و نوسانات آن در بازار را مورد توجه 
قرار داده تا از این طریق حساسیت های بیشتری در دستگاه های مربوطه نسبت 

به تصمیمات و اقدامات مؤثر بر نرخ ارز به وجود آید.

سیف ادامه داد: در شرایط عادی چه بسا جهش نرخ ارز نشأت گرفته از تصمیم 
و یا اقدامی باشد که در گذشته انجام شده اما تأثیرش بر نرخ ارز و نوسان بازار 
بعد از یک دوره زمانی مشاهده شود. از این نوع تصمیمات کم نداریم، به عنوان 
مثال لایحه بودجه وقتی با عدم تعادل و ناترازی پیشنهاد و پس از عبور از فرایند 
مربوطه در مجلس تصویب و برای اجرا در سال بعد به دولت ابلاغ می شود، ظاهرا 
مشکلی را در سال جاری به وجود نمی آورد اما در سال بعد یعنی زمان اجرای آن، 
به دلیل عدم تعادل و ناترازی، زمینه تحمیل کسری به نظام بانکی و یا بدتر از آن 
بانک مرکزی را فراهم می آورد، این یعنی رشد نقدینگی غیر قابل اجتناب که بانک 
مرکزی نمی تواند از آن جلوگیری کند و به تبع رشد نقدینگی تورم افزایش پیدا 
می کند. کاملا هم روشن است که با افزایش تورم نرخ ارز به همان نسبت تحت 

فشار قرار می گیرد.
  استعفای مدیران ارشد مشکلی را حل نمی کند

سیف در مورد شایعات مربوط به استعفا و جابجایی مدیران ارشد دولت اظهار 
داشت: ریشه اصلی مشکلات موجود در بازار ارز عمدتا مربوط به ناهماهنگی و 
تصمیمات در سایر دستگاه ها است و به نظر بنده اگر این شایعه درست باشد 
احتمالا دلیل آن می تواند توقعات و تکالیف مالایطاق به بانک مرکزی باشد و در 
صورت انجام، نه تنها مشکلی را حل نمی کند بلکه ممکن است پیچیدگی های 

بیشتری را ایجاد کند. 
وی ادامه داد: معتقدم درباره انتشار اخباری مبنی بر استعفای رییس بانک 
مرکزی و سیگنال آن به بازار و اقتصاد، باید ابتدا میزان صحت این خبر را سنجید. 
را نشر داده  این خبر  با اهداف خاصی  افراد  توجه داشت ممکن است  باید 
باشند و احتمال دیگر، این است که رییس کل به دلیل فشارهای متعدد و انجام 
مسئولیت هایی که به ناروا از وی انتظار دارند تصمیم به استعفا بگیرد. ولی در 
هر صورت استعفا و یا تغییر رئیس کل بانک مرکزی آثاری را در بازار ارز به همراه 

خواهد داشت.
وی گفت: مطمئنا دولت علاقمند است برای بهبود وضعیت اقتصاد و معیشت 
مردم تصمیماتی بگیرد و قدم هایی بردارد. اما باید توجه داشت که در تصمیم 
گیری های اقتصادی نوعی داد و ستد انجام می شود و قطعا برای دولت هم 
مطلوب است که بتواند نرخ تورم را کاهش دهد اما در عین حال مجبور به اخذ 
تصمیمات تورم زا است. این تضاد را چه کسی و چگونه حل خواهد کرد؟ یکی از 
نمونه های روشن آن کسری بودجه است که هم دولت و هم مجلس آن را عامل 
رشد تورم می دانند و وقتی بودجه با کسری برای اجرا تصویب و ابلاغ می شود، 
در مرحله اجرا هیچ تردیدی نیست که منجر به افزایش رشد نقدینگی و رشد تورم 

خواهد شد.

هر  باید  گفت:  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  عضو  یک 
کسی ارز خریداری می کند اطلاعاتش در اختیار دولت باشد 
و به اصطلاح از ظرفیت قوانین مانند قانون مالیات بر عایدی 
بر سرمایه استفاده شود و درآمدهای بادآورده مشمول مالیات 
شوند و اگر این کار انجام گیرد، تقاضای های موجود برای 
سفته بازی از بازار خارج می شود و افراد برای حفظ قدرت 

خریدشان سراغ خرید ارز نمی روند.
جعفر قادری در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره نوسانات 
و عید فطر  نو  تعطیلات سال  در طول  و سکه  ارز  قیمت 
از  جلوگیری  برای  راهکاری  می تواند  مجلس  آیا  این که  و 
افزایش قیمت ارز و سکه ارائه دهد، گفت: تغییرات نرخ ارز 
متاثر از ۲ موضوع است؛ یکی بحث تراز پرداخت ها و دیگری 

تفاوت تورم داخلی و خارجی.
این نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان این که فکر 
می کنم ما از لحاظ درآمدهای ارزی مشکلی نداشته باشیم 
و بتوانیم تقاضا برای ارز مواد اولیه و کالای های ضروری مورد 
نیاز را تامین کنیم، یادآور شد: منتها مواقعی که انتظارات 
تورمی شکل می گیرد مانند وقتی عامل سیاسی، اجتماعی 
یا عامل اقتصادی به وجود می آید این مسائل روی تقاضا 
برای ارز تاثیر می گذارد و در کنار تقاضای عادی و روزمره 
تقاضای سفته بازی را وارد بازار می کند، این افزایش تقاضا 

نسبت به عرضه منجر به افزایش قیمت نرخ ارز می شود.
و  کند  تلاش  باید  دولت  شرایط  این  در  داد:  ادامه  وی 
ابزارهایی را به کار گیرد که نقدینگی  را به سمت و سویی 
ببرد درآمد مناسب داشته باشد و دقیقا بتواند قدرت خرید 
درآمدها را حفظ کند. در این شرایط به نظر من با باز کردن راه 
مشارکت مردم در عرصه تولید می توان به این رویه کمک کرد 
یعنی مردم از طریق صندوق های رفاه به شرکت های سهامی 
و پروژه ها ورود پیدا کنند و در پروژه های زیربنایی و همین 

طور طرح های تولیدی مشاروکت کنند .
شده  انجام  گذشته  در  هم  کارهایی  شد:  یادآور  قادری 
است، شاید اگر سود سپرده ها افزایش پیدا کند این هم 
بتواند یک بخش نقدینگی را هدایت کند. در حال حاضر ما 
در شرایطی هستیم که پرداخت هایمان به گونه ای است که 
هم می توانیم ارز مورد نیاز جامعه را تامین کنیم و هم این که 
اما در مجموع  پیدا کرده است.  اندازه ای کاهش  به  تورم 
تحث تاثیر این ۲ عامل یعنی توان پرداخت و تفاوت نرخ تورم 
داخلی و خارجی انتظاراتی را برای افزایش نرخ ارز فراهم 
می کند و این انتظارات زمانی که یک عامل بیرونی و یا شوک 
خارجی وارد بازار می شود، مانند تنش ها و حساسیت هایی 
که بین ما رژیم اشغالگر قدس اتفاق افتاده است، دل نگرانی 
در جامعه ایجاد می کند و از ترس افزایش قیمت ارز همه 

متقاضی خرید ارز می شوند که من فکر می کنم دولت باید 
جلوی رشد قیمت ارز را بگیرد و آن طرف هم در میان مدت و 
بلندمدت باید تلاشش این باشد که صادرات و تولید را تقویت 

کند و با بخش واسطه و سفته بازی برخورد کند. 
وی اظهار داشت: مثلا باید هر کسی ارز خریداری می کند 
اطلاعاتش در اختیار دولت باشد و به اصطلاح از ظرفیت 
قوانین مانند قانون مالیات بر عایدی بر سرمایه استفاده 
شود و درآمدهای بادآورده مشمول مالیات شوند و اگر این 
از  سفته بازی  برای  موجود  تقاضای های  گیرد،  انجام  کار 
خریدشان  قدرت  حفظ  برای  افراد  و  می شود  خارج  بازار 
سراغ خرید ارز نمی روند. راه دیگری که وجود دارد حمایت 
افراد  که  ارزی  همین  یعنی  است،  ارزی  سپرده گذاری  از 
خریداری  و  تقاضا  خریدشان  قدرت  حفظ  برای  می روند 
می کنند اگر در سیستم بانکی سپرده گذاری شود، حال با 
نرخی مثلا دو برابر نرخ بین المللی و از آن طرف به عنوان 
وثیقه قرار گیرد و مردم بتوانند از این سپرده گذاری ارزی شان 
و  ثابت  سرمایه  تامین  منظور  به  تسهیلات  دریافت  برای 
سرمایه در گردش واحدهای تولیدی استفاده کنند، ترغیب 
می شوند که ارز خود را بیاورند دوباره وارد چرخه تولید کنند و 
با سپرده گذاری که انجام می شود، این منابع ارزی به جای 
این که در گاوصندوق امانات بانک ها و یا نزد افراد باشد، در 

چرخه تولید قرار می گیرد و به تولید کشور اضافه می کند. 
باید بتوانیم دوباره تنوع ارزی ایجاد کنیم، تنوع ارزی در 
حقیقت تراز پرداخت هایمان را مثبت می کند یعنی تورم 
داخلی را کاهش می دهد تا از طریق آن بتوانیم در تثبیت 

نرخ ارز موفق باشیم.
این نماینده مجلس شورای اسلامی درباره این که برخی 
عنوان می کنند با افزایش نرخ ارز و سکه باید تیم اقتصادی 
دولت تغییر کند برخی دیگر اظهار می کنند دولت به جای 
تغییر افراد باید تغییر رویه دهد، کدام روش زودتر بازار را به 
ثبات می رساند، گفت: من فکر می کنم بیش از آنکه تغییر 
افراد بتواند به حل مشکلات کمک کند با تغییر رویکردها و 
به کارگیری سیاست هایی که بتواند به مردم نسبت به آینده 
اطمینان دهد می توان مشکلات را حل کرد، زیرا تفاوت تورم 
داخلی و وضعیت توان پرداخت می تواند روی نرخ ارز تاثیر 
بگذارد و دولت اگر بیاید در این شرایط خطیر راه برای تولید 
باز کند و موانع تولید را بردارد و به اصطلاح اوراق مشارکت 
ارزی منتشر کند یا سپرده گذاری های ارزی را منتشر کند 
و دوباره ارز را به چرخه بازگرداند من فکر می کنم هم به 
انتظارات و توقعات مردم پاسخ داده می شود و هم این که 
ارزها در صندوق امانات بانک و گاوصندوق افراد نگه داری 

نمی شود و مجددا به تولید بازمی گردد.

قادری عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

اطلاعات خریداران ارز باید در اختیار دولت باشد

با اشاره به تامین  بازار  قائم مقام وزیر جهادکشاورزی در امور تجارت و تنظیم 
نهاده های مورد نظر تولیدکنندگان گوشت و مرغ، ابراز امیدواری کرد شاهد ثبات 

بازار در این اقلام باشیم.
  علیرضا پیمان پاك در مصاحبه با رادیو گفت وگو ، با بیان این که ۱۵ درصد نیاز 
کشور به صورت واردات تامین می شود، گفت: این میزان گوشت در یك سال گذشته 
وارد شد و در دسترس بود که بخش عمده آن گوشت منجمد است و از یك ماه و نیم 

پیش این گوشت با قیمت ۳۱۰ هزار تومان عرضه شد.
وی با بیان این که در نوروز این عرضه افزایش پیدا کرد، گفت: بیش از ۸۵ درصد 

نیاز کشور از گوشت تولید داخل تامین می شود.
در بخش دام سنگین با تولیدات صنعتی رو به رو هستیم و واردات گوشت منجمد و 

دام هم از پاکستان و برزیل صورت می گیرد و رنج قیمتی آن مصوب می باشد.
دلیل  به  که  دانست  گوسفند  گوشت  را  مهم  موضوعات  از  یکی  پاك  پیمان 
خشکسالی آسیب جدی دیده است؛ مسئله دیگر حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی بود و 

افزایش قیمت نهاده ها منجر شد قیمت دام سنگین فزونی گیرد.
قائم مقام وزیر جهاد  با اشاره به مشکل تولید کننده های خرد در تامین نقدینگی 
گفت: وزارت جهاد در قالب طرح های عشایری و تولید قرار دادی تلاش کرد این 

مسئله ترمیم شود.
همچنین بخش های تولیدی باید پاسخگو باشند ولی آن چه بر عهده بخش 

بازرگانی است، تامین گسترده نهاده هاست که بخش قابل توجهی از آن تامین شده 
و امسال هم در زمینه مرغ و گوشت این نهاده ها تا اردیبهشت تامین می باشد.

وی ابراز امیدواری کرد امسال با بحرانی در زمینه تامین نهاده روبرو نباشیم و اگر 

مسئله جهانی به وقوع نپیوندد، نهاده ها به موقع تامین خواهد شد که در این صورت 
تولید کننده هم اطمینان خاطر خواهد داشت.

پیمان پاك از تنظیم بودن بازار خبر داد و گفت: در میدان بهمن و... شاهد تغییر 
قیمت نبودیم و سازمان حمایت باید بر خرده فروشی ها نظارت کند.

وی اضافه کرد: در سطح خرده فروشی نباید افزایش قیمت صورت گیرد؛ البته در 
فضای مجازی جنجال هایی صورت می گیرد اما تمرکز ما به مانند حوزه مرغ و تخم 

مرغ تلاش داریم در زمینه گوشت قرمز هم با رونق و جهش تولید رو به رو باشیم.
پیمان پاك درباره تخصیص ارز حمایتی گفت: تمام نهاده حوزه پروتئین ۲۸۵۰۰ 

تومانی است و ما به جز عرصه جهانی شاهد تغییری نیستیم.
وی از برخی مصاحبه ها که جو روانی می دهد، انتقاد کرد و افزود: اگر احساس 

کنیم با افزایش قیمت کالا منفعت به تولید می رسد، دیدگاهی کاملا غلط است.
پیمان پاك افزود: اتحادیه ها از نحوه تامین نهاده اظهار رضایت کردند و امیدواریم 
کسانی که وظیفه هم افزایی دارند، با ایجاد جهش در تولید به ثبات قیمتی کمك 

کنند.
وی در پاسخ به سوال یکی از مخاطبان رادیو گفت وگو درباره ذرت های فاسد شده 
در بنادر اظهار کرد: چند میلیون تن نهاده وارد شده که در همه دنیا اتفاق می افتد 
که حجمی معادل یکی دو درصد آسیب می بیند و سازمان استاندارد و دامپزشکی به 

جد با آن برخورد می کنند و ارزی هم به آن داده نمی شود.

قائم مقام وزیر جهادکشاورزی در امور تجارت و تنظیم بازار :

بازار گوشت قرمز به ثبات قیمتی می رسد

آگهی مفقودی 
 HVAC با-EX2 سند، کارت ماشین و برگ سبز خودروی سواری  تیبا
دستی رینگ فولادی به رنگ :سفید -روغنی - مدل 1۳99 به شماره 
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به شماره پلاک  16- 571ن 7۳ متعلق به طاهره بهمنی  به شماره 
شناسنامه 1۰۳125به شماره ملی: ۰۳8۰9۴7218 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط است.

یک کارشناس بازار سرمایه گفت: اگر ریسک سیستماتیک 
در بازار وجود نداشته باشد بازار سرمایه مستعد صعود قوی 

است.
علی فراقی کارشناس بازار سرمایه با بیان این که سوالی که 
پس از شروع سال جدید برای بسیاری از افراد رخ می دهد 
و شروع  آغاز سال جدید  از  که پس  این  با  که  این است 
معاملات در سال پیش رو، پیش آمد این است که با توجه 
به اینکه آغاز روزهای معاملاتی بسیار سبز و با بازدهی های 
نسبتاً قابل قبول بود چرا به یکباره این سبزی جای خودش 
را به قرمزی و بازدهی های منفی داد؟، گفت: برای پاسخی 
کوتاه و سرراست برای این موضوع باید ریسک، آن هم از 
نوع سیستماتیک را در نظر گرفت که علیرغم پتانسیل های 
بالای این بازار عملًا تنش های جدید به وجود آمده و فضای 
ناآرام آن عملًا اولین بازاری که مورد هدف قرار می گیرد بازار 
سرمایه است و با توجه به اینکه مسیر رو به بالای این بازار 
با توجه به سیاست های داخل بسیار شکننده و سست 

به  ریسکی  کوچک ترین  شدن  اضافه  با  عملًا  می باشد 
وضعیت حاضر باعث عقب نشینی هر فروشنده ای از این 
بازار خواهد شد. فراقی افزود: با کم شدن اندکی از فشار 
ریسک ها خریداران دوباره پله پله اقدام به ورود می کنند 
چون به خوبی می دانند اگر سایه ریسک خاصی بر بازار 
بازدهی های  در صدر  بازار می تواند  این  نکند،  سنگینی 

اقتصاد به راحتی قرار بگیرد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: مورد بعدی که شاید 
سوال پیش آمده باشد قرار گیری دلار بالای محدوده ۶۰ 
هزارتومان باشد. موردی که شاید برای میان مدت به خوبی 
قابل دسترسی و برای کوتاه مدت اندکی زودتر از موعد به 

نظر می رسد.
به گفته فراقی، حال برای پاسخ به آن باید گفت که عمده 
دلیل این حرکت را می توان به دو مورد اساسی بست داد 
که دومین مورد آن محرکی در کوتاه مدت بود که با توجه به 
رخداد مورد اول و شکل گیری تقاضای نسبتاً بالا در مورد 

دوم هیجان بیشتری را به خوبی وارد این بازار کرد تا عملًا 
کنترل آن به شدت سخت باشد.

فراقی ادامه داد: در رابطه ادامه باید به بازار رمز ارزها اشاره 
کرد که هرچند در حال حاضر در وضعیت نسبتاً تعادلی به 
سر می برند ولی دیر یا زود به احتمال بالایی همانند روند 
چند ماه اخیر خود دوباره قصد بر جهش قیمتی داشته 
باشند که عملًا با توجه به اینکه از داخل کشور هم طرفداران 
و خریداران نسبتاً زیادی این بازار دارد شاهد تقاضای فروش 
ریال و عرضه سنگین در آن باشیم که خواه ناخواه واحد 
پولی کشور را با افت قیمت خود مواجه می سازد.مورد دوم 
که مزید بر علت و افزایش این فشار گردید افزایش تنش ها 
و اتفاقات ۲ هفته اخیر است که عملًا ریسک درگیری و در 
کلیت ریسک های سیستماتیک را بالا خواهد برد و در پی آن 

شاهد تقاضای زیاد در این بازار بوده ایم.
فراقی در پایان گفت: نکته ای که در آخر باید به آن اشاره 
نمود این است که با توجه به این موضوع که عملًا در اکثریت 

اقتصاد کشورها با زیاد شدن ریسک های سیاسی تقاضا به 
سمت کالاهایی امن همچون طلا معطوف می شود ولی 
عملًا در کشور ما این اتفاق در عین این مورد که برای کالایی 
چون دلار نیزاتفاق می افتد، بازار تقاضای ارزی چون دلار را 
با این افزایش رو به رو می سازد.و در پایان شاید بتوان دلایل 
متعددی را برای این اتفاقات در نظر گرفت ولی در این بازه 
زمانی کوتاه مدت می توان قدرتمندترین علت ها را همین 

موارد گفته شده در نظر گرفت.

یک کارشناس بازار سرمایه :

بازار سرمایه مستعد صعود قوی است
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واکنش باشگاه استقلال به بیانیه پرسپولیس؛ 

شش گل آفساید زده اید!
باشگاه استقلال به بیانیه باشگاه پرسپولیس در رابطه با اینکه این باشگاه با 

اشتباهات داوری صدرنشین است، واکنش نشان داد.
باشگاه استقلال پس از پیروزی مقابل آلومینیوم اراک در هفته بیست وسوم لیگ 
برتر باشگاه های ایران بیانیه ای را صادر کرد، در این بیانیه آبی پوشان با طعنه به 
برتری پرسپولیس برابر ملوان انزلی این ادعا را مطرح کرد گل قرمز ها آفساید و یک 

خطای پنالتی به سود ملوان گرفته نشد.
باشگاه پرسپولیس ساعاتی پس از این بیانیه پاسخ تندی به باشگاه استقلال 
داد و اطلاعیه ای را بر روی خروجی کانال رسمی خود قرار داد و خواستار برخورد 
انضباطی با این تیم شد و اعلام کرد که استقلال با اشتباهات داوری صدرنشین 

است.
در ادامه این بیانیه نویسی ها حالا باشگاه استقلال پاسخ تندی به پرسپولیس داد 

و نوشت:
»لابه لای دیدگاه های کارشناسان داوری که معتقدند گل پرسپولیس در بازی روز 
گذشته آفساید بود و داور بازی این تیم مقابل ملوان یک پنالتی ۱۰۰ درصد به نفع 
حریف را هم نادیده گرفت تا جای برنده و بازنده به این راحتی عوض شود، خواندن 

یک بیانیه از این باشگاه، بیشتر به یک لطیفه شباهت دارد.
آفساید  گل  برتر،  لیگ  هفته  این  های  بازی  اتفاق  مهم ترین  شک  بی 
پرسپولیس و پنالتی سوخته ملوان بود که باعث شد در آخرین بازی هفته، 
جای برنده و بازنده در ورزشگاه آزادی عوض شود. این همان ورزشگاهی است 
که هفته قبل در آن، گل صد در صد سالم استقلال نادیده گرفته شد و همین 
سه اشتباه )گل سالم استقلال که دیده نشد، گل آفساید پرسپولیس و پنالتی 
مفقود شده ملوان( اگر رخ نمی داد، الان فاصله استقلال و تیم دوم جدول در 
صدر ۶ امتیاز بود، نه یک امتیاز! حالا اشتباهات ۲۰ هفته قبلی لیگ برتر و 
شش گل آفساید پرسپولیس به گواه کارشناسان داوری رسانه ها و برنامه های 
تلویزیونی تا اینجای فصل و هفت امتیازی که با اتفاقات داوری به حساب رقیب 

واریز شد، بماند.
بعد از اتفاقات  جمعه شب گذشته، باشگاه استقلال با نامه محترمانه ای 
خطاب به روسای محترم فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ، از مهدی تاج و 
حیدر بهاروند تقاضا کرد در هفته های پایانی تمامی ارکان رقابت های باشگاهی 
ایران را به دقت بیشتر فرا بخوانند و از تکرار این اشتباهات داوری به سود 
یک تیم خاص جلوگیری کنند اما در کمال تعجب، باشگاه رقیب که همین 
هفته قبل، بعد از برد، بیانیه و شکواییه علیه داوران و فدراسیون فوتبال و ... 
نوشته بود، به نامه محترمانه استقلال واکنش نشان داده و خواهان برخورد با 

استقلال شده است!
برخورد با استقلال؟ عجب!!! به چه جرمی؟ به جرم اینکه که داوران گل سالم 
ما را نمی بینند و گل ناسالم شما را می پذیرند؟ همین هفته گذشته استقلال از 
داوری آسیب دیده و با رعایت قوانین از صدور بیانیه خودداری کرد تا از خودی ها 
هم سرکوفت بشنود و در عوض باشگاه رقیب با وجود برد، بیانیه داد و به ایجاد تنش 
همت گماشت! حالا با استقلال باید برخورد شود و شما باید جایزه بگیرید؟ هفته 
قبل گل صد در صد سالم استقلال نادیده گرفته شد و همین هفته هم اگر شرافت 
کمک داور نبود، باز هم به گفته رسانه ها و شاهدان در ورزشگاه اراک، داور وسط 
قصد نداشت گل سالم استقلال را بپذیرد و حتی شنیده شده است به کمک داور 
بابت پذیرش گل استقلال معترض شده که اگر این موضوع راست باشد باید فاتحه 

این داوری و مسابقات را خواند!!
اگر به واسطه یک اعتراض محترمانه، استقلال باید محکوم شود، حکم و جریمه 
رقیب چیست که یک هفته در میان بیانیه می دهد و حتی علیه وی ای آر هم بیانیه 
صادر می کند؟ اوج لبخند در واکنش باشگاه رقیب همین است که به استفاده از 
وی ای آر در دو دربی سرخابی رفت و برگشت اعتراض دارد و معتقد است اگر وی 

ای آر نبود، این دو دربی را هم می برد!
این ادعا اصلا دروغ نیست چرا که آنها همین هفته هم اگر سیستم کمک داور 
ویدیویی در ورزشگاه آزادی بود، ملوان را نمی بردند و حتی می باختند و طی 
سالیان گذشته از فقدان کمک داور ویدیویی قهرمانی های کذایی متوالی بدست 
آورده اند که فریاد اعتراض همه باشگاه های ایران از این بی عدالتی و توجه به یک 

تیم خاص درآمد.
استقلال قضاوت را به افکار عمومی می سپارد چرا که معتقدیم آفتاب آمد دلیل 
آفتاب و همین که دوستان می خواهند لیگ برتر بدون کمک داور ویدیویی برگزار 

شود، نشان می دهد حق با کیست و حقیقت چیست؟
انصافا قشنگ نیست که تنها سند رقیب از داوری به نفع استقلال، همین است 
که سیستم کمک داور ویدیویی اجازه نداده حق استقلال مقابل رقیبِ همیشه 

بهره مند از اشتباهات داوری، ضایع شود؟
العاقل و اشاره بله وی ای آر را باید کشت، چه با لگد چه با مشت!«

وحید شمسایی:

 شیرمردان ایرانی به دنبال قهرمانی 
در آسیا هستند

سرمربی تیم ملی فوتسال ایران بر تلاش بازیکنانش برای کسب عنوان قهرمانی 
جام ملت های آسیا تاکید کرد.

وحید شمسایی سرمربی تیم ملی فوتسال ایران در آستانه برگزاری مسابقات جام 
ملت های آسیا و در حاشیه تمرین تیم ملی گفت: آخرین جلسه تمرین قبل از اعزام 
به جام ملت های آسیا در تایلند برگزار شد و این دوره به دلیل اینکه حکم انتخابی 
جام جهانی است اهمیت ویژه ای دارد و گواه آن هم این است که بسیاری از تیم ها 
از ۲ هفته قبل از شروع جام به تایلند رفته اند، اردوها و بازی های تدارکاتی زیادی 

برگزار کردند و همه تیم ها به دنبال کسب سهمیه جام جهانی هستند.
وی تصریح کرد: شیرمردهایی که در تیم ما هستند فقط به دنبال این هستند که 
بهترین نتیجه را کسب کنند. پیش از هر چیز برای این بازیکنان ارزوی سلامتی 
کنیم که بتوانیم همه آنها را در مسابقات در اختیار داشته باشیم و در جام ملت ها 
هم ابتدا سهمیه جام جهانی را کسب کنیم و سپس با تلاشی که می کنند قهرمانی 
آسیا را از ژاپن پس بگیرند. سرمربی تیم ملی فوتسال گفت: پیش از سفر به بانکوک 
به زیارت حرم حضرت علی ابن موسی الرضا رفتیم و با شرایط روحی و انگیزشی 
بالایی در بازی ها شرکت خواهیم کرد و برای اعاده حیثیت به تایلند خواهیم رفت و 

تا آخرین لحظه دست از تلاش بر نمی داریم.
تیم ملی فوتسال ایران از ۲۹ فروردین در مسابقات جام ملت های ۲۰۲۴ آسیا به 
میزبانی تایلند شرکت خواهد کرد و در مرحله گروهی با تیم های افغانستان، کویت 

و بحرین هم گروه است.

با اعلام رسمی فدراسیون کاراته؛

قهرمان سابق کاراته قم 
سرمربی تیم ملی امید شد

با اعلام رسمی فدراسیون کاراته، مجید عبدالحسینی کاپیتان سابق تیم ملی 
و قهرمان اسبق کاراته آسیا و جهان به عنوان سرمربی تیم ملی کاراته جمهوری 

اسلامی ایران منصوب شد.
براساس این گزارش ،وی قهرمان کاراته آسیا و تنها دارنده مدال طلای تیم 
ملی کاراته ایران در مسابقه ستارگان کاراته جهان )سال ۱۹۹۷ ایتالیا(، کاپیتان و 

سرمربی اسبق تیم های ملی کاراته چین و ایران است.
مجید عبدالحسینی در مدت حضور خود در تیم ملی کاراته ایران توانست ۲ 
مدال طلا، ۳ مدال نقره و ۳ مدال برنز از رقابت های قهرمانی آسیا و ۸ مدال طلا، 
۴ مدال نقره و ۵ مدال برنز از رقابت های معتبر جهانی در آلبوم افتخارات قهرمانی 
ملی خود ثبت کند. وی با کسب ۸ مدال طلا، نقره و برنز در مسابقات قهرمانی 
کاراته آسیا در ویترین قهرمانی ملی خود یکی از مدال آورترین کاراته کاهای تاریخ 

تیم ملی کاراته ایران در مسابقات قهرمانی آسیا می باشد.
 

ایمان /  گفت و گو / رضا ملکی ؛اردیبهشت ۱۴۰۰ بود که درپی تغییر و 
تحولات انجام شده دکتر منعم مدیرکل ورزش و جوانان استان قم جای خود 
را به ابراهیم سانی خانی فرمانده جدیدی داد که از بدنه سپاه پاسداران به 

ورزش قم ورود نمود.
 در ابتدا باور اهالی ورزش ولایت این بود که آیا یک فرمانده سپاه می تواند 
چرخ های درحال حرکت ورزش قم را به سر منزل مقصود برساند یا خیر.
این ابهامات در حالی بود که هیچکس از رزومه سکان دار جدید ورزش قم 
اطلاعی در دست نداشت اما مسیر حرکت آغاز شدو بعد از ۲ سال تلاش و 
کوشش برای ساماندهی  ورزش قم ب،ه مسیری رسیده ایم که برای اولین 
بار دکتر ابراهیم سانی خانی مدیرکل ورزش قم را در روبروی خود می بینم 
تا مصاحبه ای اختصاصی با فردی داشته باشم که پاسخگوی بسیاری از 

ابهامات پیرامون ورزش قم باشد.
سرویس ورزشی روزنامه ایمان همواره حداعتدال را در بسیاری از موارد 
مطروحه در ورزش طی نموده و این بار نیز با نقدی منصفانه در مقابل 
مدیری قرار می گیریم که خود مزه فقر را چشیده و با تمامی وجود مشکلات 

قشر محروم را حسن می نماید.
بی پرده و صریح با دکتر به گفتگو نشستم ماحصل گفتگوی ۲ ساعته ما با 

ایشان  درادامه می خوانید:
بیوگرافی کوتاه از مدیر کل

متولد ۱۳۵۶ در محله محروم نیروگاه است مثل همه بچه های آن زمان 
فوتبال را در دنیای خاکی تجربه کرد.در دبیرستان با وجود اساتید گرانقدری 
چون رضا دلکش و علی پنجه باشی مسیر فوتبالی و فوتبالیستی خود را 
تجربه کرد.بسکتبال و کشتی از جمله رشته هائی بود که وی به آنها پرداخت 
اما کشتی را در رگ و پوست خود می دید.به کانون بسیج مراجعه کرد استاد 
گلنسائی مربی کار بلد کشتی وی را زیر چتر حمایتی خود قرار داد تا فنون 

اولیه کشتی را بیاموزد.
 مسیر بعدی استادیوم تختی و سالن کشتی آن بود که صمد اللهیاری 
او در  ومحمد بودان در آن فعالیت داشتند.استاد جمال نیز در پرورش 
کشتی نقش به سزائی داشت .وزن ۵۲ کیلو و دیدارهای انتخابی تیم ملی او 

را در زمره منتخبین سفر آذربایجان شوروی قرار داد که این سفر لغوگردید.
 دکترسانی خانی می گوید از لحاظ مالی آنقدر در تنگنا بودم که حتی از 
خرید یک کفش فوتبال و کشتی عاجز بودم و بدین خاطر درد فقرا را می 
دانم و تمام سعی خود را خواهم نمود تا همه امکانات لازم را در ورزش برای 
آنها فراهم آورم .به دانشگاه آزاد رفتم در رشته حقوق مشغول به تحصیل 
شدم و بعد از فارغ التحصیلی به بدنه سپاه وصل شدم در سپاه به جودو 
رو آوردم.  استاد بنده جناب مهره ساز بود که همین جا از این مربی اخلاق 
مدار تشکری ویژه دارم در سپاه با مدیریت در بخش های ساخت و ساز 
مجموعه های ورزشی مشغول شدم.عشقم ورزش بود و دوست داشتم با 

ساخت امکان ورزشی یادگاری از خود برجا گذارم.
به دوران سخت کرونا رسیدیم که با برنامه جهادی با دوستان و همکاران 

شرایط بسیار مطلوبی را برای مردم خوبم در قم فراهم آوردیم.
 دکتر شاهچراغی با توجه به عشق بزرگ من به ورزش پیشنهاد فرماندهی 
ورزش قم را به من داد که با آغوش باز پذیرفتم و با مشورت با بزرگان ورزش 
و شخص دکتر منعم آمدم تا آنجایی که در توان دارم به شهر کریمه اهل 

بیت)س( خانم حضرت معصومه )س(خدمت کنم.
آغاز به کار در سمت مدیرکل ورزش و جوانان

وی افزود :به اداره کل ورزش و جوانان استان قم  آمدم ،در اولین حرکت 

همکاران عزیزم را زیر ذره بین قرار دادم تا به توانایی آنها پی ببرم در مسیر 
بعدی مسئولان هیئت های ورزشی با نگاهی به عملکرد آنها نقاط قوت و 

ضعفشان را بدانم تا با تعامل با آنها در پیشبرد ورزش قم موثر باشیم .
خیلی از کارها روی زمین مانده بود و احتیاج به تزریق منابع مالی داشت 
تا جهت ساخت و ساز و امکانات ورزشی در قم و حومه اقدام نماییم تلاش 
بسیاری شد تا منابع مالی به اداره کل تزریق گردد .سرانه ورزشی برای من 
بسیار مهم بود با گرفتن ۶ زمین در پردیسان و افتتاح زمین های مصنوعی در 
بخش خلجستان و نایه که حدود ۴ ، ۵ ماه طول کشید توانستیم اقدامات 
بسیار خوبی را در این خصوص داشته باشیم.جذب ۱۰۰ میلیارد تومان در 
بخش ساخت امکان ورزشی که مجموعه تختی را هم شامل می شد. مسیر 
بعدی من در شکوفایی و شکل جدید استادیوم ها بود که در حال عملیاتی 

شدن آنها می باشم .
آخرین وضعیت استادیوم تختی و سالن ۴5۰۰ نفره پردیسان 

 به دکتر می گویم یکی از نقاط ضعف اداره کل مشکلات ساخت مجموعه 
استادیوم تختی و استادیوم ۴۵۰۰ نفری پردیسان می باشد که با توجه به 

قول  های بسیار شما هنوز افتتاح آنها در هاله ای از ابهام قرار دارد.
 او پاسخ می گوید برنامه استادیوم تختی از قبل از آمدن من طراحی شده 
بود ۲۰ میلیارد بودجه اولیه کارها را سریع به جلو برد اما تزریق منابع بعدی و 
مشکلاتی که با پیمانکار مجموعه داشتیم و مجبور به تغییر پیمانکارنمودیم 

ساخت این  استادیوم را با چالش  های روبرو کرد.
 سقف زمین چمن زده شده است چمن آن انداخته شده و جوشکاری 
بعضی از اتصالات باعث گردیده تا پیست  تارتان دومیدانی نصب نگردد من 
خودمبرای با افتتاح آن لحظه شماری می کنم اما قول می دهم که به زودی 
این استادیوم  در اختیار بانوان گرانقدر قمی قرار گیرد و در تایم غروب و شب 

هم آقایان فوتبالی از یک مجموعه بسیار خوب بهره مند گردند.
 اما داستان استادیوم سرپوشیده ۴۵۰۰ نفری بر ایشان چیز دیگری 
است این مجموعه قبل از من استارت آن  زده شد و در شروع کار من 
متاسفانه با خراب شدن سقف آن مشکلات بسیاری را برای ما به وجود آورد 
.مراجعه قضایی به دادگستری از طریق معاونت حقوقی اداره کل و رایزنی 
که در اختصاص بودجه برای این استادیوم انجام شده و با محبت دکتر آقا 
میری استاندار محترم در تلاش هستیم که هرچه زودتر این مجموعه به 

بهره برداری برسد.
داستان تغییر مدیران اداره کل و بقیه ماجرا 

از دکتر سوال کردیم که جابجایی بسیاری در اداره کل انجام گرفته که 
آیا ضرورتی در این خصوص حس می کردید یا خیر؟ دکتر پاسخ داد من 
به مدیران جهادی احتیاج داشتم که در کنار تخصص از صبح تا شب کار 
خود را وقف ورزش کنند مطالعه در این زمینه داشتم نفرات جدیدی را 
مورد بازنگری کلی قرار دادم و به این نقطه رسیدم که آمدن مدیران جوان 
و جهادی می تواند کمک بسیاری برای من در پیشرفت ورزش قم داشته 
باشد.  از همه آنها راضی هستم آنها نشان داده اند که انتخاب من درست 
بوده حتی اگر این تغییرها به کام بعضی ها تلخ آید اما من با احترام به 
همکاران خوبم با کسی تعارف نداشته و کار و تلاش و دوری از خانواده را 

سرلوحه حرکت همکارم در پیشبرد ورزش قم می دانم.
آنا صنعت می ماند یا می رود؟ 

آنا صنعت می ماند یا می رود سوالی بود که در خصوص آغاز حرکت خوب 
آنا صنعت با مدیرانش در فوتسال قم و پایان غم انگیزش تزریق منابع مالی 
این تیم از دکتر می پرسم که به نوعی در محفل ورزشی ناشی  ضعف مدیر 

کل در این قضیه مطرح می شود.
او می گوید تلاش بسیاری نمودیم که مجموعه وزین آنا صنعت مدیریت  
شهید  استادیوم  رفت  پیش  خوب  کارها  گیرد  دست  در  را  فوتسال  تیم 
حیدریان را به آنها دادیم تا دغدغه ای نداشته باشند اما اوضاع اقتصادی 
و قول هایی که به مدیران آنا صنعت داده شد آنها را مجبور ساخت تا کلیه 

امکانات خود را در قم به فروش برسانند و به تهران مهاجرت نمایند.
 مشکلات روزهای آخر از این بابت شد البته بخشی از قرارداد بازیکنان 
باقی مانده است که در حال رایزنی و حل آن می باشیم در سال جدید 
در  که  اسپانسری  اسپانسر جدیدی هستیم هر  با  در صدد هماهنگی 
هر رشته ای وارد شود امکانات آن هیئت از قبیل سالن در اجاره او قرار 
می گیرد تا بخشی از مخارج تیم با اجاره سالن تامین گردد مدیریت فعال 
و شایسته ای به بدنه فوتسال وصل خواهد شد تا همچنان قطب فوتسال 

ایران باقی بمانیم.
داستان تکراری استادیوم یادگار امام)ره(

به دکتر می گویم همه از تخریب استادیوم یادگار امام)ره( می گویند که آنجا 
سرمایه ملی است و در حال تخریب است و هیچ اقدامی برای آن صورت 

نمی گیرد.
دکتر می گوید دوستان در مسیر اشتباه قرار گرفته اند مدرسه فوتبال در 
چمن این مجموعه برقرار است.مسابقات دوومیدانی و برنامه هوازی کلیه 
رشته های ورزشی توسط ورزشکاران در این مجموعه انجام می گیرد.این 
استادیوم زنده است و هر روز شاهد حرکت در آن هستیم.قصد داریم با 
خرید امتیاز یک تیم دسته دومی فوتبال را به این مجموعه آورده تا خاطره 

بازی های صبا زنده گردد.
 اما دلمان بیشتر برای تامین و نگهداری این مجموعه می سوزد.اینجا 
سرمایه ملی است و برای ساخت این مجموعه هزینه بسیاری انجام شده 
است. رویکرد ما استفاده بهینه ورزشکاران از این استادیوم زیبا می باشد که 

انشاالله در آینده شاهد روزهای خوب برای این استادیوم هستیم.
نگاه برنامه محور به هیئت های ورزشی و مدال آوری قهرمانان 

محسوب  جوانان  و  ورزش  کل  اداره  توانای  بازوان  ورزشی  هیئت های 
می شوند.از دکتر خانی می پرسم تا چه حد بر عملکرد هیئت های ورزشی 
نظارت داشته و آیا اختلافات بعضی از هیئت ها ضربه این رشته مورد نظر 

نمی زند؟
 وی می گوید همکاران من بر اساس عملکرد سالیانه هیئت ها بودجه آن 
هیئت را مشخص می کنند بعضی هیئت ها عالی، خوب ، متوسط و بد 
ظاهر شده ایم.خوب ها رقم بالاتری دریافت کردند چون در سطح جهان 
و آسیا مقام آور بودند پرونده هیئت های بی برنامه نیز مشخص است تعارفی 
نداریم و با مسئول آن برخورد خواهیم کرد ما در بحث مدال آوری نسبت به 
سال های قبل رشد داشتیم می بایستی امکانات موجود را بر اساس حرکت 
ورزشکاران تامین نماییم که سخت در راه رسیدن به هدف مطلوب هستیم .

رتبه اول کشور در بحث فرهنگی
 افتخار می کنیم که شهر کریمه اهل بیت در مسیر ورزش و بحث فرهنگی 
نیز پرافتخار ظاهر شد بر اساس امتیازات کشوری در بحث فرهنگی صاحب 
رتبه اولی شدیم اهمیت ما به بحث مسائل فرهنگی و حجاب باعث شد تا 

این افتخار بزرگ نصیب ما گردد.
نگاه به هیئت های مدال آور و تازه توسعه یافته

ووشو،  تکواندو  هندبال،  ،جودو،  کاراته  کشتی،  می گوید  خانی  ثانی   
فوتسال ،جانبازان و معلولین دربحث قهرمانی و مدال آوری بسیار خوب 
ظاهر شده اند.دختران هاکی روی یخ از قم در آسیا افتخار آفرین شدند.
درشمشیر بازی رتبه پنجم کشوری را بدست آوردیم و قصد داریم بانگاه 

درست به رشته های جدید آنها را در مسیر رشد و شکوفائی قرار دهیم.
سخن پایانی

از دکتر می پرسم از شروع فعالیت خود تاکنون چه نمره ای به خود می 
دهید.

وی می گوید:به  عملکردم خنمره نمی دهم چرا که هنوز خیلی ازکارها 
باقی مانده است اما در بحث زیرساختی ۵۰ درصد کارها عملیاتی شده.

درمسیر فرهنگی ۸۰ ۸۰درصد از کارها انجام شده در مسیر قهرمانی 
و مدال آوری به ۸۰درصد خواسته های اداره کل رسیده ایم و امید دارم 
بانگاه خوب مسئولان و شخص استاندارعزیزمان بتوانیم چرخهای ورزش 
را همواره در حال حرکت نگاه داریم تا با عهدی که با پروردگار یگانه بسته 
ام و آن نگاه به مناطق محروم و توسعه ورزش استان قم درهمه زمینه ها 
پایبند باشم. دکتر سانی خانی در پایان به ۸۲ اقدام شاخص سالهاغی 
۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ اداره کل ورزش قم که در قالب بوستر تهیه شده اشاره کرد 
و گفت برای هریک از این آیتم ها تلاش بسیاری شده که درهمینجا از همه 

همکاران خوبم تشکری ویژه دارم.
وی از روزنامه ایمان به نیکی یاد کرد که بعنوان اولین رسانه استانی امکان 
برای  وی فراهم ساخته  را  اداره کل  بیان دیدگاهها و مشکلات فراروی 

درپایان سپاس خود را تقدیم دست اندرکاران  این روزنامه وزین نمود.

در گفت وگوی » ایمان « با مدیرکل ورزش و جوانان استان قم مطرح شد:

بهعملکردمنمرهنمیدهم؛هنوزخیلیازکارهاباقیماندهاست

 )آگهی مزایده اموال غیر منقول( نوبت اول
در پرونده فوق املاک با مشخصات ذیل الذکر متعلق به ورثه مرحوم محمود 
حاج اله یاری که توسط کارشناسان محترم دادگستری نقشه برداری و ارزیابی 
شده است در روز پنج شنبه مورخ ۱۴۰۳/۰۲/۰۶ ساعت ۹:۳۰ الي ۱۰ 
صبح )اداری( در دادگستری شهرستان کهک به آدرس استان قم شهرستان 
کهک زیرزمین ساختمان دادگاه عمومی بخش کهک دفتر اجرای احکام از 

طریق مزایده حضوری به فروش میرسد.
۱-موقعیت و مشخصات فنی املاک

قطعه اول-
این قطعه در محله و منطقه معروف به مزرعه نعره واقع شده است که ارائه 
دهندگان همسایگان این قطعه را حاج حسین و علی و احمد همگی شهرت 
ملکی و در نزدیك استخر عمومي قنات نعره و نهر و جوي آن اعلام می دارند 
و در نزدیکی این قطعه وجود تعدادي درخت ون کهنسال مشاهده میشود و 
این اراضی مسطح و فاقد کشت و شخم و شیار می باشد و این اراضی طبق 
عرف محل ۷ من و با توجه به نقشه ارائه شده دارای مساحت ۷۰۰ متر مربع 
میباشد و فاقد آب، بدون سند عادي و رسمی است و فقط در تصرف یکی 
از ورثه می باشد و به گفته ارائه کننده و بررسی های انجام شده این قطعه 
خارج از محدوده شهر و طرح هادی قرار دارد، بدون آب، مشاعی بودن ، و 
فاکتورهای مثبت با کاربری مزروعی و در نظر گرفتن جمیع و صنفی موثر 
معادل  ریال  أن ۸۵۰۰۰۰۰۰  مربع  متر  هر  روز  نرخ  ارزش  گذار  تاثیر   : و 
هشتصد و پنجاه هزار تومان که ارزش آن برای مساحت ۷۰۰ متر مربع مبلغ 
۵۹۵۰۰۰۰۰۰ ریال معادل پانصد و نود و پنج میلیون تومان برآورد و تعیین 

میگردد که موقعیت حدود آن در تصویر پیوست میباشد .
قطعه دوم: این قطعه در محله و منطقه معروف به مزرعه نعره واقع شده است 
که ارائه دهندگان همسایگان این قطعه را حاج مهدی ملکی و مرحوم جواد 
دندانساز و کل محمد می باشند و در نزدیک جاده دسترسی خاکی اعلام می 
دارند و این اراضی طبق عرف محل ۹ من و با توجه به نقشه ارائه شده دارای 
مساحت ۹۰۰ متر مربع می باشد و فاقد آب ، بدون سند عادي و رسمی است 
و فقط در تصرف یکی از ورثه میباشد و به گفته ارائه کنندگان و بررسی های 
انجام شده این قطعه خارج از محدوده شهر و طرح هادی قرار دارد ، بدون 

آب مشاعی بودن ، کاربری مزروعی و در نظر گرفتن جمیع فاکتورهای مثبت 
و منفی موثر و تاثیر گذار ارزش هر متر مربع آن ۸۳۰۰۰۰۰۰ ریال معادل 
هشتصد و سی هزار تومان که ارزش آن برای مساحت ۹۰۰ متر مربع مبلغ 
۷۴۷۰۰۰۰۰۰۰ ریال معادل هفتصد و چهل و هفت میلیون تومان برآورد و 

تعیین میگردد که حدود موقعیت آن در تصویر پیوست میباشد.
قطعه سوم :

این قطعه تقریبا در نزدیکی جاده آسفالته کهك - فردو - محله معروف به 
مزرعه نعره که ارائه دهندگان همسایگان این قطعه را مرحوم جواد دندانساز 
و حسین علی حیدرخان و حاج رضا وفایی و نهر آب است و فاقد جاده 
دسترسی است و این اراضی طبق عرف محل۹ من و با توجه به نقشه ارائه 
شده دارای مساحت ۹۰۰ متر مربع میباشد و فاقد آب ، بدون سند عادي 
و رسمی است و فقط در تصرف یکی از ورثه میباشد و به گفته ارائه کنندگان 
و بررسی های انجام شده این قطعه خارج از محدوده شهر و طرح هادی 
قرار دارد، بدون آب، مشاعی بودن ، کاربری مزروعی و در نظر گرفتی جمیع 
فاکتورهای مثبت و منفی موثر و تاثیر گذار ارزش و نرخ روز هر متر مربع آن 
۸۳۰۰۰۰۰۰ ریال معادل هشتصد و سی هزار تومان که ارزان برای مساحت 
۹۰۰ متر مربع مبلغ ۷۲۹۰۰۰۰۰۰۰ ریال معادل هفتصد و بیست و نه 
میلیون تومان برآورد و تعیین میگردد که حدود موقعیت آن در تصویر ماهواره 

ایی پیوست میباشد.
قطعه چهارم :

این قطعه در محله معروف به مزرعه نعره که ارائه دهندگان همسایگان این 
قطعه را سهراب عربشاهی و دیوار باغ خانم اقدس عربشاهی و مهدی زاده 
ابرقوئی و نهر آب و جاده دسترسی است و این اراضي طبق عرف محل حدود 
۶ من و با توجه به نقشه ارائه شده دارای مساحت ۲۸/ ۵۶۸ متر مربع میباشد 
و فاقد آب ، بدون سند عادي و رسمی است و فقط در تصرف یکی از ورثه 
میباشد و به گفته ارائه کنندگان و بررسی های انجام شده این قطعه خارج 
از محدوده شهر و طرح هادی قرار دارد، بدون آب، مشاعی بودن، کاربری 
مزروعی و در نظر گرفتن جمیع فاکتورهای مثبت و منفی موثر و تاثیر گذار 
ارزش هر متر مربع آن ۹۰۰۰۰۰۰ ریال معادل نهصد هزار تومان که ارزش آن 
برای مساحت ۵۶۸/۲۸ متر مربع مبلغ ۵۱۱۴۵۲۰۰۰۰ ریال معادل پانصد 

و یازده میلیون و چهار صد و پنجاه و دو هزار تومان برآورد و تعیین میگردد که 
حدود موقعیت آن در تصویر ماهواره ایی پیوست میباشد.

لازم به ذکر است علی رغم بررسی های فوق صرفا در خصوص محدوده 
ارائه شده و نقشه ها با مختصات و طول و ابعاد مشخص شده در این موقعیت 
مکانی که توسط فردی که بعنوان بلدچی )توسط خواهان ها محترم معرفی 
شده ( که با حضور در محل و محدوده را ارائه کردند می باشد و هیچ مدرک و 
اسنادی چه رسمی و غیر رسمی در پرونده و در زمان بازدید ارائه نگردید و فقط 
اظهار میدارند که در تصرف خواندگان می باشد اظهار نظر انجام می شود و 
دقت در حد وسایل اندازه گیری است و کروکی و نقشه و مساحت و موقعیت 
حد و حدود قطعات مورد نظر و مختصات و نقاط یو تی ام ) UTM ( که توسط 
کارشناس محترم نقشه برداری منتخب دادگاه ارائه گردید انجام گرفته است.

مبلغ ارزیابی و قیمت نرخ روز چهار قطعه :
دو  معادل  ریال  قطعه ۲۵۸۲۴۵۲۰۰۰۰  چهار  ارزیابی  مبلغ  کل  جمع 
میلیارد و پانصد و هشتاد و دو میلیون و چهارصد و پنجاه و دو هزار تومان 

ارزیابی و برآورد میگردد.
مشخصات ثبتي برای هیچکدام از اراضی سند عادی و رسمي ارائه نشده 

است.
لذا افرادی که قصد بازدید از املاک فوق الذکر را دارند میتوانند پنج روز 
مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از ملک یا املاک مورد نظر بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی 
برای هر یک از املاک مذکور شروع و به شخصی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهد واگذار می گردد. ضمناً ده درصد از مبلغ پیشنهادی نقدا اخذ و مابقی 
نیز ظرف یک ماه دریافت می گردد. این اگهی یک نوبت در یکی از روزنامه 
های محلی درج می گردد. لازم بذکر است که شرکت کنندگان در مزایده 
با ارائه کارت ملی و یکی از کارتهای بانکی عضو شتاب حداقل به میزان ۱۰ 
درصد از قیمت پایه کارشناسی موجودی داشته باشند و پس از برنده شدن و 
خریداری ملک به میزان ۱۰ درصد از مبلغ پیشنهادی خود را نقدا به حساب 

سپرده دادگستری واریز نماید.
دادورز اجرای احکام شعبه اجرای احکام مدنی شهرستان کهک 
استان قم-رضا حاجی اسماعیلی
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سرنوشت حدادعادلِ مجلس هشتم در انتظار اوست؟

قالیباف در برزخ ریاست پارلمان 

قالیباف آنقدر هوش سیاسی دارد که اگر سیگنال هایی مبنی بر اجماع برای 
رئیس نشدنش دریافت کند، قید حضور در مجلس را بزند و فرصتی برای بازیابی 

سیاسی خود تا انتخابات ۱۴۰۴ پیدا کند.
براساس این گزارش ،کمتر از یک ماه و نیم به افتتاح مجلس دوازدهم باقی 
مانده و تکلیف ۴۵ کرسی از این مجلس هم هنوز مشخص نشده است. با این 
حال، گمانه زنی ها برای ترکیب هیات رئیسه و بخصوص رئیس مجلس آتی، برقرار 

است.
هرچند در میان اسامی  که وارد مجلس شده اند، فردی در حد و اندازه های 
یک رئیس پر قدرت، با نفوذ و کار بلد حضور نداشته باشد، اما با این حال برخی 
اسامی هستند که می توان احتمال داد که آنها، وارد چالش رقابت بر سر صندلی 

ریاست خواهند شد.
نزدیک ترین چهره به کرسی ریاست مجلس دوازدهم

با این وجود، باز هم مدعیان ریاست مجلس به تعداد انگشتان یک دست هم 
نمی رسد. با همین  بضاعت مجلس، یکی از محتمل ترین نام ها برای ریاست 
مجلس، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس فعلی است. او نخستین چهار سالی 
را که به عنوان نماینده و رئیس مجلس در پارلمان سپری کرد، به لحاظ سیاسی 

احتمالا متلاطم ترین چهار سال زندگی اش بوده است.
اما با این حال، بسیاری همچنان معتقدند که رئیس مجلس دوازدهم، کسی 
جز قالیباف نیست؛ هر چند در گمانه زنی ها نام هایی مانند محمود نبویان، 
منوچهر متکی و مرتضی آقاتهرانی نیز به چشم می خورد که البته دور از ذهن 

هستند.
امدادهای غیبی به کمک قالیباف می آید؟

در جریان انتخابات، قالیباف پرونده ای پر و پیمان پیدا کرد، اما برخی ناظران 
همچنان معتقدند که کسی جز او در مجلس بر صندلی ریاست تکیه نخواهد 
زد. آنها از دو جهت این موضوع را مطرح می کنند؛ نخست اینکه در تحلیل های 
خود، روی امدادهای غیبی و دوپینگ های خارج از مجلس به نفع قالیباف، 
حساب ویژه ای  باز کرده اند؛ و دوم اینکه مجلس جدید را فاقد نام و نیرویی، در 
حد همین محمدباقر قالیباف می دانند. این دسته از ناظران تصورشان این 
است که چهره های تندروتر از قالیباف اجازه نشستن بر صندلی ریاست را پیدا 

نخواهند کرد.
سرنوشت حدادعادلِ مجلس هشتم در انتظار قالیباف است؟

اما در مقابل، برخی بر این باورند که قالیباف در مجلس دوازدهم، از پایین 
جایگاه ریاست و در صحن وظایف نمایندگی خود را دنبال خواهد کرد. این 
طیف از ناظران، برای تئوری خود، شاهدی از مجلس هشتم آورده اند؛ جایی 
که غلامعلی حداد عادل که رئیس مجلس هفتم بود، از رقیب خود یعنی 
علی لاریجانی شکست خورد و پس از ۴ سال ریاست در کنار سایر نمایندگان 

نشست.
اما آنها یک مساله را در نظر نمی گیرند؛ و آن اینکه در مجلس  دوازدهم 
نامی در حد و قواره علی لاریجانی وجود ندارد که بتواند قالیباف را کنار بزند؛ 
لاریجانی به لحاظ قدرت لابی و نفوذ، از توانایی بالایی  برخوردار بود و همین 
موارد باعث شد تا حداد عادل بازی را واگذار کند. در مقابل اما معتقدند که 
سرنوشت قالیباف مانند حدادعادل خواهد شد، اما حداد در مجلس هفتم و 
در مجلسی که چهره هابی ناشناخته ای وارد شده بودند و تنها گزینه، همین 

حداد عادل  بوده است.
دشمنی ناتمام پایداری ها با قالیباف

با این وجود، قالیباف رقبا یا به عبارت بهتر، دشمنان قسم خورده ای دارد 
که از روز ورودش به صحن مجلس، او را گوشه رینگ گیر انداختند و هر نوع 
که خواستند با او رفتار کردند. یکی از این دشمنان قالیباف که مهمترین و 
قدرمندترین آنهاست، جبهه پایداری است. البته سابقه این دشمنی به مجلس 
یازدهم باز نمی گردد و چندین سال است که به شکل های مختلف میان قالیباف 
و پایداری چی ها دعواهای سیاسی قابل توجهی در جریان بوده و این دشمنی ها 

در مجلس یازدهم به اوج خود رسید.
جبهه پایداری و برخی چهره های نزدیک به پایداری)به لحاظ تفکر( از روز اول 
مجلس کمر به قالیباف زدایی از سیاست بستند. آنها ابتدا ائتلاف میان خود و 
طیف قالیباف را که شکننده بود را شکستند و فراکسیونی جدا از فراکسیون 
از  کمتر  بسیار  نفرات  نظر  از  فراکسیون  این  چند  کردند. هر  ایجاد  اکثریت 

فراکسیون اکثریت بودند، اما صدای آنها بسیار بلند است.
افشاگری پشت افشاگری

در سال های بعد و در آستانه انتخابات هیات رئیسه مجلس، هردفعه یک برگ 
از سبک زندگی یا مدیریتی قالیباف وارد فضای مجازی می شد؛ افشاگران این 
مطالب هم عمدتا از چهره های نزدیک یا به عبارتی از سمپادهای جبهه پایداری 
بودند؛ یک سال خرید سیسمونی نوه قالیباف از استانبول ترکیه فاش شد؛ یک  
سال ادعای دستکاری بودجه از سوی  افراد نزدیک به قالیباف شد و به همین 

شکل این ماجراها ادامه داشت.
به گزارش خبرآنلاین، تا اینجای کار و با ترکیب فعلی مجلس، قالیباف به هر 
طریق که بود، توانست جان سالم به در ببرد؛ اما همانطور که از رفتارها و سکنات 
دشمنان قالیباف می شد حدس زد که این بار ابعادی تازه و سنگین تر از زندگی 
قالیباف رو می شود؛ همین هم شد و ماجراهایی چون درخواست اقامت دائم 
فرزندش برای  کانادا که سر و صدای بسیار زیادی در فضای مجازی و افکار 

عمومی کشور به پا کرد.
چند مورد اخیر نیز هنوز از ذهن مردم بیرون نرفته بود؛ از اعطای خودروهای 
شاسی بلند با شرایط ویژه و انتشار حقوق نمایندگان در جریان هک شدن 
وبسایت مجلس و ... همگی ماجراهایی بودند که قبل از ورود به دوره انتخابات 

گریبان گیر قالیباف شده بودند.
یک شکست سنگین /اعتبارنامه به چالش کشیده می شود؟

در ایام انتخابات هم غیر از پایداری چی ها، گروه های  نیابتی  مانند گروه 
رائفی پور، تا می توانستند علیه قالیباف  کار کردند. در آخر هم او در تهران، 
پایین تر از محمود نبویان، حمید رسایی و یک مجری تندروی تلویزیونی، 
چهارم شد که در چارچوب های قالیباف، بی تردید یک شکست سنگین 

محسوب می شود.
با وجود این شکست در جدول آرا و همچنین افشاگری های گوناگون درباره 
سبک زندگی خانواده قالیباف، بنظر نمی رسد که این اقدامات بتوانند خللی در 
تکیه قالیباف بر سریر قدرت ایجاد کنند. این در حالیست که از برخی محافل 
تندرو زمزمه هایی مبنی بر به میان کشیدن اعتبارنامه قالیباف به صحن، به گوش  

 می رسد.
قالیباف قید حضور در مجلس را خواهد زد اگر...

می توان گفت که قالیباف از یک پایگاه حامیان قوی در نظام برخوردار است که 
تا الان نشان داده اند از او حمایت خواهند کرد.

قاعدتا قالیباف آنقدر هوش سیاسی دارد که اگر سیگنال هایی مبنی بر اجماع 
برای رئیس نشدنش دریافت کند، قید حضور در مجلس را بزند و فرصتی برای 
بازیابی سیاسی خود تا انتخابات ۱۴۰۴ پیدا کند؛ در غیر این صورت و در چنین 
شرایطی، ۴ سال باید برای تذکر و اخطار و نطق، از چهره هایی مانند آقاتهرانی و 

نبویان و رسایی اجازه بگیرد!

لزوم مجازات صهیونیسم برای احیای حقوق بین الملل؛

ایران،شمشیرعدالتدربرابرجنایاتاسرائیل

 رژیم صهیونیستی با احساس ترس و خطر از پاسخ ایران به حمله تروریستی 
به کنسولگری کشورمان در دمشق، دست به دامان حامیان غربی خود برای 

میانجیگری و خویشتنداری ایران شده است.
براساس این گزارش ،با نزدیک شدن به ساعت صفر مجازات رژیم صهیونیستی 
در پاسخ به حمله جنایتکارانه به ساختمان کنسولی سفارت ایران در دمشق، این 
رژیم علی رغم لفاظی و تهدید کشورمان، در اوج ترس و استیصال دست به دامان 
حامیان غربی و اروپایی خود برای میانجیگری و انصراف ایران از مجازات قانونی 

این رژیم شده است.
غرب کمر به نابودی حقوق بین الملل بسته است

مجسمه الهه عدالت اصلی ترین نماد علم حقوق به شمار می آید، این نماد که 
در اکثر دادگاه ها و اماکن قضایی نقش بسته است ۳ رکن اساسی دارد. ترازوی 
عدالت، چشمان بسته الهه عدالت و از همه مهم تر شمشیری در دست الهه 

عدالت. دانشمندان و صاحب نظران علم حقوق اساسی ترین ضامن حیات و 
تداوم قانون را ضمانت اجرا و ابزار تنبیه در صورت تخطی یعنی همان شمشیر 
الهه عدالت دانسته و می دانند. این مسئله در داخل مرزهای یک کشور به وسیله 
دولت)state( صورت پذیرفته و دولت در مقام مرجع اقتدار، ضمانت اجرای هر 

قانون و همچنین تنبیه کننده تخطی کننده از قانون و مجرمان است.
در سطح فراملی و در نظام بین الملل، گرچه هیچ مرجع اقتداری فوق دولت ها 
و بازیگران در سطح بین الملل وجود نداشته و با فضای آنارشیک )فاقد مرجع 
اقتدار مرکزی و حالت بی راسی( روبرو هستیم ولی دولت ها برای تنظیم روابط 
بین خود اقدام به انعقاد قراردادها، پیمان ها و توافق نامه ها و همچنین تشکیل 
نهادهای بین المللی، سازمان های بین المللی و همچنین رژیم های بین المللی 
می کنند. توافق نامه ها، پیمان ها با پایبندی اعضا به حیات خود ادامه داده و 
با تخطی هر بازیگر عضو و غیر عضو از هم فرو میپاشد. در این میان ابزارهای 

تنبیهی می تواند تداوم رعایت قوانین را تضمین کند.
حمله روز دوشنبه ۱۳ فروردین ماه به ساختمان کنسولی سفارت ایران در 
دمشق در حالی صورت پذیرفت که برخلاف نص صریح مقررات بین المللی 
بویژه کنوانسیون روابط دیپلماتیک ۱۹۶۱ وین، کنوانسیون راجع به پیشگیری 
ماموران  جمله  از  المللی  بین  حمایت  مورد  اشخاص  علیه  جرائم  مجازات  و 
دیپلماتیک ۱۹۷۳ و منشور ملل متحد، این اقدام کاملا برخلاف قوانین بین 
المللی بوده و لزوم اقدام تنبیهی بر علیه متجاوز بیش از همه برای تداوم حیات 

این قوانین احساس می شد.
با این وجود در طی بیش از ۱۲ روزی که از این حمله می گذرد، نهادهای بین 
المللی تحت سلطه حامیان غربی رژیم صهیونیستی، در رویکردی عجیب، نه 
تنها این بازیگر جعلی و غیر قانونی یعنی اسرائیل را مورد پیگرد و بازخواست قرار 
نداده اند، بلکه حتی از صدور بیانیه ای در محکومیت این اقدام نیز دریغ ورزیده 
اند. تا جاییکه می توان گفت غرب با حمایت از اسرائیل کمر به نابودی حقوق بین 

الملل بسته است.
استاندارد دوگانه

کشورهای اروپایی در حالی در تماس های متعدد با مقامات کشورمان سعی 
توسط  صهیونیستی  رژیم  مجازات  از  جلوگیری  و  ایران  داری  خویشتن  در 
کشورمان دارند که درست در نقطه مقابل، اگر کوچکترین حمله نظامی به اماکن 
دیپلماتیک آنان در هر نقطه ای از جهان صورت می گرفت، علاوه بر استفاده از 
ابزار نهادهای بین المللی همچون سازمان ملل و شورای امنیت با شدیدترین وجه 

ممکن به حمله پاسخ می دادند.
در همین راستا حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان نیز در طی 
تماس های تلفنی مقامات اروپایی، این نکته را گوشزد کرد که اگر مثل چنین 
حمله ای در اوکراین به اماکن دیپلماتیک کشورهای غربی صورت می پذیرفت 

آنان چه رفتاری از خود نشان می دادند.
انتقاد اکثر کشورهای  این استاندارد دوگانه و دورویی واضح غرب که مورد 
جهان نیز قرار گرفته است، نه تنها هیچ دستاوردی برای آنان نداشته که بیش 
از همه غرب و حامیان غربی رژیم جنایتکار صهیونیستی را در چشم جهان 
منفور کرده و می کند. غربی هایی که هر اتفاقی در جنگ اوکراین را با شدت 
هرچه بیشتر پیگیری و محکوم می کردند، با حمایت خود از جنایات و نسل 
کشی صهیونیست ها در غزه و همچنین حملات تروریستی و جنایتکارانه آنان 
به مواضع محور مقاومت و اماکن مرتبط با کشورمان دیوانگانی همچون نتانیاهو 
را در بیراهه ظلم خود تشویق کرده و بیش از همه به اعتبار نهادهای بین المللی 

خدشه وارد کردند.
ایران شمشیر عدالت جهانی

و  جهان  کشورهای  بارها  روزهای گذشته  طی  در  ایران  اسلامی  جمهوری 
بالاخص حامیان غربی رژیم صهیونیستی را به واکنش قانونی و تنبیه این رژیم 
بر طبق قواعد حقوق بین الملل فراخوانده و دعوت کرده است ولی همانطور 
که پیش تر نیز اشاره شد این کشورها نه تنها هیچ اقدام موثری را در قبال حمله 
غیرقانونی و جنایتکارانه رژیم صهیونیستی در دستور کار خود قرار ندادند که 
حتی در لفظ و بیانیه نیز به محکومیت این حمله اقدام نکرده و متاسفانه از این 

رژیم در برابر مجازات احتمالی ایران اعلام پشتیبانی نیز می کنند.
در این شرایط ایران به عنوان شمشیر عدالت، با مجازات این رژیم، تداوم حیات 
قوانین بین المللی را تضمین کرده و رژیم متجاوز و مجرم صهیونیستی را تنبیه 

خواهد کرد.

فعال سیاسی اصولگرا می گوید: تغییر در کابینه شجاعتی می خواهد که شاید 
دولتمردان این شجاعت را ندارند اما واقعیت این است۶ که ما احتیاج به تغییرات داریم 

و این تغییر کردن هم به این معنی نیست که بلافاصله شرایط گل و بلبل شود.
براساس این گزارش ،»رئیسی شجاع نیست.« »برخی وزرا باید همان سال اول دولت 
سیزدهم تغییر می کردند.« و ... این جملات از جمله نکاتی است که ناصر ایمانی، 
فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به لزوم اصلاح کابینه دولت سیزدهم مطرح می کند. 
او در گفتگو با خبرگزاری خبرآنلاین بر ضرورت برکناری وزرا اشاره می کند و می گوید 
رئیسی حتی توان برکناری وزرا را ندارد و دولت خود را درگیر مسائل سیاسی کرده تا 

اقتصادی.
تورم یک واقعیت است، دولت پاسخی ندارد که برای این شرایط بدهد

درباره  خبرآنلاین  خبرگزاری  با  گفتگو  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  ایمانی،  ناصر 
ضرورت تغییر و اصلاح کابینه رئیسی، گفت: بنابر آن چیزی که دولت می گوید تورم 
حدود ۴۰ درصد را داریم و افزایش قیمت ها قابل کتمان نیست، البته قبل از ماه 
رمضان دولت اجازه نمی داد قیمت برخی اقلام افزایش پیدا کند و همه را به بعد از 
ماه رمضان موکول کرده بود، علاوه بر این کاهش نرخ ریال برابر ارزهای خارجی عامل 

روانی و واقعی دارد.
وی گفت: به این ترتیب که قیمت کالاهای مرتبط با ارز را افزایش می دهند و از 
طرفی قیمت اقلام دیگر را از طریق عامل روانی افزایش می دهند، بنابراین تا وقتی 
تورم کنترل نشود و به حد معقول نرسد این شرایط وجود دارد، در این شرایط دولت اگر 
نخواهد سکوت کند، پاسخ خاصی ندارد که بدهد چراکه تورم واقعیتی است که وجود 

دارد و قیمت ها افزایش پیدا می کند.
رئیسی شجاعت تغییر کابینه را ندارد

وی در واکنش به اینکه رهبر انقلاب در ابتدای سال ۱۴۰۳ شعار جهش تولید با 
مشارکت مردم را مطرح کردند، با توجه به وضعیت فعلی این نیاز وجود دارد که دولت 

کابینه را اصلاح کند؟ افزود: به نظر بنده مدت ها قبل یعنی بعد از به پایان رسیدن 
سال اول دولت رئیسی باید در کابینه اصلاح صورت می گرفت، البته تغییر در کابینه 
شجاعتی می خواهد که شاید دولتمردان این شجاعت را ندارند اما واقعیت این است 

که ما احتیاج به تغییرات داریم.
این چهره اصولگرا گفت: این تغییر کردن هم به این معنی نیست که بلافاصله 
شرایط گل و بلبل می شود ولی در هر صورت وقتی از عملکرد یک سال برخی وزرا، 
معاون اول رییس جمهور و مسئولینی گذشت و عملکرد خیلی مثبتی نداشتند، 
باید نسبت به حضور آنها در کابینه بازنگری صورت می گرفت که متأسفانه این اقدام 

صورت نگرفت البته تغییرات به معنای این نیست که ناگهان همه مشکلات حل شوند 
اما بهرحال می توانست این اتفاق صورت بگیرد.

رئیسی فقط یک وزیر را خودش برکنار کرده است
ایمانی درباره اینکه اصلاح کابینه در سال پایانی موثر خواهد بود یا خیر، تصریح 
کرد: بله، اصلاح کابینه در سال پایانی دولت بر وضعیت موجود موثر است و نباید از 
تغییر مسئولان ترسید، تا جایی که بنده می دانم از ابتدای کار تاکنون رئیسی فقط یک 
وزیر را خودش برکنار کرده است، بقیه وزرا توسط دولت برکنار نشدند بلکه خودشان 
استعفا دادند، مسائل دیگری پیش آمده و یا توسط مجلس استیضاح شدند اما در 

مجموع شاید یک وزیر بنابر اراده دولت تغییر کرده که این اصلا امر خوبی نیست.
رئیسی سابقه اجرایی نداشته و طبیعی است کابینه را خوب نچیند

این فعال سیاسی اصولگرا در ادامه خاطرنشان کرد: نکته دیگر این است که رئیسی 
سابقه کار اجرایی و مدیریت عالی نداشته است لذا طبیعی است وقتی در ابتدای 
ریاست جمهوری افرادی را انتخاب می کنند برخی از آنها خوب چیده نشده باشند، 
بنابراین می تواند در همان سال اول آنها را تغییر دهد اما این تغییرات انجام نمی شود و 

تصور هم نمی کنم این تغییرات امسال صورت بگیرند.
ایمانی در مورد اینکه گفته می شود رئیسی بیش از هر چیز به دنبال اقدامات 
سیاسی است تا اقدامات اجرایی، یادآور شد: توجه رئیسی و اطرافیانش به حوزه های 
سیاسی معطوف است. وقتی چند سال است که رهبری بر اقتصاد تاکید دارند این 
یعنی ضعف بزرگ ما در کشور مربوط به اقتصاد است این به معنی کم اهمیت بودن 
حوزه فرهنگ، سیاست و آزادی های مشروع نیست. سال گذشته رهبری گفتند از 
اقتصاد دولتی فاصله بگیریم و دولت کمتر در اقتصاد دخالت کند حالا با گذشت یک 
سال مسئولان گزارش دهند که تا چه اندازه از بخش خصوصی در اقتصاد استفاده 
کردند و دولت کوچک شده است. به نظر بنده پاسخ هیچ است چراکه هیچ اقدامی در 

این زمینه صورت نگرفته است.

ناصرایمانی: 

دولت دست به تغییر و اصلاح کابینه نمی زند

کارشناس مسائل بین الملل با اشاره به تحولات اخیر در 
ارتباط با مساله فلسطین گفت: بر اساس نظرسنجی های 
مختلف انجام شده در اروپا، شکاف قابل توجهی بین مواضع 
رسمی دولت های اروپایی و نظرات عمومی شهروندان آنها در 

مورد مسئله اسرائیل و فلسطین وجود دارد.
عابد اکبری در گفت وگویی در خصوص روند رو به رشد 
طوفان الاقصی  گفت:  غرب  در  ضداسراییلی  اعتراضات 
آن  از  ماه های پس  رژیم صهیونیستی طی  و جنایت های 
موج اعتراضات و اقدامات همبستگی در سراسر اروپا برای 
حمایت از مردم فلسطین را برانگیخته است. طی هفته های 
گذشته در چند نوبت هزاران نفر در شهرهای بزرگ اروپایی 
مانند لندن، پاریس، برلین، مادرید، رم و دیگران به خیابان ها 
آمده اند تا تجاوز و اشغال اسرائیل را محکوم کنند و خواستار 

عدالت و آزادی برای فلسطین شوند.
وی با اشاره به اینکه این تظاهرات نشان دهنده افزایش 
همدردی و آگاهی مردم اروپا نسبت به قضیه فلسطین 
مشارکت  و  عملی  بی  از  خشم  و  ناامیدی  همچنین  و 
بین المللی است عنوان کرد:  و جامعه  آنها  دولت های 
هر چند اتحادیه اروپا حمله حماس و اقدامات حمایتی 
یک  عنوان  به  را  اسرائیل  جنایات  علیه  مقاومت  محور 
مردم  از  بسیاری  اما  می کند  محکوم  تروریستی  اقدام 
اروپا احساس می کنند این اظهارات واقعیت را منعکس 
نمی کند. آنها دولت های خود را به تعصب در برابر اسرائیل 
اشغال  مانند  درگیری،  ای  ریشه  علل  گرفتن  نادیده  و 
اسرائیل، استعمار، آپارتاید و ستم بر فلسطینی ها متهم می 

کنند. آنها همچنین در راهپیمایی های اخیر از دولت های 
خود به خاطر عدم پاسخگویی اسرائیل به نقض حقوق بشر 
و قوانین بین المللی و ادامه کمک های نظامی و اقتصادی 
به اسرائیل انتقاد کرده و از دولت های خود خواستند که 
اقدامات مشخصی برای پایان دادن به اشغال اسرائیل و 

حمایت از حق فلسطینی ها برای تعیین سرنوشت انجام 
دهند.

اکبری تصریح کرد: بر اساس نظرسنجی های مختلف 
انجام شده در اروپا قبل و بعد از درگیری، شکاف قابل توجهی 
نظرات عمومی  و  اروپایی  دولت های  مواضع رسمی  بین 

آنها در مورد مسئله اسرائیل و فلسطین وجود  شهروندان 
دارد. این نظرسنجی ها همچنین نشان می دهد که شکاف 
نسلی در اروپا در مورد مسئله اسرائیل و فلسطین وجود دارد، 
با احتمال بیشتری که جوانان دیدگاه مطلوبی نسبت به 
فلسطین و دیدگاه انتقادی نسبت به اسرائیل داشته باشند. 
این موضوع ممکن است به عوامل متعددی مانند افزایش 
قرار گرفتن در معرض منابع جایگزین اطلاعات از طریق 
رسانه های اجتماعی و شبکه های آنلاین، افزایش آگاهی از 
مسائل حقوق بشر و جنبش های عدالت اجتماعی در سراسر 
جهان، افزایش تعامل با جوامع و فرهنگ های مختلف در 
اروپا و افزایش ناامیدی از سیاست و نهادهای سنتی نسبت 

داده شود.
این کارشناس مسائل بین الملل افزود: درگیری اخیر بین 
رسمی  مواضع  بین  رشد  به  رو  شکاف  حماس  و  اسرائیل 
دولت های اروپایی و نظرات عمومی شهروندان آنها در مورد 
قضیه فلسطین را آشکار کرده است. در حالی که دولت های 
اروپایی حمایت خود را از امنیت اسرائیل و تعهد به راه حل دو 
کشور حفظ کرده اند، بسیاری از مردم اروپا همبستگی خود 
را با مردم فلسطین ابراز کرده اند و خواستار عدالت و آزادی 

هستند.
وی خاطرنشان کرد: این شکاف ممکن است دولت های 
و  اسرائیل  با  خود  دیپلماتیک  روابط  تعادل  در  را  اروپایی 
مشروعیت داخلی آنها در میان شهروندان خود به چالش 
بکشد چالشی که به طور قطع از پیامدهای اصلی تحولات 

اخیر برای سران رژیم اسرائیل خواهد بود.

کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد

فروپاشی اسرائیل در ذهن شهروندان اروپایی
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اگر مردم سخن خدا و رسولش را به گوش می گرفتند، 
آسمانْ باران خویش را به آنان می بخشید و زمین برکتش را 
به ایشان عطا می کرد و هیچ دو شمشیری در این امّت ]به 

نزاع[ ردّ و بدل نمی شد و تا روز رستاخیز، مردم از سرسبزی 
و طراوت زمین می خوردند و بهره می بردند .
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شهردار قم :

توسعه پیرامون مسجد جمکران 
نیازمند نگاهی ملی است

شهردار قم با تأکید بر لزوم تصویب طرح جامع پیرامون مسجد مقدس جمکران 
در اجرای پروژه های شهری گفت: شهرداری قم آمادگی کامل در تعامل و توسعه 
مسجد مقدس جمکران را دارد و با تعاملی که بین مسجد و مدیریت شهری 

ایجادشده می توانیم حرکت عملیاتی این منطقه را آغاز کنیم.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد شهر قم را خورشید شهر نامید و اظهار داشت: 
بعضی از شهرها یک خورشید دارند، اما شهر قم باوجود حرم مطهر و مسجد 

مقدس جمکران دارای تو خورشید فروزان است.
طرح جامع نیازمند همراهی دستگاه های مختلف است 

وی توجه به توسعه پیرامون مسجد مقدس جمکران را نیازمند نگاهی ملی 
دانست و افزود: مسجد مقدس جمکران برای توسعه ای در شأن این مسجد و شهر 
قم نیازمند طرح جامع بوده که هنوز اقدام مشخصی در این راستا انجام نگرفته 
است. شهردار قم تأکید کرد: با تصویب طرح جامع تکلیف مدیریت شهری نیز در 
اجرای پروژه ها روشن می شود و ما دارای یک طرح منسجم برای توسعه  این منطقه 
خواهیم بود.  وی محدوده مسجد مقدس جمکران را چهار هزار هکتار اعلام کرد و 
گفت: در این شرایط  مدیریت شهری آمادگی کامل برای توسعه  این منطقه را دارد 
که با در دست داشتن طرح جامع و تعامل خوب با مسجد می توانیم این حرکت 

عملیاتی را آغاز کنیم.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم خبرداد:

تدوین ضوابط ساخت قبور
 در آرامستان بهشت معصومه)س( 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با اشاره به ضوابط ساخت قبور 
گفت: در بهشت معصومه)س( ابتدا تعهدی از صاحبان عزا در خصوص اینکه ابعاد 

سنگ چه میزان باشد، گرفته می شود.
سید سیف الدین موسوی نیارکی در گفت وگویی با اشاره به نحوه سرویس دهی 
انتقال متوفیان اظهار کرد: شش آمبولانس بیرون شهری به تمام نقاط کشور تا 

نقاط مرزی و ۱۰ خودرو به انتقالات درون شهری می پردازند.
 وی افزود: یک دستگاه آمبولانس گروهی که بیش از ۲۰ مورد انتقال را می تواند 
انجام دهد نیز در دوران کرونا خریداری شد و در اختیار بهشت معصومه)س( 
اجساد  وجود  قم،  شهرداری  آرامستان های  سازمان  مدیرعامل  گرفت.   قرار 
مجهول الهویه را مورد توجه قرار داد و گفت: پس از انتقال اجساد مجهول الهویه 
به مقام قضائی اطلاع می دهیم و مقام قضائی برای پیدا کردن بستگان متوفی 
اقدامات لازم را انجام می دهد و در صورت پیدا نشدن بستگان، پزشکی قانونی 
DNA متوفی را برداشته و به شهرداری برای دفن اطلاع می دهد و سپس محل 
دفن به اطلاع مقام قضائی می رسد.  وی با اشاره به بروز انتقاداتی درباره برخی 
از احجام به کاررفته در آرامستان بهشت معصومه)س( و برخی مقابر خاص اضافه 

کرد: در این زمینه وظیفه ما تدوین ضوابط و اعلام آن به مراجعه کنندگان است.
موسوی نیارکی در توضیح روند تعامل با مراجعان در این زمینه گفت: در ابتدا 
تعهدی از صاحبان عزا گرفته می شود در خصوص اینکه ابعاد سنگ چه میزان 

است، بر روی سنگ قبر چه چیزهایی نوشته و مراسم چگونه برگزار شود.
وی با بیان اینکه رعایت این نکات نیاز به فرهنگ سازی و نظارت دارد افزود: 

تعامل با خانواده های داغ دیده حساسیت های خاص خود را دارد.
 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم خبرداد:

اجرا و تکمیل ۱۴۸ پروژه عمرانی 
مدیر منطقه چهار شهرداری قم گفت: ۱۴۸ پروژه عمرانی برای سال ۱۴۰۲ 
منطقه چهار تعریف شده بود که بیش از ۸۰ درصد تکمیل شده است و مابقی 

ابتدای سال در اختیار شهروندان قرار می گیرد.
علیرضا اقبالیان در گفت وگویی در خصوص مهم ترین اقدامات شهرداری منطقه 
چهار در سال ۱۴۰۲ اظهار کرد: سال ۱۴۰۲ با بودجه عمرانی بالغ بر ۶۵۰ میلیارد 
تومانی و ۱۴۸ پروژه خرد و کلان در منطقه آغاز شد. مدیر منطقه چهار شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: این پروژه ها تا ۸۰ درصد در سال ۱۴۰۲ به سرانجام رسید و 
باقی اوایل سال جدید به بهره برداری خواهد رسید. وی با بیان اینکه این ۱۴۸ 
پروژه شامل ترافیکی، فضای سبز، عمرانی، فناوری اطلاعات و خدمات شهری 
بوده است، ابراز کرد: این پروژه ها به پیشرفت خوبی رسیده و بخش عمده ای 
تکمیل شده است.  اقبالیان ادامه داد: بزرگ ترین پروژه های منطقه چهار ازجمله 
پل نیک اندیش، تقاطع محور فردوسی و بلوار آیت الله صدوقی، باغ گیاه شناسی و 
آغاز پروژه میدان سپاه در جمهوری است.  وی اضافه کرد: تکمیل روشنایی بوستان 
علوی، تکمیل بوستان خضر در فاز سوم، تکمیل بوستان کوثر و آسفالت معابر و 

سایر پروژه های عمرانی دیگر در این ۱۴۸ پروژه محاسبه و تکمیل شده است.
 

مدیرعامل سازمان ترافیک شهرداری قم خبرداد:

اجرای ۱۰۰ هزار متر خط کشی دوجزئی 
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم گفت: در سال ۱۴۰۱، 
در  که   بود  انجام شده  دوجزئی  به صورت  طولی  خطوط  متر  هزار   ۵ حدود 
سال۱۴۰۲ توانستیم تقریباً حدود ۱۰۰ هزار متر خطوط دوجزئی را در سطح معابر 

شهری اجرا کنیم.
علیرضا خلیلی با اشاره به اقدامات سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
در سال گذشته اظهار داشت: از مهم ترین اقدامات این سازمان در سال گذشته، 
بحث پیگیری اجرای خطوط طولی معابر و عابر پیاده به صورت دوجزئی بود که 
در سالیان گذشته به صورت سرد اجرا می شد، اما در سال ۱۴۰۲ اجرای خطوط 
دوجزئی تسریع گرفت. وی با بیان اینکه خطوط دوجزئی مزایایی مانند طول عمر 
بالا و دارای بود استانداردهای جهانی است، افزود: در حین رانندگی چه روز و چه 
شب با این خطوط، مسیرهای خیابان به صورت ایمن مشخص می شود و به راحتی 
رانندگی صورت می گیرد. مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم 
ادامه داد: در سال ۱۴۰۱، حدود ۵ هزار متر خطوط طولی به صورت دوجزئی 
انجام شده بود که  در سال۱۴۰۲ توانستیم تقریباً حدود ۱۰۰ هزار متر خطوط 
دوجزئی را در سطح معابر شهری اجرا کنیم که این موضوع رشد قابل توجهی را 
نشان می دهد و البته در سال جدید نیز به دنبال این هستیم که این خطوط را 
توسعه دهیم. وی با تأکید بر اینکه ماندگاری این خطوط برخلاف رنگ سرد که ۴ 
تا ۶ ماه بوده، به حدود ۲۴ تا ۳۶ ماه می رسد، گفت: در سال دو تا سه بار باید این 
خطوط سرد را همراه با مشکلات محیط زیستی اجرا کنیم که خطوط دوجزئی، 

ماندگاری بالا، سازگاری با محیط زیست و افزایش ایمنی در تردد را به دنبال دارد.
 

مدیر منطقه یک شهرداری قم خبرداد:

رشد 6۸ درصدی بودجه عمرانی 
مدیر منطقه یک شهرداری قم با بیان رشد ۶۸ درصدی بودجه عمرانی سال 
۱۴۰۳ این منطقه گفت: بودجه عمرانی منطقه یک در سال جاری به ۶ هزار و 

۴۸۸ میلیارد ریال رسیده است.
محمدحسین علی اکبری با بیان رشد ۶۸ درصدی بودجه عمرانی سال ۱۴۰۳ 
منطقه یک نسبت به بودجه مصوب سال گذشته، اظهار داشت: افزایش رضایتمندی 
شهروندان، زائرین و مجاورین کریمه اهل بیت)س( از دغدغه های مدیریت شهری 
قم است. وی با بیان اینکه برنامه ریزی مدون و جامع با در نظر داشتن توزیع عادلانه 
خدمات از اولویت های پروژه های شهری است، گفت: توجه ویژه به بافت مرکزی شهر 
و محلات محروم به منظور دسترسی به میانگین خدمات سطح شهر و محرک توسعه، 
ایمنی و تاب آوری شهری، توسعه فضای سبز، توسعه پروژه های هوشمندسازی در 
شهر به منظور تسهیل ارائه خدمات، مدیریت هزینه در شهرداری با در نظر گرفتن 
بودجه جاری، اهتمام به بهره برداری از پروژه هایی که در سالیان گذشته آغاز شده و 
استفاده از ظرفیت درآمد پایدار و بازآفرینی شهری محورهای اصلی بوده که از آن ها 

به عنوان سرفصل های بودجه سال جاری یاد می شود.

»شاد«بهکاربرانشهشدارداد
در چند روز گذشته پیام های مختلفی برای کاربران شاد ارسال شده که در آن از کاربران می خواهند تا اطلاعات 
خود را در اختیار اپلیکیشن شاد قرار دهند و در غیر این صورت حساب آن ها مسدود خواهد شد. این پیام ها معمولا 
شناسه های جعلی با نام های "اپلیکیشن شاد" " پشتیبانی شاد" "شاد" " ثبت هویت" و ... را انتخاب می کنند و خواستار 
اطلاعات شخصی کاربران هستند.شبکه شاد تأکید می کند که هیچگونه درخواستی برای ارسال اطلاعات از طریق 
پیام های خصوصی ندارد و اینگونه عملیات تنها از طریق اشخاص متخلف و سودجو انجام می شود و کاربران می توانند 
درصورت مشاهده چنین درخواستی گزارش فرد متخلف را به شناسه @report جهت پیگیری موارد لازم ارسال کنند.
شبکه شاد با بررسی حساب های افراد متخلف و سودجو، متخلفان را برای پیگیری قانونی به پلیس فتا معرفی می کند.

انتقادیکروحانیازگرانیسرسامآور:بهمردمرحمکنید
ناصر رفیعی، سخنران مذهبی به وضعیت گرانی در کشور انتقاد کرد و گفت: چرا برای گران کردن مسابقه گذاشتید؟ 
شما در مناظرات ریاست جمهوری به گرانی ارز و کالا اعتراض داشتید چرا خودتان همان مشکلات را تکرار کردید؟وی 
افزود: چرا در جامعه ما گاهی بی رحمی صورت می گیرد؟ چرا به همدیگر رحم نمی کنیم؟ دولت و وزارت خانه ها باید 
به مردم رحم کنند. همه با همدیگر در گران کردن مسابقه گذاشتند! وضعیت مردم را ببینید، به همدیگر رحم کنید.
رفیعی گفت: ما برای وضعیت تمامی مسئولین و دولتمردان دعا می کنیم، ولی یک نگاهی به وضعیت بازار و مردم 

هم بیاندازید.

۱۳زبانوگویشایرانیدرمعرضنابودی
دبیر شورای فرهنگ عمومی کشوردرباره اقداماتی که در زمینه حفظ لهجه ها و گویش های محلی انجام شده است،  
توضیح داد: لهجه جزو مسائل ملی و جهانی است. مسئله زبان های در حال زوال در جهان مطرح است و سازمان 
یونسکو اطلسی بر اساس خود اظهاری کشورها، از زبان ها و گویش های در حال زوال منتشر می کند. فکر می کنم 
حدود ۱۳ زبان و گویش ایرانی در معرض زوال هستند. در معرض زوال یعنی کسی دیگر به آنها گویش نمی کند و 
نابودی یک زبان و گویش؛ نابودی یک فرهنگ است. سیدمجید امامی با اشاره به اینکه بالغ بر ۱۴ شهر ایران در شبکه 
شهرهای خلاق ثبت شدند، گفت: شهرهای خلاق یعنی شهرهایی که ذات شان مولد فرهنگ است. دو شهر کرمانشاه 

و رشت در این زمینه ثبت شده اند.

بانکمرکزی:کارتهایبانکیحذفمیشود
معاون فناوری های نوین بانک مرکزی اظهار کرد: در حال حاضر کارت های پنج بانک به پروژه کهربا متصل شده و 
مشتریان شبکه بانکی می توانند از طریق موبایل و نزدیک کردن آن به دستگاه های پوز، بدون استفاده از رمز، با کاربری 
آسان تر و امنیت بیشتری پرداخت های خود را انجام دهند. او گفت: با عملیاتی شدن این پروژه و حذف کارت های 
بانکی به صورت فیزیکی آمار کلاهبرداری از طریق دسترسی به اطلاعات کارت های بانکی اشخاص به شکل قابل 

توجهی کاهش پیدا می کند.

عضوشورایشهررشتدستگیرشد
یک منبع آگاه، از دستگیری یک عضو شورای اسلامی شهر رشت توسط پلیس امنیت اقتصادی خبر داد..این منبع 
آگاه با اشاره به دستگیری عضو شورای شهر رشت در حین دریافت رشوه گفت که این فرد در حال حاضر برای سیر 

مراحل قانونی در اختیار دستگاه قضایی قرار گرفته است.

همسرودختراحمدرضاعابدزادهدستگیرشدند
همسر و دختر احمدرضا عابدزاده در خیابان فرشته تهران بازدشت شده اند. گفتنی است که طرح عفاف و حجاب 
موسوم به طرح نور از روز شنبه ۲۵ فروردین ماه در معابر و اماکن عمومی سراسر کشور به مرحله اجرا گذاشته شده و با 

افراد بی حجاب برخورد خواهد شد.

شمارشهدایغزهبه۳۳هزارو۶۸۶نفررسید
وزارت بهداشت فلسطین اعلام کرد که ارتش رژیم صهیونیستی در ۵ مورد جنایت در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۵۲ 
شهروند فلسطینی را شهید و ۹۵ نفر دیگر را زخمی کرد.این وزارتخانه افزود: با احتساب این شهدا، شمار شهدای 
فلسطین از آغاز تجاوزگری ارتش رژیم صهیونیستی به نوار غزه در هفتم اکتبر به ۳۳ هزار و ۶۸۶ نفر و شمار زخمی ها 

نیز به ۷۶ هزار و ۳۰۹ نفر رسید.

آغازثبتسفارشکتابهایدرسیازسهشنبه
زمان ثبت سفارش و خرید اینترنتی کتاب های درسی سال تحصیلی ۱۴۰۴-۱۴۰۳ برای پایه های دوم تا ششم 
ابتدایی، هشتم، نهم، یازدهم و دوازدهم از سه شنبه ۲۸ فروردین، و همچنین پایه های ورودی مقاطع تحصیلی )اول 

ابتدایی، هفتم و دهم( نیز از دهم تیر آغاز می شود.

کاهش۲۰درصدیبارشکشور
براساس داده های سازمان هواشناسی، کشور در سال آبی جاری تا ۲۳ فروردین، ۲۰.۷ درصد با کاهش بارش روبرو 
بوده و طی این مدت ۱۵۰.۲ میلی متر بارش دریافت کرده این در حالی است که میانگین بلندمدت بارش کشوری در 

این بازه زمانی ۱۸۹.۳ میلیمتر بوده است.

توقیفکشتیمرتبطبارژیمصهیونیستیدرتنگههرمز
منابع خبری از توقیف کشتی تجاری مرتبط با رژیم صهیونیستی در حوالی تنگه هرمز خبر دادند.بنابر گفته یک 
منبع آگاه، دستگاه های اعلام موقعیت  این کشتی خاموش بوده و به سوالات لازم پاسخ نداده است.این کشتی باری 

»ام اس سی آریز« )MSC Aries( نام دارد.

وزیرکاربهمجلسخواندهشد
صولت مرتضوی وزیر کار در این هفته به کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی خواهد رفت و در خصوص 

موضوع افزایش دستمزد کارگران و چند مسئله دیگر پاسخگوی سوالات نمایندگان خواهد شد

عکاس:حسینشاهبداغی

»شکوفه های بهاری« مهمان روستای وشنوه قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم عنوان کرد: 

تلاش برای تسریع در تکمیل مهم ترین رینگ ترافیکی 

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با اشاره به اهمیت اجرای رینگ ترافیکی 
فردوسی در مدیریت ترددهای شهری، گفت: چندین تقاطع غیرهمسطح در این 

بلوار اجرایی شده و به دنبال تسریع در اجرای پروژه های مختلف در آن هستیم. 
عباس حلوایی زاده با اشاره به برخی پروژه های عمرانی شهر قم گفت: بر اساس 
ازجمله  مختلفی  خدمات  شهرداری  قم،  شهر  اسلامی  شورای  مصوب  بودجه 

پروژه های عمرانی را در سطح شهر دنبال می کند.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم اظهار کرد: بودجه امسال شهرداری قم در 

بخش های مختلف ۱۵ هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به اجرای پروژه فاز پنجم بلوار عمار یاسر و ادامه طول غدیر گفت: این 
پروژه پس از سال ها تکمیل شد و ارتفاع سطح تونل این فاز در تقاطع بلوار پیامبر 

اعظم )ص( بیش از ۱۱ متر است.
حلوایی زاده تصریح کرد: یکی از ویژگی های بارز این طرح این است که در صورت 
ترافیک و تردد بالای خودروها بخصوص در مناسبت های ملی و مذهبی، امکان 
انتقال ترافیک عبوری از سطح یک به سطح منفی یک وجود دارد که در این حالت 

سطح یک تونل تبدیل به پیاده راه شهری می شود.
وی با تأکید بر اینکه ادامه مسیر این پروژه از خیابان شهید فاطمی تا میدان سپاه 
در دستور کار است تا پروژه فاز پنجم عمار یاسر به صورت کامل اجرایی شود، گفت: 
طراحی تقاطع غیرهمسطح در میدان سپاه قم به صورت کامل انجام شده و از 

ابتدای امسال اجرایی خواهد شد تا بار ترافیکی از این محور کاسته شود.
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با بیان اینکه تکمیل رینگ فردوسی به عنوان 
رینگ میانی شهر قم در اولویت قرار دارد، افزود: این رینگ به طول ۳۰ کیلومتر از 
کمربندی امام علی )ع( آغاز می شود و رینگ فردوسی مهم ترین رینگ شهری قم 
است. وی با اشاره به اینکه با اجرای زیرگذر فردوسی مناطق یک، چهار و پنج متصل 
شدند، افزود: دو کیلومتر و ۲۰۰ متر از این مسیر به احداث این زیرگذر گره خورده 
است. حلوایی زاده اجرای پروژه تقاطع غیرهمسطح نیک اندیش را مورد توجه قرار 
داد و اظهار کرد: پروژه محور نیک اندیش در جهت اتصال جاده اراک به بلوار غدیر 
از ابتدای سال گذشته آغاز شده که فرایند اجرای سفت کاری و ساخت ستون ها، 

مرحله عرشه سازی آن در دست اقدام است.
تقاطع  اجرایی  عملیات  کرد:  مطرح  قم  شهرداری  عمرانی  و  فنی  معاون 
غیرهمسطح بلوار حافظ با ریل راه آهن به منظور تکمیل حلقه ترافیکی فردوسی نیز 

اجرایی می شود.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم گفت: در 
سال گذشته حدود ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از 
کدهای ساختمانی عوارض دریافت شده که نسبت 

به کل درآمد، کمتر از یک پنجم بوده است.
 ۱۰۷ تحقق  به  اشاره  با  مقدم  توکلی  مهرداد 
درصدی درآمد شهرداری قم در سال ۱۴۰۲ اظهار 
کرد: سال ۱۴۰۲ با بودجه ۸ هزار و ۱۰۰ میلیاردی 
آغاز و در طی اصلاحیه از طرف شورای اسلامی 
شهر قم، در نهایت بودجه به ۹ هزار و ۸۰۰ میلیارد 
تومان رسید که تا امروز ۱۰۷ درصد از درآمد محقق 

شده است.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم تصریح کرد: 
بر اساس قانون درآمد پایدار، روش ارائه تفریغ بودجه 
از اردیبهشت ماه تا پایان شهریور مهلت داده شده و 
تسریع در ارسال بر دفاتر شهرداری و بسته شدن 

حسابرسی ها مؤثر است.
وی از تحقق ۸۶ درصدی عملکرد هزینه ای خبر 
عملکرد  میلیارد   ۵۰۰ و  هزار   ۸ کرد:  ابراز  و  داد 
هزینه ای داشتیم که بیش از ۵ هزار میلیارد تومان 
از این بودجه نقدی و حدود ۵ هزار و ۵۰۰ میلیارد 

تومان نیز غیر نقدی حاصل شده است.
توکلی مقدم با اشاره به تفکیک بودجه هزینه ای 
از  تومان  میلیارد   ۵۰۰ و  هزار   ۶ کرد:  مطرح 
به  مربوط  سرمایه گذاری  و  مرکز  درآمدهای 
سرفصل های کد درآمدی  و حدود ۴ هزار میلیارد 
دیگر  واحدهای  و  مناطق  کدهای  سایر  از  تومان 

محقق می شود.
وی ادامه داد: از ۴ هزار میلیارد تومان نیز نزدیک 
به ۲ هزار و۵۰۰ میلیارد تومان مربوط به کدهای 
ساختمانی است و مستقیماً از دست مردم گرفته 

می شود.
امور  قم،  شهرداری  اقتصادی  و  مالی  معاون 
قراردادها در معاونت مالی و اقتصادی شهرداری 
را مورد توجه قرارداد و گفت: حدود ۲ هزار فقره 
قرارداد را فرآیند تدوین کرده و به اجرا گذشته که از 
این رقم حدود ۸۵۰ قرارداد مالی بوده و ارزش ریالی 
این تعداد به قراردادهای سال گذشته اضافه شده 

است.
وی با بیان اینکه ۳۰ هزار فقره سند مالی در حوزه 
بحث  گفت:  است،  صادرشده  اقتصادی  و  مالی 

اوراق مشارکت۲۵۰۰ میلیارد تومانی سازمان قطار 
شهری تا آخرین روزهای سال گذشته پیگیری شده 
و زیرساخت های قطار شهری آماده است و در سال 
۱۴۰۳نزدیک به ۳۵۰۰ میلیارد تومان از هزینه های 

عمرانی شهرداری مربوط به قطار شهری است.
بابت  تومان  میلیارد  صرف ۴۵  از  مقدم  توکلی 
خرید میلگرد در سه ماهه پایانی سال گذشته خبر 
داد و عنوان کرد: در سنوات گذشته فقط خرید قیر 
از سمت بورس خریداری می شد که خرید میلگرد 
هم به این مقوله اضافه شد و در سه ماه پایانی سال 
گذشته ۴۵میلیارد تومان صرف خرید میلگرد شد و 
امیدواریم از سال ۱۴۰۳ خرید بدون هیچ واسطه ای 

از بورس ادامه دار باشد.
اراضی  تکلیف  تعیین  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اثربخش  موارد  از  یکی  پردیسان  ۱۰۰۰ هکتاری 
بر درآمدهای هزینه ای و درآمدی شهرداری است، 
خاطرنشان کرد: در روز ۲۸ اسفندماه سال گذشته 
عوارضی از سمت اداره کل راه و شهرسازی برای این 
موضوع اعلام شد که مبلغ ۲۳ میلیارد در همان روز 

از طریق منطقه هشت پرداخت شد.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم مطرح کرد؛

سهم کمتر از یک پنجمی عوارض های ساختمانی در بودجه

مدیرعامل سازمان سیما و منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم گفت: 
تمرکز مدیریت شهری در سال های گذشته کاهش وابستگی به آب شرب بوده و 

امیدواریم با راه اندازی تصفیه خانه ثانویه پساب، این روند ادامه دار باشد. 
به گزارش ندای قم به نقل از روابط عمومی شهرداری، پیام جوادیان با بیان 
اینکه بحث این روزهای بسیاری از مدیران کشور موضوع آب است، اظهار کرد: 
بیش از پنج سال است در حال کار کردن بر این مسئله بوده و پیش بینی های 

لازم برای تأمین آب را انجام داده ایم.
وی با تأکید بر اینکه پروژه عظیم و کلان تصفیه ثانویه پساب و انتقال پساب را 
پیش رو داریم، توضیح داد: تا روزهای پایانی سال ۱۴۰۲ بحث خط انتقال را از 
تصفیه خانه جامع شهر قم تا بوستان رضوان داشتیم که آنجا تأسیسات تکمیلی 

تصفیه ثانویه ما وجود دارد.
مدیرعامل سازمان سیما و منظر و فضای سبز شهری شهرداری قم اضافه 
کرد: در ماه های ابتدایی سال ۱۴۰۳ دنبال آنیم تا بتوانیم ۲۵۰ لیتر در ثانیه و در 
شبانه روز پساب تصفیه شده که هم از نظر زیست محیطی و هم شرعی وضعیت 

مناسبی دارد در کمربند سبز و عرصه های جنگلی استفاده تا طبق یک افق ۴ یا 
۵ ساله بتوانیم فضای سبز شهر قم را بیمه کنیم.  

وی خاطرنشان کرد: یک زمانی در شهر قم ۱۰۰ درصد آب مصرفی فضای 
سبز آب شرب بود اما در حاضر و طبق برنامه هایی که انجام دادیم، این عدد 
تا ۸۰ درصد کاهش داشته است و این آب شرب برای آبیاری فضای سبز با 

جایگذاری منابع جدید هرسال کمتر می شود.  
جوادیان با بیان اینکه تمام عرصه های جنگلی و عرصه های کمربند سبز قم با 
آب خام و آب چاه یا آب پساب است، ادامه داد: هرچند برخی از بوستان های 
قم که در مرکز شهر هستند به دلیل اینکه هنوز شرایط انتقال آب غیر شرب 
فراهم نشده است با آب شرب آبیاری می شوند که عمدتاً در تابستان است، اما 
در زمستان میزان آبیاری بسیار کم می شود و معمولًا هم مصرف پایین می آید؛ 
در این شرایط اگر وزارت نیرو چاه در اختیار بگذارد این رقم در مرکز شهر هم صفر 
می شود اما این سخن که عمده آبیاری شهر قم از آب شرب صورت می گیرد، 

کاملًا غلط است.

مدیرعامل سازمان سیما و منظرو فضای سبز شهرداری قم خبر داد:

حفظ منابع آبی اولویت شهرداری قم

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
قم از احداث ۲۴۰ کلاس درس در قالب ۲۶ فضای 
آموزشی طی سال گذشته در قم خبر دادو گفت: 
استان قم رتبه سوم تراکم دانش آموزی در سطح 

کشور را دارد.
احمدرضا اجتهادی در گفت وگویی گفت: در حال 
آموز  دانش  هزار  در حدود ۳۰۰  قم  استان  حاضر 
دارد که در ۶۵۰۰ کلاس درس در مقاطع مختلف 

تحصیلی مشغول به تحصیل هستند.
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم با بیان اینکه 
استان قم رتبه سوم تراکم دانش آموزی در سطح 
کشور را دارد افزود: این امر به دلیل رشد جمعیت 

استان قم و همچنین افزایش مهاجرت ها به این شهر 
بوده و هم اکنون ۱۴ درصد از دانش آموزان اتباع 

کشور در قم مشغول به تحصیل هستند.
وی با بیان اینکه در دولت سیزدهم جهش خوبی 
در عرصه مدرسه سازی در استان قم صورت گرفته 
است افزود: در سال ۹۹ تعداد ۵۵ کلاس درس در 
استان قم احداث شد، اما در سالهای ۱۴۰۰ تعداد 
و  کلاس  تعداد ۱۴۰  سال ۱۴۰۱  در  کلاس،   ۶۳
در سال ۱۴۰۲ نیز ۲۴۰ کلاس درس در قالب ۲۶ 
قرار  برداری  بهره  مورد  و  احداث  آموزشی  فضای 
گرفت که این آمار نشان از رشد قابل توجهی در این 

بخش است.

وی عنوان کرد: به همت مجمع خیرین مدرسه 
ساز استان و اداره کل نوسازی مدارس قم در سال 
جاری، کلنگ زنی ۵ پروژه جدید فضای آموزشی بر 

زمین زده شد.
اجتهادی همچنین بیان کرد: در سال های ۱۴۰۱ 
و ۱۴۰۲ به میزان سه برابر سال های ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ 

تجهیزات برای مدارس استان قم تأمین شده است.
مدیرکل نوسازی مدارس استان قم گفت: استان 
قم در زمینه اخذ مجوز ساخت فضای تجاری برای 
انرژی  از  برق  تولید  سامانه های  نصب  و  مدارس 
خورشیدی با هدف خودکفایی فضاهای آموزشی در 

جایگاه نخست کشوری در بین استان ها قرار دارد.

مدیرکل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم خبرداد:

قم رتبه سوم کشور درتراکم دانش آموزی

http://nedayeghom.ir
@nedayeghom.ir

آدرس سایت:
کانال ایتا:

رییس مرکز اورژانس 115 قم خبرداد:

افزایش ۱۰ درصدی ماموریت های اورژانس 
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: ماموریت های این مرکز در سال گذشته نسبت 

به سال ۱۴۰۱، ۱۰ درصد افزایش یافت.
عزت اله بهزادی نیا افزود: در سال گذشته، تعداد تماس با مرکز اورژانس، ۴.۴ و تعداد مددجویان نیز ۶ درصد 
افزایش را نشان می دهد. وی اضافه کرد: انتقال مددجویان به بیمارستان سه درصد کاهش و درمان در محل نیز ۱۶ 
درصد افزایش یافته است. وی با اشاره به افزایش ۶ درصدی ماموریت های مرتبط با حوادث ترافیکی، خاطرنشان 
کرد: سال گذشته کارشناسان مرکز اورژانس ۱۱۵ قم، ۲۲ هزار و ۱۵۱ ماموریت مرتبط با حوادث ترافیکی انجام 
دادند، در حالی که این ماموریت ها در سال ۱۴۰۱، ۲۰ هزار و ۸۹۱ مورد بود. بهزادی نیا بیان کرد: سال ۱۴۰۱، ۲۷ 
هزار و ۳۸ نفر بر اثر تصادف مصدوم شدند که سال گذشته با افزایش چهار درصدی به ۲۸ هزار و ۲۲۹ نفر رسید. وی 
افزود: در این بازه زمانی، انتقال مصدومان ناشی از تصادف ها ۹ درصد کاهش و درمان در محل ۲۸ درصد افزایش 
را نشان می دهد. به گفته وی، تعداد پرواز بالگرد اورژانس ۱۱۵ نیز ۱۶ درصد کاهش یافته که در سال گذشته ۶۸ 
مورد و سال ۱۴۰۱، ۸۱ مورد بود. اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای ۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه جاده ای، یک پایگاه 

هوایی، ۶۱ دستگاه آمبولانس، ۱۰ دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

معاون اداره کل صمت استان  قم خبرداد:

تشکیل ۲ هزار پرونده تخلف صنفی 
معاون بازرسی و نظارت اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان  قم گفت: در طرح نظارتی ویژه نوروز ۱۴۰۳ 

و ماه مبارک رمضان ۲هزار و ۵۲ پرونده تخلف صنفی در این استان تشکیل شده است. 
به گزارش ندای قم، سیاوش فولادی وندا در گفت وگویی پیرامون این موضوع بیان داشت: از ۱۵ بهمن ماه 
۱۴۰۲ تاکنون ۱۰ هزار و ۴۰۴ واحد صنفی توزیعی – خدماتی در این استان بازدید شد که منجر به شناسایی 
۲هزار و ۵۲ واحد متخلف گردید. وی ادامه داد: برای واحدهای صنفی متخلف پرونده تخلف به ارزش چهار 
هزار و ۹۵۰ میلیارد ریال تشکیل و به شعب تعزیرات حکومتی ارسال شد. وی افزود: همچنین با همکاری 
دستگاه هایی اعم از تعزیرات حکومتی، اتحادیه ها، اتاق اصناف، غله و خدمات بازرگانی، بسیج، راه شهرسازی،  
میراث فرهنگی، دامپزشکی، فرمانداری، مرکز بهداشت،  معاونت غذا و دارو و دیگر نهادها تعداد یک هزار و ۹۰ 
مورد بازرسی مشترک انجام شد که از این تعداد  ۲۷۹ پرونده به ارزش ۱۵ میلیارد  و ۳۰۰ میلیون ریال تشکیل 
شده است. فولادی وندا گفت: همچنین در طی این مدت ۹۳۲ مورد گزارش مردمی به سامانه ۱۲۴ اعلام 
که ۷۵۷ مورد بررسی قرار گرفته است. وی تاکید کرد: از عموم مردم استان قم تقاضا می کنیم هرگونه تخلف 
اقتصادی اعم از گرانفروشی، عدم درج قیمت، عدم صدور فاکتور ، احتکار، عرضه خارج از شبکه و دیگر موارد 

را به تلفن ۱۲۴ و یا سامانه ir.۱۲۴.www اعلام نمایند.
 

رییس اداره معادن استان  قم خبرداد:

انجام ۵۰۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری در حوزه معادن
رییس اداره معادن اداره کل صنعت، معدن و تجارت استان  قم گفت: در سال ۱۴۰۲، پنج پروانه معدنی با 

ایجاد فرصت اشتغال برای ۲۶ نفر و سرمایه گذاری ۵۰۰ میلیارد ریال در حوزه معادن این استان صادر شد. 
محمد جواد آخوندی در گفت وگویی ضمن اشاره به اقدام های صورت گرفته برای گسترش فعالیت های 
معدنی در قم طی سال گذشته بیان داشت: در این مدت، علاوه بر سرمایه گذاری یاد شده، ۴۵ پروانه اکتشاف 

و پنج عدد گواهی کشف نیز در حوزه معادن استان صادر شد.
وی با تاکید بر اینکه قم ظرفیت های خوبی در حوزه معادن دارد، افزود: یکی از مهمترین اقدام های صورت 
گرفته در حوزه معادن استان در سال ۱۴۰۲، تمرکز بر روی شناسایی ظرفیت های جدید در حوزه معادن فلزی 

بود که با بهره برداری از آن ها شاهد تحول در این بخش مهم اقتصادی خواهیم بود.


